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يادداشت- 1

مخارج اضافه دولتي
منطق اقتصاد به ما مي گويد 
كه در هر شرايطي بايد تلاش 
كنيم با صرف كمترين هزينه، 
بيش��ترين آورده را داش��ته 
باشيم. اين موضوع در شرايط 
رقابت هاي جهاني كه در ميان 
دولت هاي مختلف وجود دارد، 
بيش از هر حالت ديگري خود 
را نش��ان مي دهد. امروز دولت ها در نقاط مختلف دنيا 
تلاش مي كنند كه با صرف كمترين هزينه، بيشترين 
بهره وري را به همراه داشته باشند و در اين عرصه از تمام 
ابزارهاي خود استفاده كنند. امروز در بسياري از كشورها، 
دولت به عنوان سياست گذار كلان عمل مي كند و نقش 
تسهيل گري در اجراي سياست هاي مختلف را بر عهده 
دارد و اين بخش خصوصي اس��ت كه با سرمايه گذاري 
در حوزه هاي مختلف، تلاش مي كند شرايط را براي به 
حداكثر رساندن سود و ثبت رشد اقتصادي مثبت هموار 
كند. در اقتصاد ايران اما اين برنامه ريزي كمتر مورد توجه 
قرار گرفته است. اين در حالي اس��ت كه در بسياري از 
سال هاي گذشته، اقتصاد ما حالتي عادي نداشته است. 
يعني يا ما با تحريم هاي بين المللي مواجه بوده ايم يا در 
مدتي كوتاه بايد اهداف كلان خ��ود را از آزادي هاي به 
وجود آمده دنبال مي كرديم. ب��ه اين ترتيب مديريت 
منابع و استفاده از تمام ظرفيت ها در بالاترين بهره وري 
موضوعي است كه بايد از سوي دولت ها دنبال مي شده 
است. نگاهي به ساختار اقتصادي ايران نشان مي دهد 
كه همچنان دولت به عنوان بازيگر اصلي اقتصاد مطرح 
اس��ت و در قوانين بودجه سالانه، بخش مهمي از منابع 
براي حوزه هاي مختلف بايد از طريق دولت اجرايي شود. 
در چنين ش��رايطي، ما نه تنها به سمت كوچك سازي 
دول��ت حركت نكرده ايم كه حتي كه ب��ا تعريف نهاد و 
سازمان ها و طرح هاي مختلف بودجه بگير، هزينه ها را 
براي دولت افزايش داده ايم. اگر اين نهادها و بودجه هاي 
آنها از برنامه هاي دولتي كنار مي رفتند، امكان آن به وجود 
مي آمد كه به طرح هاي زيرساختي و برنامه هاي بلندمدت 
ادامه در صفحه 8 نگاهي ويژه صورت گيرد و...  

علي اكبر نيكو اقبال

استان هاي ناامن در سرمايه گذاري معرفي شدند

بهبود حلزوني امنيت سرمايه گذاري 

يادداشت-3يادداشت-2

يادداشت-5يادداشت-4

 توازن قدرت 
با  ديپلماسي انرژي

سال ۱۴۰۱، موعد سررسيد 
اوراق دولتي

 »استخراج« 
صنعتي زودبازده 

 طفلي 
به نام شادي...

 علي لاريجاني در ارديبهشت 
1393 در ديدار با رييس مجلس 
اسلووني گفته بود كه جمهوري 
اسلامي ايران در راستاي توسعه 
روابط تجاري و اقتصادي خود 
آمادگي انتقال گاز به كشورهاي 
اروپايي را دارد. اين س��خنان از 
آن جمله گفته ه��ا بود كه اروپا 
قدرش را ندانسته و با روي كار آمدن ترامپ و خروج از توافق 
1+5 و همچنين تحريم هاي يك طرفه باعث عقب نشيني 
اروپاييان از تبادل تجاري با ايران گرديد. در حالي كه ايران 
در اين خصوص مي توانست فرصت طلايي براي اروپا جهت 
كاهش وابستگي استراتژيكي به روسيه باشد و از سوي ديگر 
به تعادل بازار انرژي كمك كند اما مورد توجه قرار نگرفت. 
از دست دادن فرصتي كه باعث گرديد باتوجه به وابستگي 
بالاي انرژي اروپا به روسيه، اين كشور همچنان دست بالا 
را در برابر مساله مهمي به نام ديپلماسي انرژي داشته باشد.

در اين باره بايد در نظر داش��ت كه خط لوله نورد استريم2 
خ��ط لوله انتقال گاز طبيعي به ط��ول 1222 كيلومتر از 
ويبورگ در كشور روسيه آغاز شده و پس از عبور از بستر 
درياي بالتيك به آلمان مي رسد. حال آلمان با تشديد تنش 
ادامه در صفحه 6 اوكراين از... 

بازارس��رمايه در سال جديد با 
چن��د رويداد مواج��ه بوده كه 
معتق��دم مي توان��د اثرگذارتر 
و ب��ا اهميت تر از توافق باش��د. 
نخس��تين موضوع تورم بوده 
كه با توجه به مي��زان افزايش 
حقوقي كه براي سال 1۴۰1 در 
نظر گرفته شده، به نظر مي رسد 
در سال جديد تورم سنگيني در پيش داشته باشيم ضمن 
آنكه سال جديد، موعد سررسيد اوراق دولتي است كه در 
سنوات قبل به فروش رسيده است. علاوه بر اين نابساماني  
و تنش هايي كه در فضاي بين المللي وجود دارد، روي قيمت 
جهاني فلزات اساس��ي هم اثر گذار بوده است. سناريوي 
اول، سناريوي خوشبينانه اي است كه تصور كنيم شاهد 
توافق و احياي برجام و تورم بالاي ۴۰ درصد خواهيم بود 
و در چنين شرايطي با توجه به گشايش هايي كه در توليد 
و فروش شركت ها صورت مي گيرد، شاهد رشد اقتصادي 
كشور خواهيم بود اما در سناريوي بدبينانه، جنگ در فضاي 
بين المللي گسترش يافته و توافقي هم حاصل نخواهد شد 
و تورم اقتصاد ما هم بيش از ۴۰ درصد خواهد بود. در اين 
صورت بازار س��رمايه پتانسيل رشد دارد، ولي اين روش از 
ادامه در صفحه 2 جنس رشد تورمي خواهد بود. 

صنعت استخراج رمزارزها يكي 
از زودبازده تري��ن صنعت هاي 
در دس��ترس كش��ور است كه 
مي توان��د نيروهاي متخصص 
بس��ياري را مش��غول ب��ه كار 
كند. با وج��ود ضرورت تدوين 
دستورالعمل هاي لازم در زمينه 
رمزارزها، هنوز دس��تورالعمل 
مشخصي تدوين نشده و در عين حال مشخص نيست كه 
اگر فعالان اقتصادي، بخشي از تجارت بين الملل خود را با 
ابزار رمزارز انجام بدهند، سازمان امور مالياتي، بانك مركزي 
و ساير س��ازمان ها و نهادهاي مشابه چه برخوردي با اين 
تراكنش ها خواهند داشت. متاسفانه اين مساله در كشور 
مغفول مانده و معمولا با استناد به مطالب و تحقيقات تاريخ 
گذش��ته، اقدام به تصميم گيري در حوزه اي مي شود كه 
اطلاعات و مولفه هاي آن روزانه در حال تغيير است. اينكه 
آيا حسابرسان، بخشنامه يا استانداردي در اختيار دارند كه 
در زمان رسيدگي به حساب ها به آن استناد كرده و استفاده 
از رمزارزها را مورد تاييد قرار بدهند، مشخص نيست. اين 
در حالي است كه اين موضوع و تدوين قوانين در اين حوزه 
ادامه در صفحه 6 از ضرورياتي است كه...  

ش��ايد محمدرض��ا ش��فيعي 
كدكني، وقتي 23 سال پيش 
ش��عر »طفلي به نام شادي« را 
سرود، فكر نمي كرد  حالا شعر او 
تا اين حد وصف الحال روزهاي 

كنوني ما باشد.
سال هاست كه جامعه شناسان، 
روانشناس��ان و ... ب��ه موضوع 
ش��ادي پرداخته و آن را لازمه جامع��ه اي پويا مي دانند، 
جامعه اي كه حالا هر روز شادي اش رنگ پريده تر مي شود. 
شايد همين شادي هاي گمشده است كه بعد از تمام شدن 
آخرين چهارشنبه سال بيش از 2 هزار مصدوم و 19 قرباني 
روي دست ما باقي مي گذارد. كسي چه مي داند خانواده هاي 
اين 19 جانباخته ح��الا چه حالي دارند؟ ش��ايد همين 
شادي هاي گم شده است كه باعث شده تا جوانان ديگر نه 
اشتياقي به ازدواج داشته باشند ونه فرزند آوري و نتيجه اش 
هم مي ش��ود، پيري جمعيت كه عنقريب گريبان مان را 
مي گيرد و كاري از ما براي بهترشدن اوضاع بر نمي آيد. با 
دستور و فرمان و رفتارهاي قهر آميز نه ازدواجي اتفاق 
مي افتد، نه فرزندي به دنيا مي آيد و نه آينده اي ساخته 
ادامه در صفحه 8 مي شود.  

واقعيت غيرقابل كتمان اين است كه ديپلماسي فعال و 
بازيگري هوشمند جمهوري اسلامي ايران موجب رفع 
نگراني هاي واقعي و تصنعي در مورد احتمال شكس��ت 
مذاكرات وين به دليل درخواست جديد مسكو شد و نقش 
واقعي كشورهاي حاضر در مذاكرات را در معرض نگاه افكار 
عمومي قرار داد.  نورنيوز نوش��ت: از حدود ده روز پيش با 
مطرح ش��دن درخواست روسيه براي گرفتن ضمانت از 
امريكا در خصوص مستثني شدن مناسبات اقتصادي 
تهران-مس��كو از تحريم پس از توافق احتمالي در وين، 
مقامات و رسانه هاي غرب تلاش كردند با توجه به تنفس 
اعلام شده در مذاكرات درخواست روسيه را به عنوان مانع 
اصلي در روند گفت وگوها القاء كند. از سويي؛ به دليل بروز 
برخي اختلافات در اظهارات »ميخاييل اوليانوف« نماينده 
روس ها در مذاكرات وين با گفته هاي »سرگئي لاوروف« 
وزير خارجه روسيه به ويژه در گفت وگوي تلفني با »حسين 
اميرعبداللهيان« وزير امور خارجه كشورمان، خبر مربوط 
به قصد روسيه براي اخذ ضمانت ابعاد گسترده تري پيدا 
كرد. بر همين اساس جمهوري اسلامي ايران اعلام كرد 
كه آماده است تا نقطه نظرات روسيه را در اين خصوص 
به تفصيل ش��نيده و مورد بررسي قرار دهد. در اين ميان 
امريكايي ها كه به دليل ناتواني و بي ارادگي در اتخاذ تصميم 
سياسي به مهم ترين مانع اتمام مذاكرات و دستيابي به 
توافق قوي در وين تبديل ش��ده اند، با بزرگ نمايي اين 
موضوع تلاش كردند زمين بازي رسانه اي را تغيير داده و 
بي عملي خود را به اين بهانه مخفي كنند. اين مساله گرچه 
با همراهي رسانه هاي معاند جمهوري اسلامي و برخي 
جريان هاي داخلي جوي منفي را در داخل كشور ايجاد 
كرد، اما به دليل تفاوت ماهوي رويكرد دولت سيزدهم در 
مواجهه با مسائل ديپلماتيك و حوزه سياست خارجي كه 
مبتني بر متوازن سازي روابط با كشورهاي مختلف است 
عملا به فرصتي براي ايفاي نقش فعال تهران تبديل شد. 
در همين راستا و پس از آنكه »علي شمخاني« دبير شوراي 
عالي امنيت ملي در توئيتي موضع دقيق كشورمان درباره 
ادامه مذاكرات در وين با تركيب فعلي و استفاده از تمام 
ظرفيت ها براي دستيابي به توافق قوي را تبيين كرد، سفر 
به هنگام وزير امور خارجه به مسكو نيز فضاي مناسبي را 
براي حركت كشور در مسير تحقق حداكثري منافع ملي 
ايجاد نمود. چنانچه »نورنيوز« پيش از اين در يادداشتي 
به ابعاد بسيار مهم سفر اميرعبداللهيان به روسيه پرداخت، 
اين در سفر در ميانه روند مذاكرات وين و تحولات اوكراين، 
عملا به برگ برنده اي براي كشور تبديل شد تا شرايط لازم 
براي پيگيري ديپلماسي فعال و به دست گيري ابتكار عمل 
به موقع فراهم ش��ده و ضمن بر هم زدن عمليات رواني 
امريكا، موضع صريح و شفاف مسكو نيز در اين خصوص 
اعلام شود. علاوه بر اين با توجه به درخواست اوكرايني ها 
از ايران براي بهره گيري از ظرفيت هاي موجود در روابط 
تهران-مسكو براي تاثيرگذاري بر كاهش تنش ها ميان 
روسيه و اوكراين، عملا فرصتي فراهم شد تا كشورمان در 
قامت يك ميانجي نيز ميان روسيه و اوكراين ايفاي نقش 
كند. از آن س��و؛ تحولات اخير به روشني نشان مي دهد 
كه روسيه بر خلاف امريكا كشوري است كه براي تعامل 
دوستانه و راهبردي با ديگران از جمله ايران احترام قائل 
است و به همين دليل مي توان در چنين شرايطي از موضع 

برابر و البته دوستانه موضوعات را در فضايي سازنده پيگيري 
و سوءتفاهم ها را برطرف كرد. اين نكته از آن جهت اهميت 
دارد كه بر خلاف آنچه برخي جريان هاي غربگراي داخلي 
بدنبال القاء آن هستند مشخص شد كه مناسبات ايران و 
روسيه به سطحي از درك مشترك و همكاري بر اساس 
منافع دوجانبه رسيده كه در چارچوب اين رابطه مي توان 
با پيگيري ديپلماسي فعال، براي موضوعات پيچيده نيز 
به راه حل مشترك رسيد. در همين حال؛ امريكايي ها با 
فهم دقيق اين مساله نه تنها به درخواست روسيه در ارايه 
تضامين مورد نظر ت��ن دادند بلكه با تغيير زمين بازي از 

سوي ايران، عملا در شرايط پاسخگويي در قبال چرايي 
معطل كردن مذاكرات و عدم اتخاذ تصميمات سياسي 
قرار گرفتن��د. به بيان دقيق تر مي توان اينگونه بيان كرد 
كه؛ غرب به ويژه امريكا متوجه تغيير ماهوي ترمينولوژي 
مذاكرات با ايران شده و به درستي مي دانند كه تهران نه 
تنها حاضر به عقب نشيني از خطوط قرمز خود در مذاكرات 
نيست، بلكه با استفاده بهينه از تمام ظرفيت هاي خود 
در دو عرصه »ديپلماسي« و »ميدان« به بازيگري موثر 
تبديل شده كه مي تواند هم زمان مسائل پيراموني خود را 
به بهترين شكل مديريت كند. به طور قطع در صورت لزوم، 

توضيح در مورد تغيير يا عدم تغيير ماهيت درخواست اخذ 
ضمانت بايد از سوي روس ها ارايه شود اما واقعيت غير قابل 
كتمان اين است كه ديپلماسي فعال و بازيگري هوشمند 
جمهوري اسلامي ايران، موجب رفع نگراني هاي واقعي و 
تصنعي در مورد احتمال شكست مذاكرات وين به دليل 
درخواست جديد مسكو شد و شرايط جديدي را شكل داد 
كه نقش واقعي كش��ورهاي حاضر در مذاكرات، خارج از 
فضا سازي هاي رسانه اي به روشني در معرض نگاه افكار 

عمومي قرار بگيرد.

    به نتيجه رسيدن برجام در دستان امريكا
نماينده روسيه در س��ازمان هاي بين المللي در وين در 
صفحه توييترش با رد كردن هرگونه گمانه زني  درباره نقش 
روسيه در مذاكرات وين، گفت به نتيجه رسيدن توافق در 
مذاكرات وين به كشورهاي ديگر مذاكرات به ويژه امريكا 

بستگي دارد.
ميخايي��ل اوليانوف نماينده روس��يه در س��ازمان هاي 
بين المللي در وين در صفحه توييترش درباره گزارش هاي 
اخير راجع  به موضع روسيه در مذاكرات وين نوشت: فاجعه 
است! از گمانه زني ها درباره موضع روسيه در مرحله آخر 
مذاكرات وين خسته  شده ام. سوءتفاهم ها، سوءتعبيرها 
و تحريف واقعيت. لب مطلب اينكه، به نتيجه رس��يدن 
توافق]در مذاكرات وين[ به روسيه بستگي ندارد، به بقيه 
بس��تگي دارد، به ويژه امريكا. سرگئي لاوروف، وزير امور 
خارجه روسيه نيز روز گذشته در اين باره در يك كنفرانس 
خبري مشترك پس از ديدارش با حسين اميرعبداللهيان 
وزير امور خارجه كشورمان در مسكو، گفت كه اظهارات 
امريكا مبني بر اينكه مسكو در حال مانع تراشي بر سر راه 
تلاش ها در راستاي احياي توافق هسته اي است، صحت 
ندارد. لاوروف همچنين در ديدار با اميرعبداللهيان گفته 
بود روسيه بر خلاف ادعاي امريكا مانع دستيابي به توافق 
در وين نخواهد بود و تا انتها رويكرد سازنده خود در مساعي 
جمعي در اين راستا را حفظ خواهد نمود. با ايجاد تغييراتي 
در مناسبات سياس��ي بين المللي در پي حمله روسيه 
به اوكراين و اعمال تحريم هاي اقتصادي عليه مس��كو، 
دور هشتم مذاكرات وين براي احياي توافق هسته اي با 
پيچيدگي هايي مواجه شده است. اين مذاكرات چند روز 
پيش در حالي به دنبال تحولات اخير با وقفه مواجه شد كه 
به گفته طرفين، پيشرفت هاي چشم گيري در آن ايجاد 
شده بود. بخشي از اين تحولات، كشمكش هايي است كه 
در روابط واشنگتن-مسكو در زمينه درخواست روسيه 
مبني بر دريافت ضمان��ت كتبي از امريكا جهت مصون 
ماندن روابط اقتصادي-تجاري اش با ايران از تحريم ها ايجاد 
شده است. دولت امريكا موضوع تحريم هاي روسيه را كه 
در پي حمله آن به اوكراين اعمال شده اند به روند مذاكرات 
وين بي ربط مي دانست و با هرگونه صدور معافيت يا ارايه 

تضمين در اين زمينه، مخالفت كرد.
با اين وجود، ند پرايس س��خنگوي وزارت امور خارجه 
امريكا شب گذشته با اشاره به اينكه واشنگتن شراكت 
مسكو در پروژه هاي هسته اي ايران ذيل برجام را تحريم 
نخواهد كرد، مدعي شد كه اين كشور به روسيه اجازه 
نخواهد داد از توافق هس��ته اي به عنوان راه گريزي از 

تحريم هاي مرتبط با اوكراين استفاده كند.

عرفان هودي رضا اميدوار تجريشي

مريم شاهسمنديعلي پاك باخته گان

رييس كميسيون اقتصاد ديجيتال مجلس: 

طرح صيانت بايد توسط نمايندگان مجلس متوقف شود

 ۱۰ فروند هواپيمای دست دوم 
طی 3 ماه گذشته خريداری شد

مذاكرات در گام هاي پاياني

كسي  نمي خواهد افتضاح طرح 
صيانت را  گردن بگيرد

صفحه 6     صفحه 5    

صفحه 7    

 مذاکره با اروپا 
برای خريد هواپيما

تغيير زمين بازي در وين با ابتكار عمل ايران

 اصلاحات مدنظر شوراي نگهبان 
در دستور كار مجلس

»تعادل« بررسي مي كند

»شنيدم در مجلس يك بودجه سنگيني براي جهاد 
تبيين در نظر گرفتند؛ بنده به عنوان كسي كه خيلي به 
جهاد تبيين اهميت مي دهم با اينجور بودجه گذاشتن 
توافقي ندارم.« اين بخشي از انتقاداتي است كه رهبر 
معظم انقلاب چند روز قبل مطرح كردند، انتقادي 
كه نشان از آن داشت كه رهبري در شرايط فعلي با 
در نظر گرفتن بودجه اينچنيني براي جهاد تبيين 
موافق نيستند. به دنبال اين صحبت، نمايندگان 
مجلس در جلس��ه علني خود در روز چهارشنبه 
اعلام كردند كه بودجه جهاد تبيين را حذف كرده و 
ديگر به اين موضوع رديف بودجه اي مشخصي تعلق 
صفحه 2 را بخوانيد نخواهد گرفت.  

بورس در س��ال 1۴۰۰ وضعيت چندان مطلوبي 
نداشت. س��رمايه گذاران بسيار زيادي در اين بازار 
زيان كردن��د و با زيان هاي ميلياردي از بازار خارج 
ش��دند. به طور كل اغلب س��هامداران از وضعيت 

موجود در اين سال راضي نبودند. 
شاخص كل بورس تهران در سال 1۴۰۰، سه درصد 
رشد داشت، اما شاخص كل هم وزن افت حدود 2۰ 
درصدي را تجربه كرد. اين اتفاق در حالي بود كه سهام 
مردم نه تنها رشدي نداشت، بلكه با افت هاي شديدي 
هم مواجه بود.  بررسي پرتفوي سهامداران بورسي 
نش��ان مي دهد كه آنها در سهام مختلف همچنان 
در ضررهاي سنگين هستند و موفق به جبران اين 
صفحه 4 را بخوانيد ضررها نشده اند.   

بودجه جهاد تبيين 
حذف شد

 پيش بيني بورس 
در سال ۱۴۰۱

حس�ين اميرعبداللهيان، وزير ام�ور خارجه 
در حاش�يه جش�ن ديپلماتيك نوروز در جمع 
خبرنگاران درباره سفر روز سه شنبه به پايتخت 
روس�يه گفت: در گفت وگوها در روسيه علاوه 
بر بح�ث اوكراين، مذاكرات وي�ن مورد بحث و 
بررسي قرار گرفت. با توجه به اينكه در بخشي 
از افكار عمومي در ايران برداش�ت شده بود كه 
طرف روس به نوعي هرگونه توافق احتمالي ما 
در مذاكرات وين را در موضوع تحولات اوكراين 
به گروگان گرفته، روشن شدن اين مساله براي 
ما اهميت داش�ت. در جريان مذاكرات روسيه 
اطمين�ان داد كه هي�چ ارتباطي ب�راي اين دو 
موضوع قائل نيس�ت و آقاي سرگئي لاوروف، 
وزير خارجه روسيه گفت اگر امروز به ما اطلاع 
دهيد فردا آماده هس�تيم براي تاييد توافق در 
چارچوب كميس�يون مشتركي كه ذيل برجام 

مورد توافق قرار گرفته در وين حاضر شويم. 
به گزارش خبرگزاري فارس، او درباره اينكه آيا 
به توافق نهايي نزديك تر ش�ده ايم؟ افزود: ما 
چهار موضوع را به عنوان خط قرمز در مذاكرات 
نزديك به نهايي خودمان پيش رو داشتيم كه از 
اين چهار موضوع در سه هفته گذشته دو موضوع 
تقريبا حل شده و به نقطه توافق رسيديم ولي 

دو موضوع همچنان باقي مانده از جمله موضوع 
تضمين اقتصادي. امروز با همكارم آقاي دكتر 
باقري گفت وگو داش�تم. م�ا از طريق نان پيپر 
Non-Paper و انريك�ه مورا، معاون مس�وول 
سياست خارجي اتحاديه اروپا به تبادل پيام ها با 
طرف امريكايي ادامه مي دهيم و هر زمان به نقطه 
تواف�ق در اين دو موضوع و خط قرمز باقيمانده 
نزديك شويم، تيم ما و دكتر باقري در وين حضور 
خواهند يافت. اگر طرف امريكايي اراده لازم را 
ب�راي حل وفصل دو  موضوع باقيمانده داش�ته 
باش�د، آماده هستيم در اولين فرصت با حضور 
وزرا در وي�ن روز جمع بندي و تصميم نهايي را 
داشته باش�يم و به نقطه پاياني توافق برسيم. 
اما اكنون اين موضوع در دست طرف امريكايي 
است و اينكه آيا ابراز وجود حسن نيت در طرف 
امريكايي و نزد آقاي جو بايدن موضوعي واقعي 
و حقيقي است و محقق خواهد شد يا نه بستگي 
به اين دارد كه در رفت و برگشت پيام هاي ما چه 

اتفاقي در روزهاي آينده رخ خواهد داد.
وزير خارجه در پاسخ به پرسش خبرنگار فارس 
در خصوص دور پنجم مذاكرات ايران و عربستان 
نيز بيان كرد: برگزاري آن قطعي است ولي زمان 

هنوز نامعين است.

لاوروف گفت اگر امروز به ما اطلاع دهيد فردا براي تاييد توافق آماده ايم

رويداد
حسين اميرعبداللهيان، وزير خارجه:

ولادت حضرت قائم )عج( را به شيعيان جهان تبريك مي گوييم



جواد هاشمي|
»شنيدم در مجلس يك بودجه سنگيني براي جهاد تبيين 
در نظر گرفتند؛ بنده به عنوان كسي كه خيلي به جهاد تبيين 
اهميت مي دهم با اينجور بودجه گذاشتن توافقي ندارم.« اين 
بخشي از انتقاداتي است كه رهبر معظم انقلاب چند روز قبل 
مطرح كردند، انتقادي كه نشان از آن داشت كه رهبري در 
شرايط فعلي با در نظر گرفتن بودجه اينچنيني براي جهاد 
تبيين موافق نيس��تند. به دنبال اين صحبت، نمايندگان 
مجلس در جلسه علني خود در روز چهار شنبه اعلام كردند 
كه بودجه جهاد تبيين را حذف كرده و ديگر به اين موضوع 

رديف بودجه اي مشخصي تعلق نخواهد گرفت.
نمايندگان مجلس در حالي روز گذشته آخرين جلسه علني 
سال جاري را برگزار كردند كه با توجه به رسيدن اصلاحات 
مدنظر ش��وراي نگهبان، مجلس زمان كوتاهي داشت تا 
برخي از اصلاحات مدنظر اين شورا را نهايي كند. در صورت 
به نتيجه رسيدن اين اصلاحات و دريافت موافقت هاي لازم، 
امكان آن وجود دارد كه بودجه كه براي س��ال آينده آماده 

اجراي نهايي باشد.
يكي از اصلي ترين موضوعاتي كه بحث درباره آن نهايي شد، 
بحث حذف بودجه جهاد تبيين بود. در جزء الحاقي بند )ي( 
تبصره ۶ مصوبات مجلس در بودج��ه ۱۴۰۱ آمده بود كه 
»يك هزار ميليارد ريال از درآمد حاصل از اين بند به منظور 
توليد و انتشار محتواهاي رسانه اي در مقابله با جنگ نرم و 
جهاد تبيين به معاونت مطبوعاتي وزارت فرهنگ و ارشاد 

اسلامي اختصاص مي يابد.«
همچنين جزء ۲ بند )ي( تبصره ۶ نيز به اصلاح شد كه به 
موجب آن »مسووليت صدور مجوز و تنظيم مقررات صوت 
و تصوير فراگير و نظارت بر آن، منحصرا بر عهده س��ازمان 

صدا و سيما است.«
بر اين اس��اس مصوبه مجلس در جزء ۲ بند )ي( تبصره ۶ 
لايحه بودجه ۱۴۰۱ به شرح زير اصلاح شد.حق الامتياز و 
حق السهم دولت از كارور )اپراتور( هاي ارايه دهنده خدمات 
مخابراتي به ميزان دو درصد )۲%( افزايش يافته و به حساب 
درآمد عمومي رديف ۱۳۰۴۰۴ نزد خزانه داري كل كشور 
واريز مي شود و منابع درآمدي اين رديف تا سقف بيست هزار 
ميليارد )۲۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰( ريال با نظارت وزارت 
ارتباطات و فناوري اطلاعات صرف توسعه زيرساخت همان 
كارور در بستر شبكه ملي اطلاعات مي شود. منابع حاصل 
از حق الس��هم دولت از كارور و ش��ركت هاي ارايه دهنده 
خدمات اينترن��ت مازاد بر يكصد و ش��انزده هزار ميليارد 
)۱۱۶.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰( ري��ال در رديف ۱۳۰۴۰۴ 
صرف طرح )پروژه(  ها و طرح هاي مرتبط با فضاي مجازي 
تحت نظارت و راهبرد وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات 
در راستاي مصوبات شوراي عالي فضاي مجازي به خصوص 
)طرح كلان و معماري شبكه ملي اطلاعات( مصوب شهريور 
۱۳۹۹ با اولويت بومي سازي تجهيزات و خدمات امنيت و 
توليد محتوا و سالم س��ازي، ذخيره سازي و پردازش كلان 
داده ها، حمايت از توسعه هوشمندسازي در قواي سه گانه 
و ني��روي انتظامي و ايجاد يك زيرس��اخت مرجع ملي به 
نحوي كه امكان نظارت برخط و قابل اتكاي سهم ترافيك 
داخلي در كل مصرف اينترنت كشور فراهم شود. مسووليت 

صدور مجوز و تنظيم مقررات صوت و تصوير فراگير و نظارت 
بر آن، منحصرا بر عهده سازمان صدا و سيما است. در كنار 
آن نمايندگان، بودجه توسعه فرهنگ ايثار و شهادت را نيز 
ح��ذف كردند. از بند الحاقي )۳( تبصره )۹( عبارت س��ي 
درصد ۳۰ درصد از منابع اين بند .... هزينه گردد؛ حذف شد. 
بر اساس بند الحاقي ۳ در تبصره ۹؛ به منظور توسعه و ترويج 
فرهنگ ايثار، شهادت و يكپارچه سازي حكمراني در ترويج 
و همچنين بسط و گسترش مفهوم ايثار، جهاد، مقاومت و 
شهادت به عنوان سبك زندگي فاخر و مشاركت دستگاه ها 
در اين امر خطير، كليه دستگاه هاي اجرايي موضوع ماده 
)۲۹( قانون برنامه پنجساله ششم توسعه اقتصادي، اجتماعي 
و فرهنگي جمهوري اس��المي ايران مكلفند، حداقل يك 
درصد از اعتبارات هزينه اي خود را به استثناء فصول )۱( و )۶( 
براي ترويج و توسعه فرهنگ ايثار و جهاد و ساماندهي امور 
ايثارگران، مطابق دستورالعمل اجرايي كه توسط شوراي 
عالي ترويج فرهنگ ايثار و شهادت تهيه و ابلاغ مي گردد، 

هزينه نمايند.
در حوزه هاي اقتصادي نيز نمايندگان اصلاحاتي را در بودجه 
اعمال كردند كه يكي از آنها به بحث پر سر و صداي واردات 
خودرو اختصاص داشت. بر اين اساس بند الحاقي ۱ تبصره 

۷ به شرح زير اصلاح شد: 
»به دولت اجازه داده مي ش��ود در س��ال ۱۴۰۱ با رعايت 
سياست هاي كلي نظام و با ش��رايط ذيل نسبت به صدور 
مجوز واردات خودرو توسط بخش خصوصي اعم از اشخاص 
حقيقي و حقوقي با اخذ حقوق ورودي كه به تصويب مراجع 
ذيربط مي رس��د اقدام و درآمد ناش��ي از آن را به حس��اب 

درآمدي رديف .... جدول شماره ۵ اين قانون نزد خزانه داري 
كل كشور واريز نمايد: 

شرايط واردات: 
۱- ضوابط واردات خودرو و روش تأمين ارز توس��ط دولت 

تعيين مي شود.
۲- قيمت خودرو وارداتي سواري تا سقف معادل ۲۵۰۰۰ 

يورو مي باشد.
۳- حجم موتور خودرو كمتر از ۲۵۰۰ سي سي باشد.

۴- عدم آسيب به توليد داخلي و بازار ارز با تشخيص دولت
۵- شرايط رقابتي رعايت شود.
اقلام وارداتي عبارت است از: 

۱- تعداد ۵۰۰۰۰ دستگاه خودرو سواري و ۲۰۰۰۰ دستگاه 
خودرو سواري دوگانه سوز )هيبريدي و برقي( 

۲- تعداد ۱۰۰۰۰ دس��تگاه كاميون و تريلي يخچالدار و 
كشنده

۳- تعداد ۱۰۰۰۰ دس��تگاه اتوبوس برون شهري و درون 
شهري

۴- تعداد ۱۰۰۰ دستگاه واگن و واگن يخچالدار
۵- تعداد ۵۰۰۰ دس��تگاه ماشين آلات سنگين معادن و 

راهسازي اعم از نوساخت يا حداكثر پنج سال ساخت
مجلس به وضعيت معافيت سربازهاي متاهل نيز اصلاحاتي 
را وارد كرد. در جريان بررس��ي ايرادات شوراي نگهبان به 
لايحه بودجه ۱۴۰۱، بند الحاقي ۱ تبصره ۱۰ حذف شد كه 
در آن آمده بود »در انتهاي ماده )۲( قانون مجازات اخلالگران 
در نظام اقتصادي كشور مصوب ۱۹/۹/۱۳۶۹ و اصلاحات 
و الحاقات بعدي، بعد از عبارت »جريمه مالي« عبارت »و 

جزاي نقدي معادل مالي كه از طريق خلاف قانون به دست 
آمده اس��ت« اضافه مي شود و منابع حاصل پس از واريز به 
خزانه داري كل كشور از محل رديف هاي مربوط، به صورت 
درآمد-  هزينه جهت مبارزه با سوء جريانات اداري و توسعه 
زيرساخت هاي فناوري اطلاعات سازمان بازرسي كل كشور 

در اختيار اين سازمان قرار مي گيرد.
در بند )ه( تبصره ۱۲ عبارت »دستگاه هاي موضوع ماده ۶۶ 
قانون محاسبات عمومي اصلاحي ۲۲/ ۱/ ۱۳۷۷ از شمول 
حكم اين بند مستثني هستند« حذف شد، لذا نمايندگان 
مجلس و اعضاي شوراي نگهبان و مجمع تشخيص مصلحت 
نظام از انتشار حقوق و دستمزد خود مستثني نيستند. به 
اين ترتيب و با نهايي شدن اين مصوبات، كار مجلس در سال 
۱۴۰۰ رسما به پايان رسيد. رييس مجلس با بيان اينكه آغاز 
جلسات مجلس در سال جديد همزمان با آغاز ماه مبارك 
رمضان است، اظهار كرد: بر اين اساس اولين جلسه مجلس 
در س��ال ۱۴۰۱ در روز دوشنبه ۱۵ فروردين ماه تشكيل 
مي ش��ود مجلس در روزهاي سه شنبه و چهارشنبه ۱۶ و 
۱۷ فروردين ماه نيز جلسه دارد. جلسات مجلس در ايام ماه 
مبارك رمضان در ساعت ۸: ۴۵ آغاز خواهد شد. در صورت 
تاييد مصوبات جديد مجلس از سوي شوراي نگهبان بودجه 
۱۴۰۱ از ابتداي سال آينده براي اجرا در اختيار دولت قرار 
خواهد گرفت و اگر ايرادات به جا مانده باشد در جلسات سال 
آينده مجلس به بايد به آنها رسيدگي شود. به اين ترتيب 
نخستين بودجه طراحي شده از سوي دولت سيزدهم به 
خوان پاياني بررسي ها رسيد تا دولت رييسي طرح اقتصادي 

خود براي ايران را از سال آينده رسما آغاز كند.
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درخواسترييسجمهور
ازوزرابراينوروز

رييس جمهور با بيان اينكه در اولين فرصت در س��ال 
۱۴۰۱ جلسه هيات دولت تشكيل خواهد شد، گفت: 
دستگاه هاي اجرايي به گونه اي برنامه ريزي كنند كه 
در ايام تعطيلات نوروزي وقفه اي در كارهاي ضروري 
مردم ايجاد نشود. آيت الله س��يد ابراهيم رييسي روز 
چهارش��نبه در آخرين جلس��ه هيات دولت در سال 
۱۴۰۰ به تمام وزرا و مس��وولان دستگاه هاي اجرايي 
خطاب ك��رد و گفت: به گونه اي برنامه ريزي كنيد كه 
در ايام تعطيلات نوروزي وقفه  و تاخيري در كارهاي 
ضروري و مورد نياز مردم ايجاد نشود. رييس جمهور 
ادامه داد: وظيفه همه مس��وولان اجرايي خدمت به 
مردم است لذا در اولين فرصت در سال ۱۴۰۱ جلسه 
هيات دولت تشكيل خواهد شد. رييسي از همه دست 
اندركاران س��فرهاي نوروزي خواس��ت همه تلاش 
خود را ب��ه كار گيرند تا مردم در آرام��ش و امنيت به 
مس��افرت بروند و به سلامتي اين ايام را سپري كنند. 
رييس جمه��ور در بخش ديگري از س��خنان خود به 
فضليت و اهميت شب و روز نيمه شعبان اشاره كرد و 
گفت: نيمه شعبان و روز ولادت امام زمان )عج( جزو 
ايام با فضيلت سال اس��ت و جا دارد همگان خصوصا 
مس��وولان و خدمتگزاران به م��ردم، تلاش نمايند از 
فيوضات اين روز و اين ماه بهره كافي را ببرند. رييسي 
همچنين ضمن تس��ليت مجدد به مناسبت رحلت 
آيت الله العظمي علوي گرگاني، تصريح كرد: ارادت ويژه 
آيت الله علوي گرگاني به امام خميني )ره(، رهبر معظم 
انقلاب و نظام اس��لامي از ويژگي هاي ايشان بود. اين 
فقيد بزرگوار در تمام عمر پربركت خود از تلاش براي 
تبيين فقه اهل بيت)ع( كوتاهي نكرد و جزو مروجان و 
مدافعان امام خميني )ره( و نهضت انقلاب اسلامي بود.

نازنينزاغريآزادشد
وكيل نازني��ن زاغري و انوش��ه آش��وري، دو زنداني 
دو تابعيت��ي ك��ه دوران محكوميتش��ان را در ايران 
مي گذراندند، گفت هر دوي آنها در مس��ير فرودگاه 
براي ترك ايران هس��تند. خبرگزاري رويترز گزارش 
داد، حجت كرماني وكيل نازنين زاغري و انوشه آشوري 
دو زنداني دو تابعيتي ايراني-انگليسي كه به اتهامات 
امنيتي دوران محكوميتشان را در ايران مي گذراندند، 
امروز چهارشنبه به اين خبرگزاري گفت: هر دوي آنها 
در تهران در مسير فرودگاه هستند تا كشور را ترك كنند. 
ليز تراس، وزير امور خارجه انگليس، ساعاتي پيش در 
يك گفت وگو در اين باره گفت: ما سخت در تلاشيم و 
من به عنوان وزي��ر امور خارجه، آزادي نازنين زاغري، 
انوشه آشوري و مراد طاهباز را كه همگي در ايران زنداني 
هس��تند را در اولويت قرار داده ام. بوريس جانس��ون، 
نخس��ت وزير انگليس امروز گفت، مذاكرات با تهران 
براي آزادي نازنين زاغري، شهروند دو تابعيتي ايراني-

انگليسي كه به اتهامات امنيتي دوره محكوميتش در 
ايران را به س��ر مي برد »پيش م��ي رود« اما نمي تواند 
چيز بيش��تري در اين باره بگويد، چون »مذاكرات در 
حال حاضر در جريان است«. سخنگوي قوه قضاييه 
توصيحاتي راجع به آزادي نازنين زاغري و انوشه آشوري 
ارايه كرد. ذبيح الله خداييان گفت: خانم نازنين زاغري به 
اتهام جاسوسي براي سرويس امنيتي كشور انگليس به 
چهار سال حبس محكوم شده بود كه مدت مجازاتش 
را به صورت كامل كشيده و حبسش به اتمام رسيد و بر 
همين اساس ممنوع الخروجي وي لغو شد و از زندان 
آزاد شد. وي پرونده  ديگري نيز دارد كه در آن محكوم 
به يك سال حبس شده بود ولي اين پرونده تاكنون به 
اجرا گذاشته نشده است. وي گفت: انوشه آشوري، به 
اتهام همكاري با س��رويس هاي امنيتي كشورهاي 
بيگانه و به جرم جاسوسي به ۱۰ سال حبس محكوم 
شده بود و حدود ۴ سال و ۷ ماه از مدت محكوميتش 
سپري شده بود كه تقاضاي آزادي مشروط كرد و به 
عنوان دست مزد مبالغي را از سرويس هاي جاسوسي 
بيگانه اخذ كرده بود كه اين مبالغ نيز از وي دريافت 
شد، لذا دادگاه با آزادي مشروط ايشان موافقت و مورد 
رأفت حكومت اسلامي قرار گرفت و از زندان آزاد شد.

موشكهايايران
بهتلآويوميرسد

فرمانده تروريس��ت هاي سنتكام با اش��اره به قدرت 
موشكي ايران گفت كه برخي از موشك هاي بالستيك 
ايران ممكن اس��ت به تل آويو برس��ند. ب��ه گزارش 
شفق نيوز، كنت مك كنزي، فرمانده تروريست هاي 
سنتكام در يك سخنراني در نشست كميته نيروهاي 
مس��لح در مجلس س��ناي امريكا گفت: ايران ۳۰۰ 
موشك بالستيك از انواع مختلف دارد و برخي از آنها 
ممكن است به شهر تل آويو در وسط اسراييل برسند. 
وي كه قرار است طي چند روز آتي ماموريتش به پايان 
برسد گفت: موشك هاي ايران به اروپا نمي رسند اما 
اين كشور طي پنج تا هفت سال گذشته منابع زيادي 
را در راستاي افزايش برد و دقت موشك هاي خود به كار 
گرفت. ما اين مساله را در حمله موشكي ايران به پايگاه 
امريكايي عين الاسد در عراق در ژانويه ۲۰۲۰ در پي 
ترور ژنرال قاسم سليماني مشاهده كرديم و موشك ها 
با دقت بالايي به اهداف خود اصابت كردند. مك كنزي 
در ادامه اظهارات خود مدعي شد كه ايران به تهديدات 
خود عليه منافع امريكا و امنيت خاورميانه ادامه مي دهد 
و قدرت بالستيكي اين كشور تهديدي وجودي براي 
تمام كشورهاي منطقه است. فرمانده تروريست هاي 
س��نتكام عدد و توانايي موش��ك هاي بالس��تيك و 
پهپادهاي هجومي ايران را بسيار نگران كننده خواند. 
وي همچنين مدعي شد كه ايران اخيرا حملات خود به 
عربستان و امارات از طريق انصارالله يمن را افزايش داده 
اس��ت. كنت مك كنزي درخصوص توافق هسته اي 
نيز گفت: سياست امريكا اين است كه ايران به سلاح 
هسته اي دستيابي نداشته باشد، بازگشت به توافق 
هسته اي ممكن است يك گام بسيار عالي نباشد اما 

براي رسيدن به هدف امري مهم است.

چرابرنامههفتمتوسعه
به1401نرسيد؟

عضو كميسيون برنامه و بودجه با تاكيد بر اينكه براساس 
قانون امسال آخرين س��ال اجراي برنامه ششم بود و 
دولت مكلف بود تا آخر خرداد ۱۴۰۰ برنامه هفتم را به 
مجلس ارسال كند، گفت: اما دولت اعلام كرد به دليل 
فرايند انتقال قدرت در قوه مجريه نمي تواند برنامه هفتم 
را به مجلس ارسال كند؛ در حالي كه اين  پاسخ از نظر 
ما قانع كننده  نبود. احس��ان اركاني با اشاره به ايرادات 
برنامه ششم توسعه اظهار كرد: اين برنامه در سال ۹۵ 
بر اساس سياست هاي دولت تدبير و اميد تنظيم شد 
و موضوعاتي مانند حمايت از روستاييان، كشاورزان، 
دامداران و همچنين دست كش��يدن دولت از اتكا به 
درآمدهاي نفتي كه در هر زماني بايد مبناي كار گيرد، 
در برنامه ششم توسعه يا مغفول واقع شد يا اگر هم بيان 
شد، هيچ ضمانت اجرايي نداشت؛ يعني با وجود اينكه 
كاهش سهم درآمدهاي نفتي در بودجه جزو تكاليف 
برنامه ششم توسعه بود اما اساسا در تنظيم لوايح بودجه 
به آن عمل نش��د و هر سال سهم درآمدهاي نفتي در 
بودجه افزايش يافت. وي افزود: همچنين بس��ياري 
از مباح��ث مرتبط با بيمه ه��اي اجتماعي و حمايت 
از كارگران، زنان سرپرس��ت خانوار، معلولان و اقشار 
كم درآمد كه جزو تكاليف دولت در برنامه ششم بود نيز 
تحقق پيدا نكرد. به طور كلي طبق آخرين برآوردي كه 
حدود ۶ الي هفت ماه پيش ديوان محاسبات از تحقق 
برنامه ششم توسط دولت داشت، نهايتا حدود ۳۰ درصد 
اين برنامه تا سال آخر آن تحقق پيدا كرده بود. نماينده 
مردم نيشابور در مجلس ادامه داد: اين نشان مي دهد 
يك جاي كار ايراد دارد يا واقعا تكاليف برنامه شش��م 
توسعه منطبق بر واقعيات نبود و خارج از توان دولت و 
كشور نوشته شده بود كه قاعدتا نبايد چنين تكاليفي 
در اين برنامه قرار داده مي شد يا اينكه اين تكاليف قابل 
تحقق بوده ولي به دليل سستي و ناتواني دولت احكام 
برنامه ششم تحقق نيافته است كه در اين صورت اين 
سوال پيش مي آيد كه ضمانت اجراي اين احكام چه 
بود؟ يعني در قبال عدم تحقق تكاليف برنامه ششم چه 
برخوردي بايد صورت مي گرفت؟ اينها از مهم ترين نقاط 
ضعف برنامه ششم توسعه بود و اميدواريم كه در برنامه 
هفتم اين معضلات برطرف شود. اركاني با تاكيد بر اينكه 
براساس قانون امسال آخرين سال اجراي برنامه ششم 
بود و دولت مكلف بود تا آخر خرداد ۱۴۰۰ برنامه هفتم 
را به مجلس ارسال كند، گفت: به هر حال امسال برنامه 
هفتم به مجلس فرستاده نشد و علي رغم اينكه قانونا 
بايد سال ۱۴۰۱ با برنامه هفتم توسعه آغاز مي شد اما در 
سال جديد نيز همچنان برنامه ششم اجرا خواهد شد.

مراحلثبتنام
كارتخوانهايجديد

در راستاي اجراي ماده ۱۱ قانون پايانه هاي فروشگاهي 
و سامانه موديان كه سازمان امور مالياتي و بانك مركزي 
را مكلف به ساماندهي كارتخوان ها و درگاه هاي پرداخت 
الكترونيك و اتصال آنها به پرونده مالياتي كرده اس��ت، 
كارتخوان هاي بدون پرون��ده مالياتي تا پايان فروردين 
ماه سال آينده غيرفعال مي ش��وند و از اين زمان به بعد، 
متقاضيان جديد نيز نمي توانند بدون داش��تن پرونده 
مالياتي، كارتخوان ي��ا درگاه پرداخت دريافت كنند. به 
منظور اجراي ماده ۱۱ قانون پايانه هاي فروش��گاهي و 
س��امانه موديان، بانك مركزي بايد با همكاري سازمان 
مالياتي نسبت به ساماندهي دس��تگاه هاي كارتخوان 
بانكي يا درگاه هاي پرداخت الكترونيكي اقدام مي كرد.  در 
اين زمينه، با اقدامات صورت گرفته از سوي سازمان امور 
مالياتي و بانك مركزي امكان اينكه كليه اشخاص داراي 
ابزار پرداخت هاي بانكي بتوانند ب��ا ورود به درگاه ملي 
 my.tax.gov.ir خدمات الكترونيك مالياتي به نشاني
فهرست تمامي دستگاه هاي كارتخوان بانكي يا درگاه هاي 
پرداخت الكترونيكي خود را مشاهده و نسبت به الصاق 
آنها به پرونده هاي مالياتي قبلي يا تشكيل پرونده مالياتي 
جديد اقدام كنند، فراهم شد.  براساس آخرين اعلام ها، 
تاكنون حدود ۶ ميليون كارتخوان پرونده مالياتي فعال 
دارند و ۲۰۰ هزار دستگاه كارتخوان بانكي توسط بانك 
مركزي غيرفعال شده است. در اين راستا، طبقه گفته وزير 
امور اقتصادي و دارايي تا پايان فروردين ماه بدون هيچگونه 
تمديد مهلت مجدد، پرونده ساماندهي كارتخوان ها بسته 
خواهد شد كه در پي اين امر نيز، متقاضيان جديد ابزار 
پذيرش بدون تشكيل پرونده مالياتي نمي توانند كارتخوان 
يا درگاه پرداخ��ت دريافت كنند، بنابراين اين افراد بايد 
نسبت به ثبت نام در سايت سازمان امور مالياتي اقدام و 
با كد رهگيري اخذ شده از آن سامانه، نسبت به تقاضاي 
كارتخوان ي��ا درگاه پرداخت اقدام كنند. در اين زمينه، 
متقاضيان ابتدا بايد پيش ثبت نام الكترونيك كنند كه در 
اين مرحله اطلاعات پايه اي از آنها دريافت مي شود. در ادامه 
پس از تكميل اطلاعات درخواستي و فشردن كليد تاييد 
نهايي وارد مرحله بعدي خواهيد شد. چنانچه تا هفت روز 
اطلاعات خود را تاييد نكنيد، پرونده ايجاد شده به صورت 
خودكار حذف خواهد ش��د. در مرحله بعدي، بخشي از 
اطلاعات ثبت ش��ده در مرحله پيش ثب��ت نام از منابع 
مختلف سازماني استعلام و بررسي شده و صحت آن مورد 
آزمون قرار خواهد گرفت. چنانچه به هر دليل در اطلاعات 
مغايرتي يافت شود، موضوع با پيامك به شما اطلاعات 
داده شده و شما مجدد بايد وارد سامانه پيش ثبت شده و 
مرحله يك را تكرار كنيد. علاوه بر اين، چنانچه اطلاعات 
اوليه پيش ثبت نام شما مورد تاييد سازمان قرار گيرد، براي 
شما يك نام كاربري و كلمه عبور ايجاد خواهد شد. اين 
اطلاعات به صورت پيامك روي شماره تلفن همراه ثبتي 
شما ارسال خواهد شد.  پس از دريافت اطلاعات كاربري، 
شما بايد وارد سامانه ثبت نام شويد كه پس از ورود بايد 
اطلاعات تكميلي در خصوص بنگاه اقتصادي خود را در 
فرم هاي اين سامانه تكميل كنيد. همچنين، مي توانيد 
اطلاعات پايه كه در مرحله ثبت نام ثبت كرده ايد ويرايش 
كنيد و در نهايت پس از تكميل همه اطلاعات خواسته 
شده كليد تاييد نهايي را فشار دهيد. صاحبان مشاغل 
مكلف به ثبت نام، بايد براي هر واحد ش��غلي يا براي هر 

محل، جداگانه در نظام مالياتي ثبت نام كنند.

اصلاحات مدنظر شوراي نگهبان در دستور كار مجلس

بودجه جهاد تبيين حذف شد

نمايندگان مجلس مصوب كردند

شرايطجديدوارداتخودرو

دپوي ۲۷ تا ۳۰ هزار تن شيرخشك در انبارها

سال ۱۴۰۱، موعد سررسيد اوراق دولتي

نماين��دگان مجلس جهت تامين نظر ش��وراي نگهبان 
بند مربوط ب��ه واردات خودرو در بودجه ۱۴۰۱ را اصلاح 
كردند. نمايندگان در جلس��ه علني ديروز )چهارشنبه 
۲۵ اسفندماه( مجلس شوراي اسلامي و در جريان رفع 
ايرادات شوراي نگهبان به لايحه بودجه سال ۱۴۰۱ كل 
كشور، بند الحاقي ۱ تبصره ۷ را اصلاح كردند. طبق اين 
مصوبه، به دولت اجازه داده مي ش��ود در س��ال ۱۴۰۱ با 
رعايت سياست هاي كلي نظام و با شرايط ذيل نسبت به 
صدور مجوز واردات خودرو توسط بخش خصوصي اعم 
از اشخاص حقيقي و حقوقي با اخذ حقوق ورودي كه به 

تصويب مراجع ذيربط مي رسد، اقدام و درآمد ناشي از آن 
را به حس��اب درآمدي رديف. جدول شماره ۵ اين قانون 
 نزد خزانه داري كل كش��ور واريز كند: ش��رايط واردات:

 ۱ -ضوابط واردات خودرو و روش تأمين ارز توسط دولت 
تعيين مي شود. ۲ -قيمت خودرو وارداتي سواري تا سقف 
معادل ۲۵۰۰۰ يورو مي باش��د. ۳ -حجم موتور خودرو 
كمتر از ۲۵۰۰ سي سي باش��د. ۴ -عدم آسيب به توليد 
داخلي و بازار ارز با تش��خيص دولت ۵ -ش��رايط رقابتي 
رعايت ش��ود. اق��لام وارداتي عبارت اس��ت از: ۱ -تعداد 
۵۰هزار دستگاه خودرو سواري و ۲۰هزار دستگاه خودرو 

سواري دوگانه سوز )هيبريدي و برقي(؛ ۲. تعداد ۱۰هزار 
دس��تگاه كاميون و تريلي يخچالدار و كشنده؛ ۳ -تعداد 
۱۰هزار دس��تگاه اتوبوس برون شهري و درون شهري؛ 
۴. تعداد ۱۰۰۰ دستگاه واگن و واگن يخچالدار؛ ۴-تعداد 
۵۰۰۰ دستگاه ماشين آلات سنگين معادن و راهسازي 

اعم از نوساخت يا حداكثر پنج سال ساخت. 
وزارت ام��ور اقتص��ادي و دارايي مكلف اس��ت گزارش 
اقالم وارداتي موضوع اين بند را هر س��ه م��اه يك بار به 
كميس��يون هاي اقتصادي، صنايع و مع��ادن، عمران و 
امور داخلي كشور و ش��ورا هاي مجلس شوراي اسلامي 

ارايه نمايد. منابع واريزي از مح��ل جداول و رديف هاي 
هزينه اي مربوط به مصرف مي رسد. پنج درصد )۵%( از 
منابع حاصله به نسبت هفتاد درصد )۷۰%( كميته امداد 
امام خميني )ره( و سي درصد )۳۰%( سازمان بهزيستي 
كشور اختصاص مي يابد. محمدباقر قاليباف در جريان 
بررسي اين موضوع خطاب به نمايندگان، گفت: موضوع 
خودرو از موضوعات اختلافي با مجمع تشخيص مصلحت 
نظام است. اگر مجمع تشخيص مصلحت نظام بار ديگر 
بر نظر خود پافش��اري كرد و قانع نشد، اجازه دهيد براي 
اينكه بودجه معطل نماند، به يك توافق دست پيدا كنيم.

رييس انجمن شير خشك صنعتي، گفت: شير خشك 
دپو شده در انبارهاي توليدكنندگان حدود ۲۷ تا ۳۰ 
هزار تن است اين ميزان از توليد شير خشك در بازار 
داخلي جذب نخواهد ش��د و ما چاره اي جز صادرات 

آن نداريم.
سياوش سليمي در گفت وگو با ايلنا، با اشاره به تاثير 
حذف ارز ترجيحي در صادرات ش��ير خشك، گفت: 
در س��ال جاري زمزمه هاي طرح حذف ارز ترجيحي 
مش��كلات جدي براي صادركنندگان ايجاد كرد كه 
اگر اين ارز در عمل حذف ش��ود فعالان نمي دانند چه 
آينده اي پيش روي صادرات شير خشك خواهد بود.  
وي با بيان اينكه فاصله بي��ن ارز ترجيحي و آزاد زياد 
اس��ت، گفت: بعد از حذف اين ارز نياز به س��رمايه در 
گردش توليدكنندگان افزايش پيدا مي كند؛ قيمت 

ش��ير خام در مرداد ۱۴۰۰ حدود ۵۰ درصد افزايش 
پيدا ك��رد و متعاق��ب آن نياز به س��رمايه در گردش 
توليدكنندگان نيز افزايش پيدا كرد. وي با بيان اينكه 
با حذف ارز ترجيحي قيمت ش��ير خام ۲ برابر خواهد 
شد، گفت: قيمت فرآورده هاي شير خشك نيز ۲ برابر 
بالا خواهند رفت؛ در حال حاضر ش��ير خشك با زيان 
صادر مي ش��ود و اگر اين اتفاق بيفت��د امكان توليد و 
صادرات آن كاهش پيدا مي كند. اين فعال اقتصادي 
تصريح كرد: افزايش قيمت لبنيات قدرت خريد مردم 
را كاهش داد بدون ترديد در سال ۱۴۰۱ اين كاهش 
خريد دو چندان مي شود و ميزان شير خام بيشتري 
به كارخانه هاي توليد شير خشك سرازير مي شود كه 
چاره اي جزو ص��ادرات آن نداريم. اين فعال اقتصادي 
با بيان اينكه بازار صادراتي ما محدود به كش��ورهاي 

پيراموني است، گفت: كشورهاي حوزه خليج فارس 
حاضر نيستند كه جنس ايراني را به قيمت واقعي آن 
خريداري كنند چراكه مي  دانند ما به بازارهاي غير از آنها 
دسترسي نداريم و حجم قابل توجهي از شير خشك 
دپو شده داريم از اين رو حاضريم با قيمت پايين آن را 
عرضه كنيم. به گفته سليمي؛ صادرات به كشورهاي 
حوزه خليج فارس نيازمند دريافت مشوق هاي صادراتي 
است. وي ميزان شير خشك دپو ش��ده در انبارهاي 
توليدكنندگان را حدود ۲۷ تا ۳۰ هزار تن عنوان كرد 
و افزود: اين ميزان از توليد شير خشك در بازار داخلي 
جذب نخواهد شد و ما چاره اي جز صادرات آن نداريم 
اين حجم از ش��ير در بازار جهاني قابل توجه نيست و 
براي حفظ صنعت گاوداري در كشور بايد راهكارهايي 
براي صادرات آن در نظر گرفته ش��ود. وي با اشاره به 

الزام صادرات، تصريح كرد: در ماه هاي آخر سال شير 
خام بيشتري به واحدهاي شيرخشك هدايت مي شود 
از اين رو ميزان توليد در اين ماه ها افزايش پيدا مي كند 
در ۶ ماه نخست س��ال جاري حدود ۳۷ هزار تن شير 
خشك صادر كرديم. وي با اشاره به بالا بودن كيفيت 
شير خش��ك صنعتي، افزود: كيفيت توليد برخي از 
توليدكنندگان داخلي آنقدر قابل توجه است كه برخي 
از آنها موفق به دريافت كد اي آر شده اند اين موفقيت 
باعث شده كه توليدات آنها به كشورهاي اوراسيا صادر 
شود. به گفته سليمي، شير خشك زير نرخ واقعي در 
بازارهاي جهاني صادر و كيلويي ۶۱ هزار تومان صادر 
مي شود اين در حالي است كه نرخ واقعي آن كيلويي 
۷۰ هزار تومان اس��ت. بايد بگويم كه صادركنندگان 
ريالي با كشورهاي حاشيه خليج فارس صادر مي كنند.

 در مجموع معتقدم در نيمه اول سال ۱۴۰۱، بازار سرمايه 
رش��د خواهد كرد اما با توجه به اتفاقاتي كه بعد از آن رخ 
خواهد داد )بر اساس يكي از دو سناريوي مطرح شده( اين 
بازار واكنش نشان مي دهد؛ ولي انتظار بازدهي دلچسبي 

در اين بازار نمي رود.
در بازار كريپتوكارنسي ها انتظار بازدهي چنداني نمي رود. 
در بازارهاي داخلي هم، بازار مس��كن اما ش��رايط نسبتا 
متفاوتي با سنوات قبل دارد. در سنوات گذشته همواره 

در دوره اول رياس��ت جمهوري، فنر تورم جمع مي شد و 
در دوره دوم شاهد رشد تورم و جهش قيمت بازار مسكن 
بوديم. اما امس��ال شاهد هس��تيم كه با وجود آنكه دوره 
اول رياست جمهوري آقاي رييسي بود و قيمت مسكن 
صعودي بود. نه تنها اين بازار بلكه بازار خودرو هم احتمالًا 
رشد چنداني نخواهد داشت و انتظار مي رود با ورود خودرو 

به بورس كالا، اين بازار تا حدودي كنترل شود. 
البته كه توافق يا عدم توافق هم روي قيمت خودرو اثرگذار 

خواهد بود و به طور كلي نسبت به شرايط اقتصادي كشور 
در سال ۱۴۰۱ خوشبين نيستم و انتظار رشد اقتصادي 
مطلوبي ندارم. در چنين ش��رايطي احتم��الًا هيچ يك 
ار بازارهاي مالي بازدهي دلچس��بي به همراه نخواهند 
داشت. با فرض سناريوي بدبينانه احتمال عدم توافق و 
ركود در بازار هاي مالي، انتظار مي رود سهم هاي كوچكي 
كه در اين مدت رش��د زيادي داشته و مورد توجه برخي 
بازيگران بازار قرار مي گيرند، رشد كنند. اما با فرض توافق، 

س��هم هاي بزرگ بازار رش��د بهتري خواهند داشت كه 
اميدواريم شاهد توافق و رشد سهم هاي بزرگ بازار باشيم، 
چرا كه رشد سهم هاي بزرگ، حركت سهم هاي كوچك 
را هم به دنبال خواهد داشت.با فرض توافق نقدينگي بازار 
به سمت گروه هاي حمل و نقلي، بانكي و فلزات اساسي 
حركت خواهد كرد. البته طبق روال هر ساله انتظار مي رود 
با شروع سال جديد سهم هايي كه سود تقسيمي بالاتري 

دارند نيز مورد توجه حقوقي ها قرار گرفته و رشد كنند.

ادامه از صفحه اول



گروه بانك و بيمه | محسن شمشيري|
تسهيلات پرداختي بانك ها طي ۱۱ ماهه سال ۱۴۰۰ 
به بخش هاي اقتصادي مبلغ 25۴3 هزار ميليارد تومان 
است كه در مقايسه با دوره مشابه سال قبل مبلغ 9۰۰ 
هزار ميليارد تومان )معادل 55 درصد( افزايش داشته 
است.  بانك مركزي اعلام كرد: سهم تسهيلات پرداختي 
در قالب سرمايه در گردش در كليه بخش هاي اقتصادي 
طي ۱۱ ماهه سال جاري مبلغ ۱۶ هزار و ۷۸2 هزار ميليارد 
ريال )۱۶، ۷۸2 هزار ميليارد ريال( معادل ۶۶ درصد كل 
تسهيلات پرداختي است. سهم تسهيلات پرداختي بابت 
تأمين سرمايه در گردش بخش صنعت و معدن در ۱۱ ماهه 
سال جاري معادل شش هزار و ۱۴9 هزار ميليارد ريال )۶، 
۱۴9 هزار ميليارد ريال( بوده است كه حاكي از تخصيص 
3۶.۶ درصد از منابع تخصيص يافته به سرمايه درگردش 
كليه بخش هاي اقتصادي مبلغ ۱۶ هزار و ۷۸2 هزار ميليارد 
ريال )۱۶، ۷۸2 هزار ميليارد ريال( است. ملاحظه مي شود 
از هفت هزار و ۷۶۶ هزار ميليارد ريال تسهيلات پرداختي 
در بخش صنعت و معدن معادل ۷9.2 درصد آن مبلغ شش 
هزار و ۱۴9 هزار ميليارد ريال در تأمين سرمايه در گردش 
پرداخت شده است كه بيانگر توجه و اولويت دهي به تأمين 

منابع براي اين بخش توسط بانك ها در سال جاري است.

    سهم 21 درصدي ايجاد و توسعه 
سهم س��رمايه در گردش همچنان بالا و ۶۶ درصد كل 
تسهيلات بانكي بوده است. سهم ايجاد ۱۱.5 درصد، سهم 
تعمير 2.2 درصد، سهم توسعه ۷.5 درصد كل تسهيلات 
بوده و روي هم امور ايجاد و توس��عه و راه اندازي واحدها 

عملا معادل 2۱.2 درصد كل تسهيلات است. 

    سهم اندك خريد مسكن
از س��وي ديگر، خريد كالاي ش��خصي كه به رشد تقاضا 
و خري��د كالاهاي داخلي كمك مي كند و رونق نس��بي 
ايجاد مي كند، معادل ۷.۱ درصد كل تس��هيلات بانكي 
است. خريد مسكن نيز ۱.۶ درصد كل تسهيلات بانكي 
كه سهم اندكي است و نشان دهنده ادامه ركود در بخش 

مسكن است.  اگر سهم بخش مسكن و ساختمان از جذب 
تس��هيلات بانكي كه معادل 5.۶۶ درصد ب��وده را اضافه 
كنيم، سهم مسكن و ساختمان در جذب منابع و خريد 
مسكن روي هم به زحمت به ۷ درصد كل تسهيلات بانكي 
مي رسد و همين مساله نشان دهنده كاهش سهم مسكن 
و ساختمان در سا لهاي اخير به دليل ركود بخش مسكن و 
همچنين گراني بيش از حد قيمت مسكن و كاهش شديد 
قدرت خريد مردم براي خريد مسكن و همچنين تغيير 
مكان س��كونت و فروش و تبديل به احسن مسكن فعلي 
بوده اس��ت.  تا زماني كه تورم كنترل نشودو قدرت خريد 

و حقوق مردم و طبقه متوسط و كم درآمد افزايش نيابد 
نمي توان انتظار داشت كه قيمت هاي فعلي اجازه ساخت 
و ساز بيشتر و رونق خريد و فروش را بدهد. در حال حاضر 
اطراف شهرهاي بزرگ بيش��تر مورد توجه مردم است و 
قدرت خريد مردم اجازه معامله را مي دهد اما در مناطق 
شمال شهر عملا معاملات و خريد و فروش قفل شده است. 

     خدمات با بيشترين سهم 
در حالي كه كل تسهيلات بانكي معادل 25۴3 همت 
بوده اس��ت. در بين بخش هاي اقتصادي نيز بخش 

خدمات با ۱۰55 همت يا ۴۱.5 درصد تس��هيلات 
بانك ها بيش��ترين رقم را جذب كرده است. صنعت 
و معدن نيز با ۷۷۶ همت يا 3۰.5 درصد تس��هيلات 
بانك ها در رتبه دوم قرار داش��ته اس��ت. بازرگاني با 
3۸9 همت يا ۱5.3 درصد تسهيلات بانك ها در رتبه 
سوم قرار داشته است. همچنين بخش كشاورزي با 
۱۷۶ همت يا ۶.92 درصد تسهيلات بانك ها در رتبه 
چهارم است و بخش مسكن و ساختمان با ۱۴۴ همت 
يا 5.۶۶ درصد تس��هيلات بانك ها در رتبه پنجم در 

بين بخش هاي اقتصادي قرار دارد. 
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خريد كارتخوان با داشتن 
پرونده مالياتي ممكن است

در راستاي اجراي ماده ۱۱ قانون پايانه هاي فروشگاهي 
و سامانه موديان كه سازمان امور مالياتي و بانك مركزي 
را مكلف به ساماندهي كارتخوان ها و درگاه هاي پرداخت 
الكترونيك و اتصال آنها به پرونده مالياتي كرده است، 
كارتخوان هاي بدون پرونده مالياتي تا پايان فروردين 
ماه سال آينده غيرفعال مي شوند و از اين زمان به بعد، 
متقاضيان جديد نيز نمي توانند بدون داشتن پرونده 
مالياتي، كارتخوان يا درگاه پرداخت دريافت كنند.به 
منظور اجراي ماده ۱۱ قانون پايانه هاي فروشگاهي و 
سامانه موديان، بانك مركزي بايد با همكاري سازمان 
مالياتي نسبت به س��اماندهي دستگاه هاي كارتخوان 
بانكي يا درگاه هاي پرداخت الكترونيكي اقدام مي كرد. 
در اين زمينه، با اقدامات صورت گرفته از سوي سازمان 
امور مالياتي و بانك مركزي امكان اينكه كليه اشخاص 
داراي ابزار پرداخت هاي بانكي بتوانند با ورود به درگاه 
my.tax. ملي خدمات الكترونيك مالياتي به نشاني

gov.ir فهرست تمامي دستگاه هاي كارتخوان بانكي يا 
درگاه هاي پرداخت الكترونيكي خود را مشاهده و نسبت 
به الصاق آنها به پرونده هاي مالياتي قبلي يا تش��كيل 
پرونده مالياتي جديد اقدام كنند، فراهم شد. براساس 
آخرين اعلام ها، تاكنون ح��دود ۶ ميليون كارتخوان 
پرونده مالياتي فعال دارند و 2۰۰ هزار دستگاه كارتخوان 
بانكي توسط بانك مركزي غيرفعال شده است.در اين 
راستا، طبق گفته وزير امور اقتصادي و دارايي تا پايان 
فروردين ماه بدون هيچگونه تمديد مهلت مجدد، پرونده 
ساماندهي كارتخوان ها بسته خواهد شد كه در پي اين 
امر نيز، متقاضيان جديد ابزار پذيرش بدون تش��كيل 
پرونده مالياتي نمي توانند كارتخوان يا درگاه پرداخت 
دريافت كنند، بنابراين اين افراد بايد نسبت به ثبت نام در 
سايت سازمان امور مالياتي اقدام و با كد رهگيري اخذ 
شده از آن سامانه، نسبت به تقاضاي كارتخوان يا درگاه 

پرداخت اقدام كنند.

   مراحل ثبت نام متقاضيان كارتخوان
 در سازمان مالياتي

در اي��ن زمينه، متقاضي��ان ابتدا بايد پي��ش ثبت نام 
الكترونيك كنند كه در اين مرحله اطلاعات پايه اي از 
آنها دريافت مي شود. در ادامه پس از تكميل اطلاعات 
درخواستي و فش��ردن كليد تاييد نهايي وارد مرحله 
بعدي خواهيد شد. چنانچه تا هفت روز اطلاعات خود را 
تاييد نكنيد، پرونده ايجاد شده به صورت خودكار حذف 
خواهد شد. در مرحله بعدي، بخشي از اطلاعات ثبت 
شده در مرحله پيش ثبت نام از منابع مختلف سازماني 
استعلام و بررسي ش��ده و صحت آن مورد آزمون قرار 
خواهد گرفت. چنانچه به هر دليل در اطلاعات مغايرتي 
يافت شود، موضوع با پيامك به شما اطلاعات داده شده 
و شما مجدد بايد وارد سامانه پيش ثبت شده و مرحله يك 
را تكرار كنيد.علاوه بر اين، چنانچه اطلاعات اوليه پيش 
ثبت نام شما مورد تاييد سازمان قرار گيرد، براي شما يك 
نام كاربري و كلمه عبور ايجاد خواهد شد. اين اطلاعات به 
صورت پيامك روي شماره تلفن همراه ثبتي شما ارسال 
خواهد شد. پس از دريافت اطلاعات كاربري، شما بايد 
وارد سامانه ثبت نام شويد كه پس از ورود بايد اطلاعات 
تكميلي در خصوص بنگاه اقتصادي خود را در فرم هاي 
اين سامانه تكميل كنيد. همچنين، مي توانيد اطلاعات 
پايه كه در مرحله ثبت نام ثبت كرده ايد ويرايش كنيد 
و در نهايت پس از تكميل همه اطلاعات خواسته شده 
كليد تاييد نهايي را فشار دهيد. صاحبان مشاغل مكلف 
به ثبت نام، بايد براي هر واحد شغلي يا براي هر محل، 

جداگانه در نظام مالياتي ثبت نام كنند.

   نكاتي كه صاحبان مشاغل در روند ثبت نام 
بايد بدانند

از سوي ديگر، چنانچه صاحبان مشاغل بر اساس مجوز 
صادره از طرف مراجع ذي ص��لاح، بيش از يك محل 
فعاليت براي همان مجوز داشته باشند، براي تمامي اين 
محل ها فقط يك ثبت نام صورت خواهد گرفت و بنابر 
اعلام مودي يكي از اين محل ها، به عنوان محل اصلي 
فعاليت مشخص و ساير محل ها به عنوان شعبه منظور 
خواهد ش��د. در صورت انتخاب نكردن مودي، تعيين 
محل اصلي فعاليت به تش��خيص سازمان خواهد بود. 
در ادامه بخشي از تبصره هاي مهم در راستاي ثبت نام 
صاحبان مشاغل در سازمان امور مالياتي را مي خوانيد: 

۱( چنانچه صاحبان مشاغل در يك محل بيش از يك 
فعاليت شغلي داشته باشند، مكلف به يك ثبت نام براي 

كليه فعاليت هاي شغلي محل مذكور هستند.
2( در مورد كارگاه ها و واحدهاي توليدي كه نوع فعاليت 
آنان ايجاد دفتر يا فروشگاه در يك يا چند محل ديگر را 
اقتضاء، مودي مي تواند براي كليه محل هاي مذكور يك 
ثبت نام به نشاني كه به عنوان محل اصلي فعاليت اعلام 
مي كند، انجام و يك فقره اظهارنامه براي كليه درآمدهاي 
حاصل از فعاليت هاي خود تسليم كند. در اين صورت 
براي مودي مزبور يك پرونده به نشاني كه اعلام مي كند، 

تشكيل مي شود.
3( مشاغلي كه به صورت مشاركت مدني اعم از قهري 
يا اختياري اداره مي شوند، به عنوان يك مودي در نظام 
مالياتي ثبت نام خواهند شد. صاحبان مشاغل مذكور 
مكلفند در زمان پيش ثبت نام، اطلاعات مورد نياز كليه 

شركاء و نسبت سهم هر شريك را اعلام كنند.
۴( مشمولين ثبت نام مكلفند هر گونه تغييرات از جمله 
انحلال، تعطيلي فعاليت، تغيير نام، تغيير شغل، تغيير 
نشاني، تبديل فعاليت انفرادي به مشاركتي يا بالعكس، 
تغيير شركاء )اختياري يا قهري( يا ساير موارد را حداكثر 
ظ��رف مدت دو ماه از تاريخ انج��ام يا وقوع تغييرات به 

سازمان اعلام كرده يا ثبت نام جديدي انجام دهند.
5( صاحبان مشاغل مشمول ثبت نام مكلفند مادامي 
كه براي آنها شماره اقتصادي جديد صادر نشده است، 
حسب مورد از ش��ماره ملي، شناسه مشاركت مدني و 

شماره اختصاصي اشخاص خارجي استفاده كند.
۶( شناسه ملي ويژه اشخاص حقوقي به عنوان شماره 
اقتصادي منظور شده و مودي مكلف است از آن در كليه 

معاملات خود استفاده كند. 

افزايش تراكنش هاي بانكي
و كاهش چك هاي برگشتي

معاون اداره نظام ه��اي پرداخت بانك مركزي گفت: 
تراكنش هاي بانكي در بهمن امسال نسبت به دي ۴ 
درصد و نسبت به بهمن پارسال 9 درصد افزايش داشته 
است.آمنه نادعلي زاده گفت: تراكنش هاي بانكي در 
بستر شاپرك، ش��امل خريدهاي اينترنتي و خريد از 
پايانه هاي فروشگاهي، در بهمن ماه نسبت به دي ماه 
از نظر مبلغي يك و نيم درصد افزايش داش��ته است.

معاون اداره نظام هاي پرداخ��ت بانك مركزي افزود: 
شاخص هاي اقتصاد كلان و همچنين كنترل بيماري 
كرونا در رش��د تراكنش ها موثر است و اين رشد وقوع 
رونق در خريد و فروش ها را تاييد مي كند.نادعلي زاده با 
اشاره به كاهش تعداد چك هاي برگشتي گفت: براساس 
آمارهاي رسمي بانك مركزي تعداد چك هاي برگشتي 
در دي ماه سال جاري نسبت به دي ماه سال ۱399 با 
كاهش ۱۸ درصدي همراه شده است.وي افزود: امسال 
۱5۰ ميليون فقره چك جديد توزيع شده است كه 
3۰ درصد از آنها به جريان افتاده است، از هر صد چك 
جديد تقريبا پنج عدد برگش��ت مي خورد، اما از هر 
۱۰۰ چك قديمي تقريبا ۱۰ فقره برگشت مي خورد.

رشد اقتصادي
در اولين فصل دولت سيزدهم

رشد اقتصادي كشور يكي شاخص هاي مهم اقتصادي 
در خصوص عملكرد دولت هاس��ت. اين شاخص در 
اولين فصل آغاز به كار دولت سيزدهم، روند قابل قبول 
و مثبتي داشته است.براي بررسي عملكرد اقتصادي 
دولت سيزدهم بايستي به سراغ جديدترين گزارش 
اقتصادي از اولين فصل فعاليت دولت رفت. اين گزارش 
روز گذشته توسط بانك مركزي كشورمان منتشر شده 
و بيان گر رقم خوردن اتفاقات مثبت در مدت كوتاه 
فعاليت دولت است؛ روندي كه به گفته كارشناسان 
اقتصادي، چشم اندازي روش��ن و اميدآفرين است.

برآورده هاي اوليه از ميزان تولي�د ناخ�الص داخل�ي 
كش�ور ب�ه قيم�ت پاي�ه و ب�ه قيمت هاي ثاب�ت س�ال 
١٣٩٥ نشان مي دهد كه توليد ناخالص داخلي كشور 
از رقم ۱۰۶۰9.2 هزار ميليارد ريال در 9 ماهه س��ال 
١٣٩٩ به ۱۱۰۴۱.۴ هزار ميليارد ريال در 9 ماهه سال 
١٤٠٠ افزايش يافت�ه اس�ت. اين روند در مجموع منجر 
به رشد اقتصادي ۴.۱ درصدي با نفت و رشد اقتصادي 

3.۴ درصدي بدون نفت در مدت 9 ماهه شده است.
   نمره قبولي فصل نخست دولت

همانطور كه در ابتدا بيان شد براي بررسي عملكرد 
اقتصادي دولت، بايستي به سراغ سومين فصل سال 
برويم؛ جايي كه دولت سيزدهم به طور كامل مشغول 
به فعاليت و برنامه ريزي بوده اس��ت. بر اين اس��اس 
بررسي جزييات آمار منتشر شده در فصل پاييز ۱۴۰۰ 
نشان مي دهد در اين سه ماه، رشد اقتصادي با نفت و 
بدون نفت به ترتيب به 5.۷ و 5.۸ درصد رسيده است. 
اهميت اين اعداد زماني مشخص مي شود كه بدانيم 
در فصل دوم سال، رشد اقتصادي با نفت و بدون نفت 
در سطح يك درصد و همچنين نيم درصد بوده است. 
بنابراين رشد اقتصادي در آغاز فعاليت دولت جديد 
روند مثبتي داشته است كه نشان از چشم انداز روشن 

پيش روي اقتصاد و كسب و كار كشور است.
   چشم انداز رشد اقتصادي

 اميدآفرين است
علي به��ادري جهرمي س��خنگو و رييس ش��وراي 
اطلاع رساني دولت در حساب كاربري خود در توييتر 
نوشت: نرخ رشد اقتصادي بدون نفت در سه ماهه سوم 
سال ۱۴۰۰ نسبت به مدت مشابه سال گذشته معادل 
5.۸ بوده است. بهادري جهرمي افزود: دستاوردهاي 
اقتصادي به تدريج خود را نشان مي دهند با اين روند 
چشم انداز رشد اقتصادي كشور روشن و اميدآفرين 
است. اشاره سخنگوي دولت به رشد اقتصادي قابل 
قبول در مدت اخير در حالي اس��ت كه »س��يد رضا 
فاطمي امي��ن« وزي��ر صنعت، مع��دن و تجارت نيز 
شامگاه دوشنبه در نشست خبري با خبرنگاران افزود: 
برنامه ريزي براي دس��تيابي به رشد هشت درصدي 
براي اقتصاد اتفاق عجيبي نيست، چون معادل سطح 
توليدي است كه در سال هاي 9۷ و 9۸ در كشور وجود 

داشته است و سال آينده كار ما فقط بازيابي است.

جزييات وام توسعه كسب و كار 
تا سقف 2۰ ميليارد ريال اعلام شد

شبكه عطف تا سقف 2۰ ميليارد ريال حامي شما در 
كس��ب و كاري نوآور و توسعه پذير در حوزه فناوري 
اطلاعات اس��ت. اگر صاحب كس��ب و كاري نوآور و 
توسعه پذير در حوزه فناوري اطلاعات هستيد، شبكه 
عطف تا سقف 2۰ ميليارد ريال كمك مي كند. حال 
كه از مرحله خطير تاسيس با موفقيت عبور كرده ايد 
و چالش هاي متعدد آن را پش��ت س��ر گذاشته ايد، 
بالاخره توانسته ايد ايده هاي بالقوه خود را بالفعل كنيد 
و از اين مسير درآمدهايي را كسب كرده و به مرحله 
توسعه برسيد.با اين حال حتما تاكنون با چالش هاي 
ديگري در اين س��طح روبه رو شده ايد و مي دانيد كه 
هنوز اول راه است!در اين مرحله كسب و كار شما براي 
ايجاد ارزش افزوده بيشتر به حمايت مالي و راهنمايي 
متخصصين با تجربه بيش از هر زمان ديگري نيازمند 
است. اغلب كسب و كارهايي كه در اين سطح بتوانند 
با جذب سرمايه سهم بازار بيشتري را تصاحب كنند 
و به صورت اصولي و با راهنمايي متخصصين مسير 
رشد را در پيش گيرند، توانايي تبديل شدن به كسب 
و كارهاي بزرگ و موفق را خواهند داش��ت.ازهمين 
روي ش��بكه حمايت و رشد كسب و كارهاي نوآور از 
گرد هم آمدن كارشناسان دغدغه مند شكل گرفت 
تا با ايجاد سازوكاري معين نسبت به شناسايي كسب 
و كارهاي آتيه دار اقدام نموده و به آنها كمك كنند تا 
مراحل توسعه خود را با ريسك كمتري سپري كرده 
و به نتيجه برسانند. اين سازو كار معين در قالب شبكه 
»عطف« به اجرا در آمده است و حاميان بزرگي چون 
موسسه اعتباري ملل اين كمپين را همراهي مي كنند.

در 11 ماه اول 1400 صورت گرفت 

رشد خلق پول و حجم سپرده، تسهيلات و نقدينگي در 9 ماه ابتداي 1400 نشان مي دهد

سپرده ها و وام هاي بانكي بيش از 40 درصد رشد كرده است

كاهش نرخ دلار به كانال 25 هزار تومان و افت 200 هزار توماني قيمت سكه

دستورالعمل ارايه غيرحضوري خدمات به مشتريان بانك ها ابلاغ شد

سهمكممسكنازافزايش55درصديتسهيلاتبانكها

افزايش روزانه 4271 ميليارد تومان سپرده و3351 ميليارد تومان تسهيلات

اعلام نرخ تسعير دارايي ها و بدهي هاي ارزي با هر دلار 20 هزار تومان

گروه بانك و بيمه |
در پايان آذرماه ۱۴۰۰ نسبت تسهيلات به سپرده ها 
بعد از كس��ر س��پرده قانوني به ۸۱.۷ درصد رسيده 
است. اين نسبت در پايان آذر ماه ۱399 معادل ۸۱.2 
درصد و در پايان اسفند ۱399 معادل ۸۰.2 درصد 
بوده است كه نشان دهنده تمايل بانك ها به تسهيلات 

دهي بيشتر بوده است. 
از س��وي ديگر، رق��م س��پرده ها از 352۰ همت در 
آذرم��اه ۱399 ب��ه 5۰5۴ هم��ت در آذرماه ۱۴۰۰ 
رسيده اس��ت و در اس��فند ۱399 نيز 3۸۷5 همت 
بوده اس��ت. براين اس��اس در 9 ماه اول سال ۱۴۰۰ 
رقم س��پرده ها معادل ۱۱۷9 همت افزايش داشته 
است. به عبارت ديگر، روزانه معادل ۴2۷۱ ميليارد 
تومان به حجم سپرده ها در اين 2۷۶ روز اضافه شده 
است. اين موضوع نشان دهنده خلق پول و نقدينگي 
در سيستم بانكي و بازار بين بانكي است كه مي تواند 
اثرات تورمي ب��راي ماه هاي آينده ايج��اد نمايد.   از 

سوي ديگر، رقم تسهيلات از25۷۰ همت در آذرماه 
۱399 به 3۷۱۷ همت در آذرماه ۱۴۰۰ رسيده است 
و در اسفند ۱399 نيز 2۷92 همت بوده است. براين 
اساس در 9 ماه اول سال ۱۴۰۰ رقم تسهيلات بانكي 
معادل 925 همت افزايش داش��ته است. به عبارت 
ديگر، روزانه مع��ادل 335۱ ميليارد تومان به حجم 
تس��هيلات در اين 2۷۶ روز اضافه ش��ده است. اين 
موضوع نشان دهنده خلق پول و نقدينگي در سيستم 
بانكي و بازار بين بانكي است كه مي تواند اثرات تورمي 
براي ماه هاي آينده ايجاد نمايد. از رقم 5۰5۴ همت 
سپرده بانك ها، معادل 2۷۰3 همت متعلق به استان 
تهران بوده اس��ت كه س��هم 53.۴۸ درصدي از كل 
سپرده ها دارد. همچنين از 3۷۱۷ همت تسهيلات 
بانك ها معادل 23۱۶ همت متعلق به استان تهران 
بوده اس��ت كه سهم ۶2.3 درصدي از كل تسهيلات 
بانك ها داش��ته است. به عبارت ديگر، سهم تهران از 
تسهيلات بانك ها 9 واحد درصد بيش از سهم تهران 

از كل سپرده هاي بانك ها بوده است.  ميزان سپرده ها 
و تسهيلات بانكي تا پايان آذرماه سال جاري نسبت 
به س��ال گذشته معادل ۴3.۶ و ۴۴.۶ درصد افزايش 
يافته است. براساس گزارش بانك مركزي از وضعيت 
كل مانده سپرده ها و تسهيلات ريالي و ارزي بانك ها 
و موسسات اعتباري به تفكيك استان در پايان آذرماه 
سال جاري، مانده كل سپرده ها به رقم 5۰5۴ هزار و 
۱۰۰ ميليارد تومان رسيده است كه نسبت به مقطع 
مشابه سال قبل و پايان سال گذشته معادل ۴3.۶ و 

3۰.۴ درصد افزايش را نشان مي دهد.
همچنين، بالاترين مبلغ سپرده ها مربوط به استان 
تهران با مانده 2۷۰3 ه��زار و 5۰۰ ميليارد تومان و 
كم ترين مبلغ مربوط به استان كهگيلويه و بويراحمد 
معادل ۱3 هزار و 3۰۰ ميليارد تومان اس��ت. علاوه 
براي��ن، مانده كل تس��هيلات در اين زم��ان 3۷۱۷ 
هزار و 5۰۰ ميليارد تومان است كه نسبت به مقطع 
مشابه سال قبل و پايان سال گذشته معادل ۴۴.۶ و 

33.۱ درصد افزايش داشته است.طبق اين گزارش، 
بيشترين مبلغ تسهيلات نيز مربوط به استان تهران 
با مانده 23۱۶ هزار و ۷۰۰ ميليارد تومان و كم ترين 
مبلغ مربوط به استان كهگيلويه و بوير احمد معادل 

۱2 هزار و 9۰۰ ميليارد تومان است.
نسبت تس��هيلات به س��پرده ها بعد از كسر سپرده 
قانوني ۸۱.۷ درصد است كه نسبت به مقطع مشابه 
سال قبل و پايان سال قبل، به ترتيب ۰.5 و ۱.5 واحد 
درصد افزايش را نش��ان مي دهد كه نس��بت مذكور 
در اس��تان تهران 93.9 درصد و استان كهگيلويه و 

بويراحمد ۱۰9.۴ درصد است.
در اين گ��زارش، يك��ي از علل مهم بالا ب��ودن رقم 
تسهيلات و سپرده ها در استان تهران استقرار دفاتر 
مركزي بسياري از ش��ركت ها و موسسات توليدي 
ساير اس��تان ها در اس��تان تهران بيان شده و عمده 
فعاليت هاي بانك��ي آنها از طريق ش��عب بانك ها و 

موسسات اعتباري استان تهران انجام مي شود.

گروه بانك و بيمه | 
بانك مركزي در بخش��نامه اي به ش��بكه بانكي، نرخ 
تس��عير اقلام پولي دارايي ها و بدهي هاي ارزي براي 
گزارشگري مالي پايان سال مالي ۱۴۰۰ را اعلام كرد.

اين بانك نرخ تسعير اقلام پولي دارايي ها و بدهي هاي 
ارزي بانك ها و موسس��ات اعتب��اري غيربانكي براي 
گزارش��گري مالي منتهي به پايان سال مالي ۱۴۰۰ 
معادل 22 هزار تومان براي هر يورو و 2۰ هزار تومان 
براي هر دلار امريكا تعيين كرد.بر اين اساس در مورد 
ساير اسعار بايد بر مبناي نرخ برابري آن به يورو در پايان 

اسفندماه سال ۱۴۰۰ تعيين شود.
همچنين طبق بخشنامه ابلاغي، سود )زيان( ناشي 
از تس��عير اقلام پولي دارايي ها و بدهي هاي ارزي در 
پايان سال مالي به حساب س��ود و زيان دوره منتقل 
ش��ود. چنانچه مانده سرفصل »حس��اب سود و زيان 
انباشته« بانك و موسس��ه اعتباري غيربانكي قبل از 
تخصيص اندوخته ها نش��ان دهنده سود باشد، سود 
مزبور تا مبلغ س��ود ناشي از تسعير )پس از حذف آثار 
مالياتي احتمالي( به عنوان سود قابل تقسيم محسوب 

نمي ش��ود و بايد ص��رف افزايش س��رمايه آن بانك و 
موسسه اعتباري غيربانكي شود. ضمناً  چنانچه مانده 
سرفصل مزبور نش��ان دهنده زيان باشد، سود ناشي 
از تس��عير دارايي ها و بدهي هاي ارزي، صرفاً كاهنده 
زيان انباشته خواهد بود.ضمناً ساير ضوابط ابلاغي در 
بخشنامه مورخ 2۸   /۱2   /۱39۸ به قوت خود باقيست.

    نوسان دلار در كانال 24 هزار تومان 
متاثر از اخبار اقدامات صورت گرفته براي توافق نهايي 
مذاكرات وين و احياي برجام و مشاركت روسيه در اين 
زمينه، نرخ دلار در بازار آزاد به 25 هزار و 9۶۰ تومان 
معامله ش��د و اين كاهش نرخ روي ساير شاخص ها و 
قيمت سكه و طلا نيز اثرگذاشته است و قيمت سكه 
با كاهش 2۰۰ ه��زار توماني به ۱2 ميلي��ون و 3۷۰ 
هزار تومان رس��يد. ن��رخ دلار در صرافي هاي بانكي 
)چهارش��نبه، 25 اس��فندماه( با ۱5۶ تومان كاهش 
نسبت به روز گذشته، 2۴ هزار و ۶۰۷ تومان معامله شد.

قيمت فروش يورو با افزايش 5۱ توماني نسبت به روز 
گذشته برابر با 2۸ هزار و 5۱ تومان بود.قيمت خريد هر 

دلار 2۴ هزار و 3۶2 تومان و نرخ خريد هر يورو نيز 2۷ 
هزار و ۷۷۱ تومان اعلام شد.علاوه بر اين، بهاي خريد 
دلار در بازار متشكل ارزي 2۴ هزار و 2۸3 تومان و نرخ 

فروش آن 2۴ هزار و 5۰۴ تومان بود.
اين در حالي اس��ت كه نرخ خريد يورو در اين بازار 2۶ 
هزار و ۶5۱ تومان و نرخ فروش آن نيز 2۶ هزار و ۸93 
تومان اعلام شد.همچنين در سامانه نيما در معاملات، 
حواله يورو به قيمت 2۶ هزار و 39۷ تومان فروخته و 

حواله دلار به بهاي 2۴ هزار و 52 تومان معامله شد.
افزايش قيمت دلار در صرافي ه��اي بانكي از ابتداي 
امس��ال شروع ش��د و از خردادماه وارد كانال 2۶  هزار 
تومان شد. نوس��ان قيمت  دلار در صرافي هاي بانكي 
ادامه داشت و به طور مشخص در 2۴ آذرماه در كانال 2۷ 
هزار تومان ثابت مانده بود. در روزهاي سرد زمستاني 
نرخ ارز نيز سير نزولي را شروع كرد، به اين صورت كه 
پس از ۶ ماه وارد كانال 2۶ هزار تومان شد و در آخرين 
روزهاي دي ماه )2۷ دي ماه( دوباره به كانال 25 هزار 
تومان بازگشت. البته نرخ دلار از ۱۷ بهمن ماه در كانال 

2۴ هزار تومان نوسان دارد.

    سكه 2۰۰ هزار تومان ارزان شد
قيمت سكه )چهارشنبه، 25 اسفندماه( در بازار تهران 
با كاهش 2۰۰ هزار توماني نس��بت به روز گذشته، به 
۱2 ميليون و 3۷۰ هزار تومان رسيد.س��كه تمام بهار 
آزادي طرح قديم نيز با قيمت ۱2 ميليون و ۱۰۰ هزار 
تومان معامله شد.همچنين نيم سكه بهار آزادي هفت 
ميليون و 2۸۰ هزار تومان، ربع سكه چهار ميليون و 
۱۰۰ هزار تومان و س��كه يك گرمي 2 ميليون و 5۰۰ 

هزار تومان قيمت خورد.
علاوه بر اين، در بازار طلا نيز نرخ هر گرم طلاي ۱۸ عيار 
به يك ميليون و 222 هزار تومان رس��يد و قيمت هر 
مثقال طلا نيز پنج  ميليون و 29۶ هزار تومان شد.اونس 
جهاني طلا نيز با قيمت يك هزار و 92۰ دلار و 52 سنت 
معامله شد.رشد بهاي اونس جهاني طلا پس از جنگ 
روسيه و اوكراين ركورد جديدي را ثبت كرد و اين امر بر 
قيمت انواع سكه و طلا در بازار داخل نيز تاثير گذاشته 
و موجب افزايش قيمت فلز زرد در داخل كشور شده 
است. سكه طرح جديد در هفته هاي اخير در كانال ۱۱ 

و ۱2 ميليون تومان نوسان داشته است.

دس��تورالعمل حدود و چگونگ��ي ارايه غيرحضوري 
خدمات پايه به ارباب رجوع در بانك ها و موسس��ات 

اعتباري غيربانكي ابلاغ شد.
در راستاي توسعه خدمات الكترونيكي، تسهيل ارايه 
خدمات بانكي به مردم و كاهش مراجعات حضوري به 
شعب بانك ها به ويژه در شرايط شيوع ويروس كرونا، 
بانك مركزي طي بخشنامه اي، »دستورالعمل حدود و 
چگونگي ارايه غيرحضوري خدمات پايه به ارباب رجوع 

در بانك ها و موسسات اعتباري غيربانكي« كه توسط 
شوراي عالي مقابله و پيشگيري از جرايم پولشويي و 
تأمين مالي تروريسم تصويب شده بود، به شبكه بانكي 
كشور ابلاغ كرد. دستورالعمل مذكور متضمن الزاماتي 
اس��ت كه با اجراي آنها، بانك ها و موسسات اعتباري 
غيربانكي مي توانند بخش قابل ملاحظه اي از خدمات 
پايه بانكي از قبيل افتتاح انواع حساب هاي بانكي ريالي 
غير از حساب سپرده قرض الحس��نه جاري؛ اعطاي 

هرگونه ابزار پذيرش؛ اعطاي انواع ابزارهاي پرداخت؛ 
اجاره صندوق امانات؛ اعطاي تسهيلات قرض الحسنه 
و نيز اعطاي تس��هيلات در زمينه هايي نظير ساخت، 
خريد يا تعمير مسكن يا خريد كالاهاي ضروري نظير 
خودرو را به صورت غيرحضوري ارايه كنند. همچنين 
شركت هاي واسپاري )ليزينگ( و تعاوني هاي اعتبار 
نيز مي توانند در چارچوب اختيارات قانوني، بخشي 
از خدمات پايه خود را به صورت غيرحضوري عرضه 

كنند. شايان ذكر اس��ت، با توجه به اهميت مقررات 
مذكور ك��ه مي تواند آغ��از فصل جدي��دي در ارايه 
خدمات بانكي به عموم هم وطنان گرامي محسوب 
ش��ود، بانك مركزي در نظ��ر دارد الزام��ات اجراي 
دس��تورالعمل مذكور را كه متضمن نكاتي است كه 
در تبيين فني مفاد دس��تورالعمل يادشده و متعاقباً 
اجراي دقيق و يكنواخت آن توس��ط ش��بكه بانكي 

كشور مفيد واقع خواهد شد، تدوين و ابلاغ كند.



بورس در سال 1400 وضعيت چندان مطلوبي نداشت. 
سرمايه گذاران بسيار زيادي در اين بازار زيان كردند 
و با زيان هاي ميلياردي از بازار خارج ش��دند. به طور 
كل اغلب سهامداران از وضعيت موجود در اين سال 

راضي نبودند. 
شاخص كل بورس تهران در سال 1400، سه درصد 
رشد داش��ت، اما شاخص كل هم وزن افت حدود 20 
درصدي را تجربه كرد. اين اتفاق در حالي بود كه سهام 
مردم نه تنها رشدي نداشت، بلكه با افت هاي شديدي 
هم مواجه بود.  بررس��ي پرتفوي سهامداران بورسي 
نشان مي دهد كه آنها در سهام مختلف همچنان در 
ضررهاي سنگين هستند و موفق به جبران اين ضررها 
نشده اند. در اين شرايط، با پديده »سهم خوابي« در 
بازار مواجه هستيم و اكثر س��هامداراني كه در سال 
99 و در اوج رش��د بورس وارد اين بازار ش��ده بودند 
در ضررهاي س��نگين به اميد جبران آنها دس��ت به 

سهام شان نمي زنند. 
در ماه هاي اخير، بورس وارد روندي خنثي شده و افت 
چنداني ندارد كه كارشناسان عقيده دارند وضعيت 
بازار بد نبوده اس��ت. بورس اگرچه در اين ماه ها رشد 
چنداني نداش��ته، اما با افت زيادي هم مواجه نشده 

است. 
كارشناسان بازار سرمايه، افزايش ارزش معاملات را 
يك س��يگنال جدي و مهم براي آغاز روند صعودي 
بورس مي دانند. ارزش معاملات در روزهاي گذشته، 
نسبتاً خوبي داشته اس��ت و بورس يك هفته نسبتاً 

متعادل را پشت سر گذاشت. 
اين اتف��اق در حالي رخ داده كه در اس��فندماه، بازار 
س��رمايه همواره با فش��ار فروش گس��ترده از سوي 
سهامداران حقيقي و حقوقي مواجه مي شد كه بنا به 
دلايل مختلف اقدام به نقد كردن سهام شان مي كردند. 
در هفته اي كه گذش��ت، بازار افت چندان ش��ديدي 
نداشت و توانست به معاملات با ثبات خود ادامه بدهد. 
گروه خودرويي كه با خبر پذيرش خودروي شاهين 
در بورس كالا در طي روزهاي سه شنبه و چهارشنبه 
با افزايش تقاضا مواجه بودند، حالا صف خريد هستند. 
نمادهاي خودرو و خس��اپا به عنوان ليدرهاي گروه 
خودرويي، نقش عمده اي در بازار دارند و پيش بيني 
ادامه رشد آنها در سال آينده نيز دور از انتظار نيست. 
همچنين رسيدن نرخ تسعير ارز بانك ها به 20 هزار 
تومان توس��ط بانك مركزي نيز خبر بس��يار خوبي 
براي گروه بانكي به حساب مي آيد كه مي تواند براي 
سال 1401، س��ودهاي رويايي براي اين گروه در پي 
داشته باشد.  از طرفي ديگر، با وجودِ تمامي اخبار ضد 
و نقيض، مذاكرات برجام نيز همچنان ادامه دارد و هر 
خبر مثبتي مي تواند گروه هاي ريالي مانند خودرويي، 
بانكي و بيمه اي را با جهش هاي فوق العاده مواجه كند. 
در چنين شرايطي، پيش بيني مي شود كه طي سال 
1401، بازار روند صعودي با شيب ملايم را تجربه كند. 

بورسدرنقاطتعادليمعاملهميشود
احمد اشتياقي، كارشناس بازار سرمايه نوشت: تا زماني 
كه وضعيت مذاكرات برجام مش��خص نشود، بورس 
در نق��اط تعادلي و خنثي معامله مي ش��ود. در حال 
حاضر دو مولفه قيمت هاي جهان��ي و احياي برجام 
روي معاملات تأثير دارد. اگر برجام احيا شود بورس 
وضعيت خوب��ي را تجربه مي كند و تا تيرماه 1401 و 
فصل مجامع روند صعودي در بازار خواهيم داشت. هر 

چقدر احياي برجام زمان بر باشد، بازار در نقاط تعادلي 
مورد معامله قرار مي گيرد. اگر قيمت هاي جهاني در 
همين س��طوح بماند بازار هم در همين سطوح باقي 
مي ماند. اما ب��ا توافق روس��يه و اوكراين قيمت هاي 
جهاني كاهش پيدا مي كند و اين موضوع تأثير منفي 
روي ب��ازار دارد. اگر قيمت ه��اي جهاني بيش از 1۵ 
درصد افت نكند. نمي توان انتظار كاهش شاخص كل 
را داشت. همچنين بايد توجه كرد كه با امضاي توافق 

برجام بورس روند افزايشي به خود مي گيرد.

سالخوبيبرايبورسبود
همايون دارايي، كارشناس بازار سرمايه نوشت: سال 
1400، س��ال پر خبري براي بازار سرمايه بود؛ دوره 
افت طولاني مدت بازار، انتخابات رياست جمهوري، 
تغيير رييس س��ازمان بورس، عرضه پرس��پوليس و 
استقلال و همچنين وضعيت بازار جهاني، مهم ترين 
تحولات امس��ال بودند. انتخابات رياست جمهوري 
امسال با حضور پررنگ بازار سرمايه رقم خورد و اكثر 
كانديداهاي رياس��ت جمهوري ت��لاش كردند آراي 
زيان ديدگان بورس را به سمت خود جلب كنند. نتايج 
انتخابات رياست جمهوري به تغيير رييس سازمان و 
انتخاب دكتر عشقي منجر شد تا ساختمان ملاصدرا 
براي چهارمين بار، حضور ريي��س جديدي را در دو 
س��ال اخير تجربه كند كه خود نشان دهنده مشكل 
ساختاري در بازار س��رمايه است كه بايد در بازنگري 

بازار سرمايه اصلاح شود.
در همين حال، بازار سرمايه به دليل بروز كرونا و پس 
از آن، جنگ روسيه و اوكراين شاهد يكي از بزرگ ترين 
سوپرسيكل هاي بازار مواد خام و نفت بوده است. تكرار 
نفت بالاي 100دلار و ركوردشكني فلزات رنگين باعث 
شده است تا بازار س��رمايه به رغم كاهش قيمت ها و 
شاخص، شاهد افزايش فروش و سود آوري شركت ها 
باشد. در اين شرايط، س��هامداران پس از نزديك به 

1۸ماه، چش��م به راه رش��د بازار براي رسيدن دوباره 
آن به نقطه اوج مرداد 99 هستند؛ انتظاري كه البته با 
توجه به ميزان تورم و رفتارهاي بازارهاي موازي براي 
سهامداران س��خت و آزاردهنده توام با زيان سنگين 

بوده است.

ديدبلندمدتدربورسمهماست
فردين آقابزرگي، كارشناس بازار سرمايه نيز نوشت: 
وقايع بورس در سال 99 و صعود چشمگير و بيش از 
انتظار قيمت سهام و ش��اخص كل بورس و متعاقباً 
سير نزولي و اصلاح قيمت پياپي طي 1۸ماه گذشته، 
همچنين گسترش و تكثر سهامداران و ذي نفعان بازار 
سرمايه بورس نسبت به سال هاي گذشته، بورس را در 
كانون توجه اغلب مسوولان اقتصادي و سياسي قرار 
داد؛ به طوري كه تمام كانديداهاي رياست جمهوري 
موضوع حمايت از سهامداران خرد و فعل و انفعالات 
بورس را يك��ي از محورهاي برنامه ه��اي خود اعلام 
كردند. حماي��ت از بازار س��رمايه مي تواند به صورت 
ش��كلي و گذرا از طريق مديريت، كنترل شاخص و 
قيمت، كند كردن روند اصلاح قيمت و شاخص يا با 
تغيير ضوابط در نظام معاملات يا حتي تغيير اساس 
و ماهي��ت موضوع فعاليت نهادهاي مالي و ناش��ران 
صورت پذيرد؛ اما بخش عمده تصميمات اتخاذشده 
در سال 1400 كه عمدتاً ناشي از تجربه تلخ سال 99 
بود، مسوولان اقتصادي را به فكر چاره جويي و حمايت 
مداوم و اصولي از بازار سرمايه انداخت. نگاه به رخدادها 
و تغيير در رويكرد مسوولان اقتصادي در سال 1400 
بيانگر اين تغيير تفكر و ديد بلندمدت و استراتژيك 

حمايت از بورس است.

پيشبينيبورسدرسال1400
علي طباطبايي، كارشناس بازار سرمايه نيز نوشت: بازار 
در مقطعي قرار دارد كه به نظر مي رسد كف قيمتي آن 

تثبيت شده اما از طرفي بازار تصميم به صعود نگرفته 
و روند صعودي خود را ش��روع نكرده است. با توجه به 
حجم معاملات و افت قيمت هايي كه تاكنون شاهد آن 
هستيم، انتظار مي رود بازار روند »سايد« خود را تا يك 
سال و نيم آينده ادامه دهد. اما در يكسال و نيم آينده، 
قيمت ها صعودي يا نزولي مطلق نخواهد بود و شاخص 
نيز در محدوده يك ميليون و 2۵0 هزارتا يك ميليون 
و 600 هزار نوسان خواهد داشت. بنابراين، بازار روند 
مشخصي نخواهد داشت كه بتوان گفت بازار صعودي 
يا نزولي شده است. با گذشت زمان، به نظر مي رسد در 
يك الي سه ماهه آينده، با رسيدن به فصل گزارش هاي 
سالانه شركت ها در بورس شاهد استقبال صنعت به 
صنعت از سوي سهامداران خواهيم بود اما اين استقبال 

نمي تواند موجبات حركت كليت بازار را فراهم كند.
از سوي ديگر بايد دانست با توجه به اينكه نقدينگي 
كافي در بازار وجود ندارد، ق��درت و توان لازم براي 
جهش بازار وجود ندارد. تمامي نوسانات روزهاي قبل 
در سيكل »سايد شدن« بازار قرار مي گيرد. به عبارتي 
ديگر، بازار روندي خنثي با محدوده نوسان مشخص 
پيدا كرده و به نظر مي رسد كف و سقف قبلي خود را 
نشكند.در صورت حصول توافقي عجيب و غريب يا 
جهش قيمتي شديد، شاخص سقف قبلي خود را رد 
خواهد كرد. اما اگر شرايط فعلي ادامه يابد، جهشي 
در بازار مش��اهده نخواهد ش��د. مقطع كنوني، براي 
كساني كه به ديد بالاي يك سال وارد بورس مي شوند، 
مقطع مناسبي براي سرمايه گذاري است. اما افرادي 
كه مي خواهند به صورت كوتاه مدت در بازار فعاليت 
كنند، بايد دائماً در صنايع مختلف جابه جا شوند. در 
تقسيم بندي صنايع مختلف، صنايعي كه فروش آنها 
تحت تأثير سطح كلان اقتصادي نبوده و كم ريسك 
هستند، براي سرمايه گذاري مناسب ترند. براي مثال، 
فروش صنعت مواد غذايي، . پتروش��يمي و دارويي 

تحت هر شرايطي كاهش نخواهد يافت.
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چهكسانيميتوانند
درعرضهخودروشركتكنند؟

روز سه ش��نبه ش��اهد پذيرش خودروي ش��اهين گروه 
خودروسازي س��ايپا در بورس كالا بوديم؛ موضوعي كه از 
ماه ها پيش مطرح ش��ده بود و طبق صحبت هاي رييس 
س��ازمان بورس به نظر مي رسيد كه اين اقدام به زودي به 
مرحله اجرا برس��د. احمد رحيمي، مدير عمليات عرضه 
بورس كالاي اي��ران، آخرين جزييات و مختصات عرضه 
خودرو در بورس كالا را بررس��ي كرده ك��ه در ادامه آن را 
مي خوانيد.  سرانجام شاهد پذيرش خودرو در بورس كالا 
هستيم، آيا عرضه كل شاهين در بورس كالا انجام مي شود 
و ساير خودروهاي سايپا يا ساير خودروسازان وارد بورس 
كالا خواهند شد؟ بر اس��اس رايزني هاي انجام شده كه از 
سال گذشته شروع شده بود. خودروي شاهين خودروسازي 
سايپا به عنوان نمونه در بورس كالا بر اساس دستورالعمل ها و 
مصوبات شوراي عالي بورس پس از اخذ مدارك و مستندات 
مربوطه و طي مراحل قانوني پذيرش شده و طبق اميدنامه 
منتشر شده بر روي سايت بورس كالاي ايران، حداقل ۸0 
درصد از توليد سالانه خودرو شاهين از طريق بورس كالاي 
ايران عرضه خواهد ش��د. همچنين پس از بررسي مزايا و 
معايب عرضه خودرو در بورس كالا، تصميم گيري لازم در 
خصوص عرضه ساير خودروها توسط ساير توليدكنندگان 
از طري��ق بورس كالا به عمل خواه��د آمد. مزاياي عرضه 
خودرو در بورس چيس��ت و اين روش چ��ه برتري هايي 
نسبت به قرعه كشي فعلي دارد؟ با عرضه خودرو در بورس 
كالا، تخصيص خودرو از فرآيند قرعه كشي خارج شده و 
علي القاعده زيان شركت هاي خودروساز در صورت فروش 
با قيمت واقعي كاهش يافته و به سمت سودآوري خواهد 
رفت. مصرف كننده نهايي نيز در يك حراج منصفانه حضور 
پيدا ك��رده و خودروي مورد نياز خ��ود را به قيمت نهايي 
كه مدنظر دارد خريد خواهد كرد. در اين معامله ش��ركت 
فروشنده خودرو، مبلغ پرداختي خريدار كالا را به صورت 
كامل دريافت نموده و به اين ترتيب سود ناشي از اختلاف 
قيمت بين بازار و كارخانه به حس��اب توليدكننده واريز 
خواهد شد. چه افرادي امكان خريد خودرو در بورس كالا را 
دارند و با توجه به حجم بالاي خريداران، آيا زيرساخت هاي 
بورس كالا آماده ثبت تقاضاهاي سنگين است؟ با توجه به 
ارتقاي زيرساخت هاي بورس كالا از لحاظ زيرساخت براي 
انجام معاملات مش��كلي وجود ندارد و تمامي افراد داراي 
كد بورسي مي توانند در اين حراج حضور يابند. روند كشف 
قيمت خودرو در بورس كالا چگونه خواهد بود؟ كشف قيمت 
خودرو نيز از طريق حراج انجام شده و طبيعتا در صورت در 
دسترس بودن يك كالا و عدم نياز به قرعه كشي، در يك بازه 
زماني شاهدكاهش اختلاف قيمت كارخانه و بازار خواهيم 
بود. آيا روي خودرو، ابزارهاي مالي هم تعريف خواهد شد؟ 
ابزارهاي مختلفي از قبيل بازار فيزيكي، گواهي س��پرده 
كالايي، اوراق س��لف موازي استاندارد و... به صورت پكيج 
براي خودروساز در نظر گرفته شده و آنها مي توانند متناسب 
با نياز خود از اين ابزارها استفاده كنند.  آيا عرضه خودرو در 
بورس كالا مي تواند به مشكلات عميق اين صنعت در حوزه 
بازار و توليد پايان دهد؟ بخشي از مشكل صنعت خودرو 
كه عمدتا مربوط به وجود اختلاف بين قيمت كارخانه و 
قيمت بازار است در اين رويداد مرتفع شده و با بازگشت 
پول حاصل از اين تفاوت قيمتي به حساب توليدكننده 
كالا، قاعدتا بايستي منتظر افزايش كيفيت و كميت كالا 
نيز باشيم. در پايان گفتني است كه عرضه كننده كالا براي 
تمامي فروش خود از طريق بورس كالا مشمول 10 درصد 
معافيت مالياتي خواهد گرديد و تمامي جزييات عرضه و 
نحوه خريد در هنگام عرضه كالا اطلاع رساني خواهد شد.

شهرداريتهران
خريدازبورسكالاراآغازكرد

ابوالفضل فلاح، معاونت مالي و اقتصاد ش��هري شهرداري 
تهران گفت: با هماهنگي انجام ش��ده با بورس كالا، از اين 
پس س��عي خواهيم كرد عمده خريد كالاهاي مورد نياز 
پروژه هاي ش��هرداري تهران را از طريق بورس كالا تامين 
كنيم. وي در خصوص جزييات اي��ن اقدام افزود: در هفته 
اول اسفند ماه بخشي از ميلگردهاي مورد نياز حوزه معاونت 
عمراني شهرداري تهران از طريق يكي از شركت هاي زير 
مجموعه اين معاونت، از بورس كالا انجام شده است.فلاح 
در مورد اين روش خريد كالا بيان داش��ت: مسير خريد از 
بورس كالا بر اساس سياست هاي كلان شهرداري تهران 
و ايجاد شفافيت و سلامت در خريدها بوده و لذا نسبت به 
هماهنگي و بستر س��ازي خريد از بورس كالا اقدام كرديم 
و در ادامه نيز نسبت به خريد قير، ميلگرد و سيمان و ديگر 
نيازمندي ها از طريق بورس كالا اقدامات لازم صورت خواهد 
پذيرفت. معاون مالي و اقتصاد ش��هري شهرداري تهران 
همچنين تاكيد كرد: نكته مهم اين سبك و روش خريد، 
اين است كه از حداكثر شفافيت لازم برخوردار بوده و صرفه 
و صلاح شهرداري تهران در آن رعايت شده و خريدها صرفا 
و مستقيما از توليد كنندگان و عرضه كنندگان بورس كالا 
انجام مي پذيرد، كه اين اقدام براي اولين بار در ش��هرداري 
تهران است. فلاح در خصوص اولين خريد صورت گرفته به 
اين روش گفت: اولين خريد ميلگرد مربوط به بخشي از نياز 
شهرداري تهران از بورس كالا به مبلغ هفت ميليارد تومان در 
اسفند انجام پذيرفت و در ادامه آن مجدداً در روزهاي پاياني 
سال با بسترسازي مناسب و هماهنگي انجام شده حدود دو 
هزار تن قير بالغ بر حدود 2۳ ميليارد تومان مورد نياز حوزه 
معاونت فني و عمراني نيز در اين روزها خريداري شد. وي 
گفت: اين مسير خريد از بورس كالا به صورت مستمر ادامه 
خواهد داشت و علاوه بر شفافيت، سلامت و صرفه جويي، 
باعث حذف واسطه ها خواهد شد و در نتيجه موجب كاهش 
چشمگير هزينه تمام شده پروژه ها است. به گفته معاون 
شهردار تهران، اين اقدام بهترين اتفاق براي شهر و شهرداري 
تهران خواهد بود تا بتواند با منابع خود حداكثر بهره وري و 
پيش��رفت برنامه را محقق سازد؛ پيش از اين خريد كالاي 
مورد نياز پروژه هاي شهري از طريق واسطه ها و به روش هاي 
غير شفافي انجام مي پذيرفت كه اين امر با بهره گيري از بورس 
كالا مي تواند از واسطه گري )دلالي( جلوگيري كرده و در 
عين حال يك اقدام عملياتي براي جلوگيري از فساد باشد، 
بورس كالا ابزار مهم و اثر گذار و روش روشن و شفاف تامين 
كالاست كه تاكنون به صورت جدي در چرخه مالي اقتصاد 
شهري به كار گرفته نشده بود.  مديريت شهري پايتخت 
در دوره جديد تلاش دارد با اجراي اين طرح شفافيت 

را در اين نهاد عمومي و اجتماعي برقرار كند.

توقفعرضهبنزين
دررينگصادراتيبورسانرژي

علي نقوي درباره جزييات عرضه بنزين در رينگ صادراتي 
بورس انرژي توضيح داد: در سال 1۳9۸ بيش از دو ميليون 
تن بنزين به ارزش بالغ بر 1۳ هزار ميليارد تومان توسط 
شركت ملي پالايش و پخش فرآورده هاي نفتي در رينگ 
صادراتي بورس انرژي معامله شد. در سال 1۳99، بالغ بر ۸ 
ميليون تن بنزين به ارزش بيش از ۵۵ هزار ميليارد تومان 
و در سال 1400 حدود 69 هزار و ۵00 تن بنزين به ارزش 
بالغ بر ۸۵۵ ميليارد تومان در رينگ صادراتي بورس انرژي 
معامله شد. اين عرضه هم زميني و هم دريايي و مقاصد 
آن برخي كشورهاي همسايه و برخي كشورهاي ديگر بود. 
نقوي با بيان اينكه از خردادماه سال 1400 عرضه بنزين در 
بورس انرژي صورت نگرفته است، اظهار كرد: از آنجايي كه 
امكان صادرات بنزين با مازاد مصرف داخلي فراهم مي شود، 
با توجه به افزايش مصرف داخلي و لزوم ذخيره سازي براي 
پاسخگويي به مصرف داخلي، شركت ملي پالايش و پخش 
از عرضه اين فراورده نفتي در رينگ صادراتي خودداري 
كرده اس��ت. وي در ادامه در م��ورد عرضه نفت خام در 
رينگ صادراتي بورس انرژي در سال 1400 نيز گفت: در 
سال هاي گذشته تكاليفي در بودجه بود كه شركت ملي 
نفت را ملزم به عرضه نفت خام در بورس انرژي مي كرد، 
اما امسال عرضه نفت خام نداشته ايم. البته رويكرد جديد 
وزارت نفت فعاليت بيشتر بورس انرژي است تا معاملات 
در چارچوبي شفاف باشد. در اين راستا مذاكراتي انجام 
شده و شيوه هاي مختلفي كه امكان عرضه نفت خام در 

بورس را فراهم مي كند معرفي شده است.

وضعيتبازارسرمايه
درسالآيندهبهترميشود

محمدرضا پورابراهيمي، رييس كميس��يون اقتصادي 
مجلس شوراي اس��لامي جايگاه بازار س��رمايه را براي 
سال 1401 بس��يار خوب پيش بيني كرد و گفت: پيش 
بيني مجلس درباره جايگاه بازار سرمايه اين است كه با 
توجه به مذاكرات برجام و رويكردهاي خارج از كش��ور، 
گشايش هايي در حوزه اقتصاد كش��ور و مهم تر از همه 
بازار سرمايه فراهم شود. محمدرضا پورابراهيمي در ادامه 
افزود: كارها و اقدامات مهمي توسط تيم اقتصادي دولت 
سيزدهم، مديران و مس��وولان كشور همراه با پيگيري 
نمايندگان مجلس شوراي اسلامي در دست اجرا است كه 
شامل اقدامات دروني براي بهبود عملكردها و هم اقدامات 
بيروني موازي با آن كارها در حل پيگيري است. نماينده 
مردم كرمان و راور در مجلس عنوان كرد: احكامي كه اثرات 
منفي بر بازار بورس دارند به طور حتم توسط نمايندگان 
به خصوص كميسيون اقتصادي مجلس بازنگري خواهد 
شد. پورابراهيمي خاطرنشان كرد: پيگيري مجلس و دولت 
براي رفع مشكلات بازار سرمايه، مي تواند اثر مثبت داشته 

و روند فعاليت  شركت ها را با وضعيت بهتري مواجه كند.

آغازخصوصيسازي
دوغولخودروساز

به عقيده اكثر كارشناس��ان حوزه خودرو و كارشناسان 
اقتصادي اصلي ترين دليل ناكارآمدي و زيان ده بودن دو 
غول خودروسازي كشورمان يعني ايران خودرو و سايپا 
مديريت دولتي است و تا مادامي كه دولت بر اين دو شركت 
با تمسك به مالكيت بخشي از سهام مديريت كند، حال 
و روز صنعت خودروسازي به همين منوال خواهد بود. در 
اين مسير بزرگ ترين مشكل واگذاري اين دو شركت وثيقه 
بودن سهام دولتي آنها در رهن بانك است. به گفته حسين 
قربان زاده رييس سازمان خصوصي سازي سهام دولت در 
ايران خودرو و س��هام دولت در سايپا، كاملا وثيقه است؛ 
بنابراين ابتدا بايد اين وثيقه ها آزاد شود تا امكان واگذاري 
آن فراهم  آيد. قربان زاده در اين باره گفته است: در سال هاي 
گذشته متأسفانه سهامي واگذار شده است، زيرا بخشي 
از زيرمجموعه، سهام بالاسري را خريده است؛ بنابراين 
بخش عمده اي از سهام سايپا و ايران خودرو توسط خود 
شركت خريداري شده است و پولي كه بايد صرف بهره وري 
و كارايي مي شده تس��هيلات گرفته شد، سهام شركت 
خريداري شده اس��ت و در عمل مجمع و هيات مديره با 
هم يكي شده اند. وي در پاسخ به اين پرسش كه آيا سهام 
دولت در 2 شركت خودروساز در مهلت تعيين شده 6 ماه 
از سوي رييس جمهور، واگذار و خصوصي مي شود؟ گفت: 
اين دو شركت بايد وثيقه خود را تغيير بدهند يا آزاد كنند 
تا مقدمات خصوصي سازي فراهم ش��ود. بر اساس اين 
گزارش، در حال حاضر 10.۸ درصد سهام ايران خودرو و 
1۷.۳ درصد سايپا متعلق به سازمان گسترش و نوسازي 
صنايع اي��ران )ايدرو( يا نماينده دولت در ش��ركت هاي 
خودروسازي است. با اين وجود اخيرا وزير صنعت، معدن 
و تجارت اين مشكل را قابل رفع دانسته است. سيدرضا 
فاطمي امين شامگاه دوشنبه در نشستي خبري در جمع 
خبرنگاران، گفت: ارزيابي سهام ايران خودرو و سايپا آغاز 
شده و س��ال آينده اين سهام به صورت بلوكي در بورس 
كالا عرضه خواهد شد كه گام بلندي در اين راستا است 
و وزارت صمت از اتهام دولتي بودن خودوسازان خلاص 
خواهد شد. وي بيان داشت: ما به دنبال آن هستيم تا 2۵ 
درصد سهام ايران خودرو و 40 درصد سهام سايپا كه در 
حقيقت خودسهامداري است واگذار شود و همانطوري كه 
رييس جمهوري اعلام كرد واگذاري مديريت ايران خودرو 
و سايپا انجام شود. وزير صمت خاطرنشان كرد: هر كسي 
كه بتواند 2 صندلي از ايران خودرو يا س��ايپا را در اختيار 
بگيرد مديرعامل اين شركت ها را تعيين خواهد كرد، امروز 
نيازي نيست كه 1۷ درصد باقي مانده سهام سايپا يا 6.۷ 
درصد باقي مانده سهام ايران خودرو را واگذار كنيم، بلكه با 
حل و فصل مساله خودسهامداري در اين شركت ها پول 
وارد آنها شده و ساختار سهامداري اصلاح خواهد شد. اين 
مقام مسوول يادآور شد: امروز 40 درصد سهام سايپا براي 
خود اين شركت است و اگر پول آن آزاد شود و نقدينگي به 
شركت هاي زيرمجموعه برود بين 6 تا هفت هزار ميليارد 
تومان كمتر به تسهيلات نياز خواهد داشت و قيمت تمام 
شده توليد خودرو كاهش خواهد يافت. به غير از روشي كه 
توسط فاطمي امين مطرح شده روشي ديگري نيز مطرح 
شده است. به اين صورت كه اساسا سهام ديگري به عنوان 

وثيقه ايران خودرو و سايپا در نظر گرفته شود. 

»تعادل« بررسي مي كند

پيش بيني بورس در سال 1401

وضعيتبازاردرآخرينروزهايمعاملاتي
در جريان معاملات آخرين روز هفته )چهارشنبه، 2۵ 
اسفند ماه(، شاخص كل بورس تهران با افزايش ۷ هزار 
و ۸0۸ واح��دي به رقم يك ميليون و ۳4۵ هزار واحد 
رسيد و شاخص هم وزن با 2 هزار و 62۳ واحد افزايش، 

به رقم ۳42 هزار و ۷9۷ واحد را به ثبت رساند.
بر پايه معاملات آخرين چهارشنبه سال 1400، بيش 
از 9 ميليارد و 491 ميليون س��هم، حق تقدم و اوراق 
بهادار به ارزش 99 هزار و 640 ميليارد ريال در بورس 

اوراق بهادار تهران دادوستد شد.
ش��اخص بازار اول افزايش ۵ ه��زار و 62۵ واحدي و 
ش��اخص ب��ازار دوم، افزايش 16 ه��زار و ۷ واحدي را 

تجربه كردند.
گروه خودرو در جريان معاملات روز گذشته با ۳2 هزار 
و 96۵ معامله به ارزش ۳ هزار و ۳69 ميليارد ريال در 
صدر گروه هاي بورسي نشست. همچنين، گروه فلزات 
اساسي با 24 هزار و ۳6۳ معامله به ارزش 2 هزار و 10۷ 
ميليارد ريال، گروه فرآورده هاي نفتي با 20 هزار و ۵۳6 
معامله به ارزش يك ه��زار و ۵4۳ ميليارد ريال، گروه 
كانه فلزي با 1۵ هزار و 2۳9 معامله به ارزش يك هزار 
و 222 ميليارد ريال و گروه چند رشته اي صنايع با 1۷ 
هزار و ۵۳ معامله به ارزش ۸99 ميليارد ريال در صدر 

برترين گروه ها قرار گرفتند.
شركت سرمايه گذاري تامين اجتماعي با يك هزار و 
1۸۷ واحد، شركت فولاد مباركه اصفهان با يك هزار و 
100 واحد، شركت ملي صنايع مس ايران با 901 واحد، 
شركت ايران خودرو با ۸00 واحد و شركت مبين انرژي 
خليج فارس با ۵06 واحد بيش��ترين تاثير مثبت را بر 

رشد شاخص كل داشتند.
در مقابل، ش��ركت پتروشيمي پرديس با ۵۸1 واحد، 
شركت گسترش نفت و گاز پارس��يان با ۳44 واحد، 
ش��ركت معدني و صنعت��ي چادرملو ب��ا 2۳۸ واحد، 
گروه توس��عه معادن و فلزات با 14۷ واحد و ش��ركت 
پتروشيمي شيراز با 10۷ واحد بيشترين تاثير منفي را 

بر رشد شاخص كل داشتند.

امروز شستا نقش مهمي در مثبت شدن بازار داشت 
و بعد از افزايش 10 برابري سرمايه اين شركت سهام 
آن كاهش يافت اما از يكي دو روز گذشته تاكنون رو به 
رشد بوده است. سرمايه گذاري در بورس همراه ريسك 
و نوسان است كه بايد با مطالعه و مشورت از افراد خبره و 
امين از محل پس انداز صورت گيرد و در يك چشم انداز 

حداقل دو يا سه سال سرمايه گذاري انجام شود.

نگاهيبرمعاملاتفرابورس
در جريان معاملات چهارشنبه، 2۵ اسفند ماه شاخص 
كل فراب��ورس با افزايش ۷۷ واحدي به رقم 1۸ هزار و 

204 واحد رسيد.
همچنين، بيش از 2 ميليارد و 1۷۸ ميليون سهم، حق 
تقدم و اوراق بهادار ب��ه ارزش 2۳ هزار و 16۸ ميليارد 

ريال دادوستد شد.
در جريان معاملات فرابورس ايران، ش��ركت پالايش 
نف��ت لاوان با 11 واحد، ش��ركت صنعت��ي مينو با ۸ 
واحد، شركت سرمايه گذاري صبا تامين با ۷.2۷ واحد، 
مجتمع جهان فولاد س��يرجان با ۷ واحد و ش��ركت 
فرابورس ايران با 6 واحد بيش��ترين تاثير مثبت را بر 

رشد شاخص داشتند.
در مقابل، شركت پتروشيمي زاگرس با ۸ واحد، شركت 
پويا زركان آق دره با ۳ واحد، شركت فولاد هرمزگان 
جنوب با 2.24 واحد، ش��ركت پتروشيمي مارون با 2 
واحد و صنايع پتروشيمي تخت جمشيد با 1.۵ واحد 

بيشترين تاثير منفي را بر رشد شاخص داشتند.

بورسشنبهبازاست
با نزديك شدن به روزهاي پاياني سال، يكي از مسائلي 
كه براي س��هامداران و فعالان بازار س��رمايه مطرح 

مي شود، فعاليت بورس در روز شنبه است.
در پاسخ به اين س��وال بايد گفت، بر اساس اينكه روز 
ش��نبه تعطيل رسمي نيس��ت و بانك ها نيز فعاليت 

خواهند كرد، بورس شنبه باز است.

البت��ه بايد در نظر داش��ت ك��ه برداش��ت وجه از 
كارگزاري ها ميس��ر نخواهد بود و اگر س��هامداري 
قصد برداشت وجه از كارگزاري را داشت، بايد امروز 

اقدام و درخواست خود را ارايه مي كرد.

وضعيتبازارسرمايهدرسالآينده
بهترميشود

رييس كميس��يون اقتصادي مجلس گفت: با توجه 
ب��ه مذاكرات برج��ام و رويكردهاي خارج از كش��ور، 
گشايش هايي در حوزه اقتصاد كشور و مهم تر از همه 

بازار سرمايه فراهم خواهد شد.
»محمدرضا پورابراهيمي« روند معاملات بورس براي 
سال 1401 را بس��يار خوب پيش بيني كرد و افزود: 
پيش بيني مجلس درباره جايگاه بازار سرمايه اين است 
كه با توجه به مذاك��رات برجام و رويكردهاي خارج از 
كشور، گشايش هايي در حوزه اقتصاد و مهم تر از همه 

بازار سرمايه فراهم شود.
وي در ادامه افزود: كارها و اقدامات مهمي توسط تيم 
اقتصادي دولت سيزدهم، مديران و مسوولان كشور 
همراه با پيگيري نمايندگان مجلس شوراي اسلامي 
در دست اجرا است. اين تلاش ها، هم شامل اقدامات 
دروني براي بهبود عملكردها مي ش��ود و هم اقدامات 

بيروني موازي را در بر مي گيرد.
پورابراهيمي عنوان كرد: احكامي كه اثرات منفي بر بازار 
بورس دارند به طور حتم توسط نمايندگان، به خصوص 

كميسيون اقتصادي مجلس بازنگري خواهد شد.
رييس كميسيون اقتصادي مجلس خاطرنشان كرد: 
پيگيري مجل��س و دولت براي رفع مش��كلات بازار 
س��رمايه، مي تواند اثر مثبت داش��ته و روند فعاليت  

شركت ها را با وضعيت بهتري مواجه كند.

درسال1401باسهامخودچهكاركنيم؟
طبق پيش بيني كارشناسان به نظر مي  رسد فروردين 
ماه كم رمقي در انتظار سهامداران باشد. اما به طور كلي 

با ايجاد ش��فافيت در بازار و مشخص شدن وضعيت 
بسياري از مس��ائل تاثيرگذار بر بورس روند معاملات 
بهبود خواهد يافت. در چنين ش��رايطي سهامداران 
با آس��ودگي خاطر مي توانند اس��تراتژي خود براي 
سرمايه گذاري را معين كرده و براي چينش و اصلاح 

پرتفوي خود برنامه ريزي كنند.
مسعود ميرزا باقري، كارشناس و فعال بازار سرمايه 
روند معاملات بورس طي سال 1400 را بررسي كرد 
و گفت: بورس تهران سال نسبتا سختي را پشت سر 
گذاشت. بازار س��رمايه تحت تاثير مسائل مختلفي 
از قبيل انتخابات رياست جمهوري و فاصله گرفتن 
كاموديتي ها از بحران كرونا قرار داش��ت. تاثيرات 
مذاكرات برج��ام و جنگ ميان روس��يه و اوكراين 

همچنان ادامه دارد.
اين كارشناس بازار سرمايه به سهامداران توصيه كرد: 
به نظر مي رسد در س��ال 1401 ابهامات بازار سرمايه 
تا حد زيادي كاهش يابد و س��رانجام مذاكرات برجام 
مشخص شود. براي داشتن پرتفوي بهينه در 1401، 
بايد سبد متنوعي در نظر داشت به طوري كه علاوه بر 
صنايع كاموديتي محور س��هام صنايع ديگري چون 
دارويي ها، زراعتي  ها، بانكي ها و تجهيزات س��ازها در 

چينش پرتفوي سهامداران جاي داشته باشد.
آراد پوركار، ديگر كارشناس بازار سرمايه به بررسي روند 
معاملات پرداخت و گفت: در روزهاي اخير با توجه به 
كاهش نرخ كاموديتي ه��ا و حاكميت فضاي ترس و 
ابهام در بازار سرمايه، ارزش معاملات مجددا با كاهش 
همراه شد. با ايجاد شفافيت در بازار و مشخص شدن 
نتايج مذاكرات برجام بسياري از فعالان بازار استراتژي 
خود را معين كرده و براي چينش و اصلاح پرتفوي خود 

برنامه ريزي مي كنند.
وي در پايان بيان كرد: به نظر مي رسد تعطيلات پيش رو 
نيز بسياري از سهامداران را محافظه كار كرده و طبق 
تجربه هر ساله انتظار مي رود در فروردين ماه معاملات 

كم رمقي در انتظار سهامداران باشد.



گروه راه و شهرسازی|
ایران همزمان با مذاکرات هس��ته ای در وین، برای 
تامی��ن قطعات هواپیما و همچنی��ن پیگیری مفاد 
 قراردادهای پیش��ین خرید هواپیم��ا با طرف های

 اروپای��ی مذاک��ره کرده اس��ت. رییس س��ازمان 
هواپیمایی کش��وری با اعلام این خب��ر، اعلام کرد: 
طی 3 ماه گذش��ته، 10 فروند هواپیمای دست دوم 
خریداری و به ناوگان هوایی کشور افزوده شده است.

به گ��زارش »تع��ادل« ورود 16 فروند هواپیما پس 
از توافقنام��ه »برج��ام«، اگر چه ب��ه معنی اجرای 
ناقص قراردادهای خرید از س��وی طرف های غربی 
ارزیابی می شود، اما در عین حال، یکی از مهمترین 
دستاوردهای این سند بین المللی به شمار می رود، 
چه آن که این صنعت پس از ماجرای اشغال سفارت 
آمریکا در تهران توسط دانشجویان خط امام از سوی 
آمریکا تحریم ش��ده بود و تحریم آن ریشه دارتر از 
اغلب تحریم هایی بود که بر اس��اس برجام متوقف 
شدند. در بهمن س��ال 1399، زمانی که جوبایدن، 
رئیس جمهور آمریکا در کاخ سفید مستقر شده بود 
و همه منتظر آغاز دور تازه گفت و گوهای هسته ای 
میان ایران و کشورهای 1+5 بودند، زمزمه پیگیری 
قراردادهای منعقده برای خرید هواپیما از ایرباس، 
 ای.تی.آر و بویینگ مطرح شد. اما مذاکرات هسته ای 
که در بهار 1400 آغاز ش��د اما به نتیجه مشخصی 
نرس��ید تا دول��ت جدید در ایران مس��تقر ش��ود و 
مذاکرات هس��ته ای را پی بگیرد. اگ��ر چه تا زمان 
نگارش این گزارش در روزهای پایانی س��ال 1400 
همچنان توافق هس��ته ای حاصل نیامده یا به طور 
رسمی اعلام نشده اس��ت، اما برخی شواهد حاکی 
از دس��ترس بودن آن در آینده بسیار نزدیک است. 
یکی از این نشانه ها، حل و فصل ماجرای بدهی 450 

میلیون پوندی انگلیس به ایران است.

    ورود هواپیماهای 15 تا 20 ساله 
دیروز ام��ا محمد محمدی بخش، رییس س��ازمان 
هواپیمایی در یک نشس��ت خبری ب��ا اعلام خرید 
10 فرون��د هواپیمای جدید با عمر متوس��ط 15 تا 
۲0 سال، درباره سرنوش��ت هواپیماهای برجامی و 
وضعی��ت پروازهای آن ها نیز گفت: در دوران برجام 
دو گروه هواپیم��ا، یک گروه ایرباس و یک گروه ای. 
تی. آر خریداری ش��د، اما  به دلی��ل عدم تعهد اروپا 
در پشتیبانی از هواپیماها و عدم استمرار در تامین 
قطعات، نگهداری هواپیماها برای ایران ایر بس��یار 

سخت شده است.
وی ب��ا بی��ان اینکه تحری��م صنع��ت در نگهداری 
هواپیماه��ا اث��ر گذار ب��ود، اما باع��ث زمین گیری 
هواپیماهای برجامی نش��د، ادامه داد: هفت فروند 
از هواپیماهای  ای. تی. آر خریداری شده در دوران 
برجام، اکنون فعال و پرواز انجام می دهند و ۲5 درصد 
هواپیماها معمولا بای��د در دوره تعمیر و نگهداری 
باشند، بنابراین اینکه باقی هواپیماهای برجامی در 
دوره تعمیر و نگهداری هستند، غیرعادی نیست، اما 
با شرایط بسیار س��خت که امیدوارم تامین قطعات 

از اروپا اتفاق افتد.
ریی��س س��ازمان هواپیمای��ی تاکید ک��رد: خرید 
هواپیماهای برجامی تکلیف نظام بوده و برای خرید 
آن نظردهی شده است، اکنون هم باید برای پرداخت 
تسهیلات و بدهی ها در سطح کلان تصمیم گیری 

شود تا هما هم به مسیر خود به قوت ادامه دهد.
محمدی بخش در عین حال خبر داد که در راستای 
انجام مذاکرات رفع تحریم ها و ایجاد شرایط جدید با 
بازنگری در مفاد قراردادهای قبلی، مذاکرات مربوط 

به خرید هواپیما پیگیری خواهد شد.

     اختصاص بخشی از مذاکرات وین 
به خرید هواپیما 

او با اشاره به اینکه بخشی از مذاکرات وین به تأمین 
هواپیما و قطع��ات اختصاص داش��ت، اظهار کرد: 
هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران »هما« تاکنون 
اقساط مختلفی برای تسهیلات 300 میلیون یورویی 
صندوق توسعه ملی به خرید هواپیمای برجامی به 
بانک های عامل مختلف پرداخت کرده است. دیوان 
محاسبات پیشنهاد داده تا برای تسویه این تسهیلات 
بخشی از بدهی به صورت افزایش سرمایه و بخشی 
دیگر ب��ه صورت تهاتر مطالبات هما از دولت در نظر 

گرفته شود.
معاون وزی��ر راه گفت: گروه حسابرس��ی را در هما 
مس��تقر کردی��م، دیوان محاس��بات ه��م در حال 
حسابرسی حس��اب های ایران ایر است که بخشی 
از آن به تس��هیلات خرید هواپیما باز می گردد. این 
پیشنهاد دیوان محاسبات در خصوص تسویه بدهی 
هما از محل مطالباتش از دولت پس از حسابرس��ی 

دیوان محاسبات قابل بررسی و انجام خواهد بود.

    مدل اقتصادی ایرلاین ها باید تغییر کند
محم��دی بخش در پاس��خ به اینکه آی��ا ایرلاین ها 
زیان ده هس��تند، گفت: ما معتقدیم مدل اقتصادی 
شرکت های هواپیمایی باید تغییر کند. البته اعتقادی 
ندارم که ایرلاین ها زیان ده هس��تند. ظرفیت های 
داخلی در زمین��ه تولید و مصرف برخی از ملزومات 
ایرلاین ها ایجاد ش��ده که برای کاهش هزینه های 

آنها مؤثر است.
رئیس سازمان هواپیمایی کشوری در پاسخ به اینکه 
کف قیمتی اعلام ش��ده بود و س��ازمان هواپیمایی 
اجازه ف��روش بلیت پایین تر از نرخ 600 هزار تومان 
را نداده بود، گفت: به هیچ عنوان کف نرخی را اعلام 
نکردم اما اعلام ک��ردم در زمان فروش بلیت ها باید 
حداقل هزینه های یک ایرلاین مانند نرخ سوخت و 

بیمه در آن لحاظ شود.
وی افزود: م��ا معتقدیم باید واس��طه ها و دلالان از 
فروش بلیت هواپیما حذف ش��وند. س��عی خواهیم 
کرد س��بد فروش ایرلاین ها مس��تقیماً به مس��افر 

متصل شود. اینکه درباره کف قیمت صحبت کرده 
ب��ودم نگرانی ام در خصوص ایمنی پرواز بود. درآمد 
ایرلاین ها با ایمنی پرواز ارتباط مستقیم دارد اما این 

به معنای گرانفروشی نیست.
محمدی بخش با اشاره به اینکه خرید ای. تی. آر را 
برای اقلیم کشور کارشناسی نمی دانم ادامه داد: 10 

فروند هواپیما خریداری شده است.
محمدی بخش گفت: ف��روش چارتری وجود دارد 
و کس��ی آن را کتمان نکرده است اما تعیین تکلیف 
خواهد ش��د. ما در ش��ورای عالی هواپیمایی سقف 
بلیت تعیین کردیم و با ایرلاین ها و آژانس های گران 

فروش مقابله می کنیم.

   پرواز 16 هواپیمای برجامی به ایران
به گزارش »تعادل«، بلافاصله پس دس��تیابی ایران 
و کش��ورهای 1+5 به برنامه جامع اقدام مش��ترک 
)برجام(، در س��ال 1395، شرکت هواپیمایی ایران 
ایر )هما( در س��ه قرارداد جداگانه با س��ه ش��رکت 
هواپیمایی ایرب��اس، بویینگ و »ای.تی.آر« قرارداد 
خری��د ۲00 فرون��د هواپیما امضا ک��رد. نکته مهم 
درباره خرید این هواپیماها این بود که قرارداد خرید 
به صورت اجاره به شرط تملیک بود و ایران بنا داشت 
۸5 درصد منابع مالی آن را از طریق فایناس خارجی 

و 15 درصد آن را از منابع داخلی خود تامین کند.
با این ح��ال، از مجموع ۲0 فرون��د هواپیمای »ای.

تی.آر« 13 فروند را به هم��ا تحویل داد، چه آن که 
تحویل مابقی هواپیماها از س��وی این شرکت پس 
از خروج امری��کا از برجام به حال��ت تعلیق درآمد. 
از 100 فروند هواپیمای خریداری ش��ده از شرکت 
ایرباس فقط 3 فروند تحویل ایران شد. این قرارداد 
نیز به حال��ت تعلیق درآمد. در ق��رارداد ایران ایر با 
ش��رکت بویینگ نیز خریداری و تحویل ۸0 فروند 
هواپیما تعیین شده بود که این قرارداد نیز به صورت 

یک طرفه از سوی امریکا لغو شد.
ایران ایر و بویینگ ۲1 آذرماه سال 95 قرارداد خرید 
۸0 فروند هواپیما را امضا کردند و قرار شد این تعداد 
هواپیما طی بازه زمانی 10 ساله به ایران تحویل داده 
شود. ارزش این قرارداد 16 میلیارد و 600 میلیون 

دلار بود که شرکت بویینگ، فاینانس آن را بر عهده 
گرف��ت. زمان تحویل اولین هواپیم��ای بویینگ به 
ایران نیز سال ۲01۸ اعلام شد. البته نوسازی ناوگان 
هوایی ایران به خریدهای عمده ایران ایر از دو شرکت 
بزرگ هواپیماس��از جهان )ایرباس و بویینگ( ختم 
نشد و شرکت هواپیمایی آسمان نیز به منظور ترمیم 
ناوگان خود به خرید از هواپیماس��از امریکایی روی 
آورد و توانست تفاهم خرید 60 فروند هواپیمای نسل 
جدی��د بویینگ۷3۷مک��س را در 16 فروردین ماه 
1396 امضا کن��د. طبق تفاهم نام��ه ای که منعقد 
ش��د، قرار بود این هواپیماها از سال ۲0۲۲ میلادی 
به تدریج به شرکت هواپیمایی آسمان تحویل شود. 
نمایندگان دو شرکت توافق کردند که در سال ۲0۲۲ 
میلادی 5 تا 10 فروند از ای��ن هواپیماها به ناوگان 

هوایی ایران اضافه شود.

    ناگزیر از خرید هواپیمای دست دوم
در س��ال 95 و در نخستین روزهای دستیابی ایران 
و 1+5 به برنامه جامع مش��ترک )برجام( مسوولان 
وزارت راه و شهرسازی و سازمان هواپیمایی کشور 
بارها در گفت وگو با رسانه ها اعلام کردند که ایران 
برای نوسازی ناوگان هوایی خود همچنین گسترش 
فعالیت های خود در داخل و خارج از کشور طی 10 
س��ال آینده )افق 1404( به 500 فروند هواپیمای 
نو نیاز دارد و خرید ۲00 فروند هواپیما از سه شرکت 
بویینگ، ایرباس و »ای.تی.آر« گام نخست نوسازی 

ناوگان هوایی به شمار می رود.
با وجود این، خروج یکجانبه دونالد ترامپ از برجام، 
قراردادها و برنامه ریزی های برای خرید ۲00 فروند 
هواپیما را دستخوش تغییر کرد، چه آنکه هر گونه 
خرید و ف��روش پرنده های��ی که در آنه��ا حتی به 
می��زان 10 درصد از قطعات س��اخت امریکا به کار 
رفته باشد، نیازمند مجوز از »اوفک« )دفتر کنترل 
دارایی های خارجی امری��کا در وزارت خزانه داری 
این کشور( است. از این رو، قرارداد با ایرباس و »ای.

تی.آر« معلق شد و حالا مسوولان ایرانی امیدوارند 
با بازگشت امریکا به برجام دوباره این قراردادها به 

صورت اتوماتیک احیا شوند.
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ساعت كاري مراكز معاینه فني 
شهر تهران در نوروز 

س��تاد معاینه فني خودروهاي تهران از فعالیت ۸ 
مركز معاین��ه فني در ایام تعطیلات ن��وروز از دوم 
لغایت پنجم فروردین م��اه 1401 و تعطیلي تمام 
مراك��ز در ۲9 اس��فند ماه و یك��م فروردین ماه در 

پایتخت خبر داد.
به گزارش ایلنا، مراكز معاینه فني خودرو بیهقي، 
آبشناس��ان، خاوران، امام رضا)ع(، شهداي زمان 
آباد، بعث��ت، فداییان اس��لام از دوم فروردین ماه 
لغایت پنج��م فروردین ماه ومركز س��راج از دوم 
لغایت چهارم فروردین ماه 1401 از ساعت ۷:30 
الي 14:00 فعال و آماده ارایه خدمات به شهروندان 
هس��تند. براس��اس این اطلاعیه این تصمیم در 
راس��تاي اجراي طرح اس��تقبال از نوروز 1401 
باهدف تس��هیل در ارایه خدمات و فراهم كردن 
امكان استفاده از خدمات مراكز معاینه فني جهت 
اطمینان از صحت عملكرد ایمن��ي خودروها در 

سفرهاي نوروزي برنامه ریزي شده است.

تشكیل كمیته هاي ایمني
در مناطق شهرداري

مدیرعامل سازمان آتش نش��اني شهرداري تهران 
با اش��اره به گودهاي پرخطر گفت: از دوسال پیش 
ساختار جدیدي در ش��هرداري هاي مناطق به نام 

كمیته ایمني منطقه ایجاد شده است.
مهدي داوري، مدیرعامل س��ازمان آتش نش��اني 
شهرداري تهران در گفت وگو با ایلنا درباره گودهاي 
رها شده و پرخطر در ش��هر تهران گفت: گودهاي 
پرخطر و رها ش��ده در تهران را شناسایي كرده ایم.

س��ازمان آتش نش��اني مدام این گودها را رصد و 
گزارش ه��اي لازم را به مراجع ذیص��لاح از جمله 

شهرداري ارایه مي كند.
مدیرعامل سازمان آتش نش��اني شهرداري تهران 
اظهار كرد: همچنین گودهایي كه در حال ساخت 
هستند براساس گزارش هایي كه مردم مي دهند به 
صورت مرتب بازدیدهایي از آنها از س��وي سازمان 
انجام مي ش��ود و تذك��رات لازم را ب��راي اینكه به 
اس��تانداردهاي ایمني برس��ند به هم��ه آنها ارایه 
كرده ای��م.داوري تاكید كرد: گودهاي رها ش��ده و 
پرخطر در س��ازمان پرونده دارند و تذكرات لازم به 

مالكان آنها داده شده است.
وي در بخش دیگري از صحبت هاي خود در پاسخ به 
اینكه آیا بازار محلاتي و بازار تهران هم در لیست این 
1۲9 ساختمان پرخطر هستند، گفت: بازار محلاتي 
و بخش هایي از بازار تهران مانند پاساژهاي قدیمي 
كه در بازار تهران است نیز از همین 1۲9 ساختماني 
هستند كه پرخطر بوده و مستندات این مكان ها در 
پرونده هایشان در سازمان آتش نشاني موجود است.

وي در پاسخ به اینكه آیا این ساختمان ها و مكان ها 
با شهرداري ها هم رایزني ش��ده یا صرفا به مالكان 
تذكرات داده ش��ده اس��ت، تصریح كرد: از دوسال 
پیش یك ساختار جدید در شهرداري هاي مناطق 
ایجاد شد به نام كمیته ایمني منطقه. در این كمیته 
با ریاست شهردار منطقه كمیته تشكیل مي شود و 

سازمان آتش نشاني نیز در آن حضور دارد.
وي ادامه داد: تك تك ساختمان ها با حضور مالكان 
یا بهره برداران آنها و دستگاه هاي متولي كه مي توانند 
در این زمینه كمك كنند بررسي مي شود. در این 
كمیته ها تلاش مي شود مالكان و بهره برداران براي 
ایمن سازي محل اقناع شوند یا با توجه به همكاري 
كه در این زمینه با دس��تگاه قضای��ي داریم از نظر 

قضایي این موضوعات را پیگیري مي كنیم.

نتایج گزارش بازرسي چشمي 
پل هاي سواره رو شهر تهران 

عملكرد نامناسب سیس��تم زهكشي، عدم اتصال 
مناسب این سیس��تم به ش��بكه مدیریت آبهاي 
س��طحي و همچنین وضعی��ت نامطلوب روكش 
آسفالت از عمده عوارض خرابي موجود در پل هاي 

سواره رو شهر تهران است.
به گزارش مهر، سید محمد فیاض، سرپرست اداره 
كل هماهنگي فني و عمراني س��ازمان ها و مناطق 
ش��هرداري تهران، با بیان اینكه ضعف سیس��تم 
زهكشي عمدتاً سبب ایجاد خوردگي و آسیب در 
اجزاي بتني پل ها مي شود، گفت: عملكرد نامناسب 
این سیس��تم ها در كنار وضعیت نامناسب روكش 
آسفالت مهم ترین عوارض خرابي پل هاي سواره رو 

شهر تهران است.
وجود آثار رطوب��ت، خوردگي و ترك خوردگي كه 
گاه منجر به نمایان شدن آرماتور در اعضاي بتني 
پل شده اس��ت، نقص در سیستم هاي تاسیساتي 
از قبیل تابلوهاي تبلیغات��ي، تابلوهاي ترافیكي و 
سیستم روشنایي، وجود عوارض خرابي در جداول 
و مس��یرهاي پیاده رو و در نهایت خرابي درزهاي 
انبساط، نرده ها و گاردریل ها در رتبه هاي بعدي این 

دسته بندي قرار مي گیرند.

بزرگراه صیاد شیرازي
به آزادگان مي رسد

ش��هردار تهران گفت: میزان ساخت و ساز امسال 
نسبت به س��ال 91 به یك هفتم رس��یده است؛ با 
تش��كیل قرارگاه جهادي مس��كن در نظر داریم تا 
در سال آینده 1۸0 هزار واحد بسازیم یعني 6برابر 
ساخت و س��از امس��ال تهران! به گزارش تسنیم، 
علیرضا زاكاني، ش��هردار تهران كه در یك برنامه 
تلویزیوني س��خن مي گفت، همچنین اعلام كرد: 
ادامه بزرگراه ش��هید صیاد ش��یرازي ب��ه طول 9 
كیلومتر به صورت تونل ۲ طبقه به بزرگراه آزادگان 
مي رسد؛ پیمانكاران در ۲ گروه مشغول كار هستند 

و در بودجه امسال جزییات آن آمده است.

پیش بیني بارش هاي نرمال
در بهار 1۴01

رییس س��ازمان هواشناسي با بیان اینكه تعطیلات 
نوروزي باراني است، گفت: احتمال وقوع سیلاب در 
فروردین 1401 بعید است. به گزارش تسنیم، سحر 
تاجبخش، رییس سازمان هواشناسي درباره تمهیدات 
این سازمان به منظور آگاهي مردم از وضعیت جوي 
براي سفرهاي نوروزي اظهار كرد: هشدارهاي مربوط 
به وضعیت جوي در صورت لزوم هر روز صادر مي شود 
و با استفاده از دو نرم افزار »پیش بیني وضعیت هوا« و 
»شاهد«، اطلاع رساني به مردم انجام مي شود و آخرین 
تحولات جوي را به عموم ارایه خواهیم كرد.وي افزود: 
در سه هفته پیش ِ رو، بارش ها عمدتاً در نیمه شمالي 
كشور است و نقاط واقع در سواحل خزر در هفته آخر 
اسفند )۲4 اس��فند تا 1 فروردین( با احتمال بالاي 
۷5 درصد بیش��تر از 50 میلي متر بارش را خواهند 
داش��ت.وي ادامه داد: در هفته اول فروردین 1401 
سواحل دریاي خزر بیشترین بارش را در سطح كشور 
خواهد داشت و پیش بیني شده است كه با احتمال 
50 درصد، تا 100 میلي متر بارش را در این استان ها 
داشته باشیم.تاج بخش درباره پیش بیني دماي هوا 
در تعطیلات نوروز گفت: طي هفته آخر اسفند شاهد 
كاهش بی��ن 3 تا 6 درجه اي دماي هوا خواهیم بود و 
هفته اول فروردین همچنان هوا خنك باقي مي ماند 
و كمي تعدیل مي شود كه این كاهش  دما عمدتاً در 
نیمه شمالي كش��ور به وقوع خواهد پیوست. در نوار 
جنوبي كشور به خصوص س��واحل دریاي عمان تا 
حدودي افزایش دما را تجربه خواهیم كرد و در مابقي 
س��واحل جنوبي دماي نرمالي را خواهیم داش��ت.

تاج بخش با بیان اینكه بارش در هفته س��وم )هفته 
دوم فروردین( فعلًا در حد نرمال پیش بیني ش��ده 
است، تأكید كرد: اگر اتفاق خاصي به جز اینها باشد، 
حتماً اطلاع رساني لازم صورت خواهد گرفت.رییس 
س��ازمان هواشناسي با بیان اینكه هر سال براي یك 
هفته قبل از ش��روع سال نو پیش بیني ویژه نوروزي 
آماده مي شود، گفت: این گزارش پیش بیني تا پایان 
نوروز را پوشش مي دهد، علاوه بر آن پیش بیني هاي 
5 روزه نیز به صورت معمول هر روز صادر مي شود و دو 
بار در روز به روزرساني خواهد شد.تاج بخش با اشاره 
به صدور هشدارهاي جوي در زمان ایجاد پدیده هاي 
مهم درباره پیش بیني وضعیت آب وهواي تعطیلات 
نوروزي اظهار كرد: تمركز بارش ها در اس��تان هاي 
نیمه شمالي كشور است و بارش هاي گسترده هفته 
آخر اسفند بیشتر استان هاي كشور به جز بخش هاي 
جنوب ش��رق را پوش��ش مي دهد.رییس سازمان 
هواشناسي در مورد وضعیت بارش ها نسبت به سال 
گذشته در سال 1400 و پیش بیني براي سال آینده و 
وقوع سیل خاطرنشان كرد: نقشه ها تاكنون علائمي 
مبني بر وقوع سیلاب را نشان نداده است و بعید است 
سالي پربارش و س��یلي داشته باشیم. وقوع سیلاب 
به عوامل زیادي بس��تگي دارد و تنه��ا یكي از آن ها 
 بارش اس��ت.وي افزود: حجم كمِ بارش هم مي تواند 
به دلایلي مثل تغییر مسیر آب یا كاربري اراضي، به 
وقوع سیل منجر شود، براي مثال در استان قم بارش 
كم و به حجم تنها 6 میلي متر بود اما سیلاب سنگیني 
در جاده قم به اراك اتفاق افتاد و چون مس��یر آب را 
بس��ته بودند، آب وارد جاده ش��د. در رخداد سیلاب 
مساله زیرساخت ها بسیار مهم تر از حجم بارش است 
و مي توان��د بارش را به نعمت ی��ا نقمت تبدیل كند.

تاج بخش با یادآوري اینكه س��ال آبي از اول مهرماه 
هر س��ال تا 31 شهریور سال بعد محسوب مي شود، 
اضافه كرد: س��ال گذش��ته یعني اول مهرماه 99 تا 
31 شهریور 1400 سالي كم بارش و یكي از بدترین 
سال ها از لحاظ میزان بارش بود تا جایي كه 30 درصد 
زیر حد نرمال را طي این سال تجربه كردیم. شرایط 
بارش ها در س��ال 1400 بهتر بود اگرچه همچنان 
حدود 14 تا 15 درصد زیر نرم��ال قرار دارد.رییس 
سازمان هواشناسي تأكید كرد: مساله مهم این است 
كه سال گذشته سالي خشك بود اما به خاطر اینكه دو 
سال قبل از آن، با تر سالي همراه بودیم، ذخیره خوبي 
پشت سدها بود و ذخیره برف قابل ملاحظه اي روي 
كوه ها وجود داش��ت، به همین دلیل ذخایر موجود، 
بارش ها را جبران كرد و كم آبي خیلي محسوس نبود.

صدور 900 مجوز پرواز
فوق العاده داخلي براي ایام نوروز 

معاون  هوانوردي و امور بین الملل سازمان هواپیمایي 
گفت: طبق برنامه ریزي س��ازمان و به درخواس��ت 
شركت هاي هواپیمایي براي نوروز 1401 تعداد 900 
پرواز فوق العاده در مسیرهاي داخلي برنامه ریزي شده 
است كه این آمار غیر از  پروازهاي برنامه اي است.  به 
گزارش فارس، حسن خوشخو، معاون  هوانوردي و 
امور بین الملل سازمان هواپیمایي كشوري، امروز در 
حاشیه نشست خبري رییس سازمان هواپیمایي، 
در جمع خبرنگاران درباره پروازهاي نوروزي ، اظهار 
داشت: طبق برنامه ریزي سازمان هواپیمایي كشوري 
و بنا به درخواست شركت هاي هواپیمایي براي نوروز 
1401 تعداد 900 پرواز فوق العاده در مس��یرهاي 
داخلي برنامه ریزي ش��ده اس��ت كه این آمار غیر از 
 پروازهاي برنامه اي است.وي اضافه كرد: همچنین 
براي ایام نوروز برقراري 900 پرواز فوق العاده خارجي  
برنامه ریزي شده اس��ت كه عمدتا به مقصد عتبات 
عالیات است.بر اساس این گزارش، پیش از این روز 1۷ 
اسفند، میراكبر رضوي، سخنگوي سازمان هواپیمایي 
كش��وري در این ب��اره گفته بود: تاكن��ون، از تعداد 
934 مجوز صادره براي پروازه��اي خارجي نوروز، 
۸13 مجوز به شركت هاي هواپیمایي داخلي و 1۲1 
مجوز به شركت هاي هواپیمایي خارجي اختصاص 
یافته اس��ت، همچنین تع��داد ۸۸9 مج��وز پرواز 
براي شركت هاي هواپیمایي داخلي در مسیرهاي 
داخل كشور صادر شده است.به گفته رضوي طرح 
س��فرهاي هوایي نوروزي از ۲5 اسفند 1400 آغاز 

مي شود و تا 15 فروردین 1401 ادامه دارد.

رییس سازمان هواپیمایی کشوری:۱۰ فروند هواپیمای دست دوم طی 3 ماه گذشته خریداری شد

مذاکره با اروپا برای خرید هواپیما

یك مسوول در سازمان بنادر: جنگ صادرات و واردات را متوقف نمي كند

 آماده انجام هر سفارشي از مسكو و كي یف هستیم
ض��رورت دارد در این ش��رایط س��ازمان بن��ادر و و 
دریانوردي و شركت راه آهن براي جذب بارهایي كه 
از چین به سمت اروپا در تردد هستند، از فرصت پیش 
آمده، استفاده كنند. همچنین مي توان از این شرایط 
از مس��یر راه ابریشم سنتي براي ارسال كالا از مسیر 
ریلي چین، كشورهاي مشترك المنافع، ایران و تركیه 

و در نهایت ارسال كالا به اروپا بهره برد.
به گزارش ایلنا، با آغاز جنگ روس��یه علیه اوكراین، 
كش��ورهاي اروپایي اق��دام به انس��داد كریدورهاي 
ترانزیتي خود با كشور روسیه كردند. سه كریدور مهم 
شمالي از روس��یه عبور مي كند. یكي از كریدورها از 
بندر ولادي وستوك از جنوب شرق روسیه آغاز و به 
مسكو مي رس��د و در نهایت به اروپا منتهي مي شود 

كه این كریدور در حال حاضر تقریبا تعطیل است.
كریدور تحت عنوان كریدور میاني از كش��ور چین 
آغاز و وارد قزاقس��تان مي ش��ود و از آنج��ا به آكتائو 
م��ي رود. ادامه مس��یر این كریدور به س��مت باكو و 
سپس گرجستان و بعد هم تركیه و اروپا است. البته 
یك آلترناتیوي وج��ود دارد آن هم كریدوري كه از 
چین وارد ازبكس��تان، قرقیزس��تان و تركمنستان 
مي شود و از تركمنس��تان به سمت تركمن باشي و 
باكو و پس به گرجستان و تركیه و در نهایت منتهي 

به اروپا مي شود.
اما در بین كریدورها، یك كریدور جنوبي وجود دارد 
كه از راه آهن چین به مرز سرخس ایران مي رسد و با 
عبور از مرز رازي به تركیه و به اروپا ادامه پیدا مي كند.

حال اینك��ه كریدور میاني از ی��ك جایي به كریدور 

ش��مالي و یعني روس��یه و اروپا متصل مي شود، اما 
در ح��ال حاضر، امكان اتصال ای��ن كریدورها وجود 
ندارد. بنابراین بار به كریدور میاني یا كریدور جنوبي 
سرریز مي كند و از كریدور جنوبي بار از طریق حمل 
و نقل دریایي به س��مت ش��مال و به سمت روسیه 
حمل مي شود. حالا در شرایطي كه كریدور شمالي 
مسدود است و امكان اتصال كریدور شمالي به میاني 
وجود ندارد بار مورد نیاز روسیه و حتي اروپا به سایر 
كریدورها و مسیرهاي ترانزیتي سرازیر خواهد شد 
كه باید كشورهاي حاضر این كریدور ها از این فرصت 

ایجاد شده، بهره كافي را ببرند.
از این رو مسعود پلمه، دبیر انجمن كشتیراني اعلام 
كرد كه مي دانیم كه كریدور ریلي كه چین را از طریق 
روس��یه به اروپا متصل مي كرد و همچنین كریدور 
دیگري كه در ش��مال روسیه فعال بود، متوقف شده  
به همین دلیل حجم قابل توجهي از بارهاي این دو 
كریدور به س��مت كریدور میاني و كریدور تراسیكا 
معطوف ش��ده  از این رو ضرورت دارد در این شرایط 
س��ازمان بنادر و دریانوردي و شركت راه آهن براي 
جذب بارهای��ي كه از چین به س��مت اروپا در تردد 
بودن��د، از فرصت پی��ش آمده، اس��تفاده كنند و در 
این شرایط مي توان از مسیر راه ابریشم سنتي براي 
ارسال كالا از مسیر ریلي چین، كشورهاي مشترك 
المنافع )CIS( ایران و تركیه و در نهایت ارسال كالا 

به اروپا بهره برد.
طبق گفته پلمه در این شرایط مي توانیم با همكاري 
تركیه یعني در واقع با ش��راكت تركیه براي احیاي 

مسیر ریلي ایران و تركیه براي حمل كالاي چین به 
اروپا و بالعكس اقدام كنیم.در حالي كه تحریم روسیه 
از سوي كش��ورهاي مدافع اوكراین هر روز جدي تر 
مي شود و كشورهاي منطقه هم براي افزایش حمل بار 
صادراتي و ترانزیتي به روسیه اقداماتي انجام داده اند، 
هنوز مواضع و عملكرد كشورمان براي استفاده از این 

فرصت مشخص نیست.

    روسیه از شركاي قابل اعتماد استفاده كند
حمیدرضا آبایي، مدیركل بنادر و دریانوردي استان 
گیلان در گفت وگو با ایلنا درباره اقداماتي كه صورت 
گرفته و آیا میزان حمل بار به سمت روسیه افزایش 
یافته، اظهار كرد: در هر صورت روسیه باید از شركاي 
قابل اعتماد اس��تفاده كند و كش��ورهاي غربي هم 
نش��ان دادند كه ش��ریك قابل اعتمادي براي بلوك 

شرق نبودند.
وي ادامه داد: روس��یه باید بتواند واردات و صادرات 
خود را از كریدورهاي پایدار حمل كند و مي دانیم در 
ش��رایط جنگي هم نیاز به صادرات و واردات متوقف 

نخواهد شد.
آبایي با بیان اینكه در این شرایط استفاده از مسیرهاي 
جایگزین براي روسیه بس��یار محتمل است، گفت: 
ایران با توجه به همس��ایگي آبي با روسیه مي تواند 
مسیر خوبي براي عبور كالاهاي روسي باشد و ایران 
به دلیل موقعیت سوق الجیشي در كریدور شمال و 
جنوب مسیر امني براي تردد بارهاي ترانزیتي است.

مدیركل بنادر و دریانوري استان گیلان گفت: شاید به 

دلیل خصومت با ایران برخي از تجار كشورها از مسیر 
ایران استفاده نمي كنند اما عبور از مسیر ایران ارزان تر 
و كوتاه تر خواهد بود.وي با بیان اینكه بنادر گیلان به 
دلیل سابقه همكاري و روابط تجارت با روسیه آماده 
افزایش حمل بار و افزایش سفارش��ات بار به روسیه 
اس��ت، اظهار كرد: اقدامات خوبي در بحث افزایش 
تجهیزات بنادر گیلان انجام شده و در موضوع لایروبي 
بنادر انزلي، كاسپین و آستارا اقداماتي در دستور كار 
قرار گرفته اس��ت و امیدوارم ب��ه فوریت ، عمق هاي 

مناسب براي پذیرش كشتي ها فراهم كنیم.
ابایي تاكید كرد: در حال حاضر آب دریاي خزر پایین 
آمده و براي تردد كشتي ها مشكلي ایجاد كرده است 
البته اقدامات خوبي براي افزایش عمق بندر آستارا 
در حال انجام اس��ت و در حال حاضر در اسكله هاي 
بنادر گیلان پذیرش كش��تي در حال انجام است اما 
امیدواریم در سال آینده اولویت سازمان بنادر تامین 
تجهیزات كانتینري باشد تا جوابگوي هر گونه تقاضا 

از جمله افزایش سفارشات كشور روسیه باشیم.
وي درباره اینكه آیا روس��یه به طور رسمي تقاضایي 
براي افزایش حمل بار از مسیر ایران داشته، گفت: در 
حال حاضر روس��یه در حال بررسي راه هاي مقابله با 
تحریم ها است و در شرایط حاضر تمركز روي دپوي 
كالا در این كشور است ماهم فعلا منتظر هستیم اما 
آماده انجام هر سفارشي ازكشور روسیه و همچنین 
اوكراین هس��تیم چراكه ما هر كش��وري را شریك 
تجاري خ��ود مي دانیم و افزای��ش ترانزیت را منافع 

ملي كشور مي دانیم.



رييس كميس��يون حقوقي تجارت الكترونيك اتاق 
بازرگاني با بي��ان اينكه توقف ط��رح صيانت از منظر 
حقوقي فقط در خود مجلس و توسط نمايندگان ممكن 
است، راهكار تحقق آن را ادامه اظهار مخالفت ها با اين 
طرح و اقناع نماين��دگان در اين باره توصيف كرد. اين 
در حالي است كه رييس كميسيون اقتصاد ديجيتال 
مجلس با اش��اره به تصميمي كه اعضاي شوراي عالي 
فضاي مجازي درباره تصويب ش��دن طرح صيانت در 
مجلس و نه در دولت گرفتند اعلام كرده كه اين موضوع 
نشان مي دهد كسي نمي خواهد افتضاح طرح صيانت را 
گردن بگيرد. مخالفت با طرح صيانت به طور گسترده در 
جامعه مشهود است. حالا ديگر طرح صيانت، تبديل به 
طرحي شده كه مخالفان آن از صاحبان كسب وكارهاي 
خرد در اينس��تاگرام و كاربران شبكه هاي اجتماعي 
شروع مي شوند تا صاحبان كسب وكارهاي كلان مبتني 
بر اينترنت و البته اخيرا صداي مخالفت ها از بدنه دولت 
هم به گوش مي رس��د. ابوالحس��ن فيروزآبادي، دبير 
شوراي عالي فضاي مجازي نيز چند روز گذشته با بيان 
صريح مخالفت خود با  طرح صيانت، اعلام كرد، چنين 
مواردي در شؤونات مجلس نيست و حتما بايد دولت 
پيشنهاد خود را ارايه دهد. مخالفت ها با طرح صيانت 
حالا ديگر از جريان اظهارنظرهاي معمول خارج شده و 
اين روند قانوني و حقوقي آن است كه از نظر نخبگان و 
كارشناسان حوزه حقوق فناوري  زير ذره بين رفته است. 
از همين رو بايد ديد آيا مي توان توقف طرح صيانت را از 

منظر حقوقي متصور شد.

     نمايندگان مجلس
اصلي ترين راه توقف طرح صيانت

روح الله رهبرپور، رييس كميس��يون حقوقي تجارت 
الكترونيك اتاق بازرگاني در پاسخ به اين پرسش كه 
آيا از منظر حقوقي مي ت��وان طرح صيانت را متوقف 
كرد، گفت: »از ديدگاه حقوقي اصلي ترين راه مقابله 
با ط��رح و خروج آن از دس��تور كار، خود نمايندگان 
مجلس شوراي اسلامي هستند.« او با تاكيد بر اينكه 
در اين ش��رايط نهادها و گروه هاي ديگر مي توانند با 
نظرات خ��ود و برگزاري مباحثه، توجه نمايندگان را 
به مخالفتش��ان و نقاط ضعف و تبعات ناشي از طرح 
صيانت جلب كنند، گفت: »اين جلب توجه نمايندگان 
منجر به اين خواهد شد كه آنها دست به اقداماتي در 
راستاي مقابله با روند بررسي طرح صيانت يا به طور 
كلي ماهيت وجودي آن بزنند.« رهبرپور با اشاره به 
امضاي نامه درخواست برگشت طرح صيانت به صحن 
علني مجلس توس��ط بي��ش از ۱۹۰ نماينده، گفت: 
»واكنش معاون��ت قوانين به تصويب كليات طرح در 
كميس��يون ويژه و ابطال راي گيري انجام ش��ده هم 
در راس��تاي همين پيگيري ها بود.« او همچنين در 
پاسخ به اين پرسش كه براي پيگيري اين موضوع چه 
نهادهايي بايد دست به كار شوند، با تاكيد بر اينكه در 
صورت تصويب طرح صيانت، شوراي نگهبان مي تواند 
به دليل ايرادات قانوني متعدد موجود در طرح از تاييد 
آن خودداري كند، گفت: » ع��لاوه بر اين در صورت 
بروز اختلاف نظ��ر ميان مجلس و ش��وراي نگهبان 
نهايتا مجمع تشخيص مصلحت نظام در اين خصوص 

تصميم گيري نهايي را انجام خواهد داد.

   كارزارهاي اينترنتي 
در راستاي توقف طرح صيانت

بعد از مطرح ش��دن طرح صيان��ت از همان گام هاي 
ابتدايي و اوليه زمزمه ش��كل گيري آن مخالفت هاي 
اجتماع��ي درباره طرح صيانت مطرح ش��د. كاربران 
مخالف ط��رح صيانت در ش��بكه هاي اجتماعي نيز 
در راس��تاي اع��لام مخالفت خود با اي��ن طرح اقدام 
به راه اندازي كارزار و همچني��ن جمع آوري امضاي 
اينترنت��ي كردند. اين روند اي��ن روزها در حوزه هاي 
متف��اوت از محيط زيس��ت تا مطالب��ات اجتماعي 
شكل مي گيرد. اما همچنان گروهي همواره مخالف 
امضاهاي اينترنتي هس��تند و براي��ن باورند چنين 

روش هايي نتيج��ه اي كه بايد را حاصل نخواهد كرد. 
رهبر پور نيز در همين راستا در پاسخ به اين پرسش 
كه ايجاد كارزارها و امضاه��اي اينترنتي مردمي آيا 
هيچ تاثي��ري در روند تصويب ط��رح صيانت دارد يا 
خير، گفت: »همانطور كه تاكنون حساس��يت هاي 
مردمي و ابراز نظر آنها از راه هاي مختلف موثر بوده و 
مانع از پيش��برد سريع روند طرح صيانت شده است، 
زين پس نيز به طور قطع حضور فعال مردم، ذينفعان 
و متخصص��ان در اين حوزه، بر چگونگي سرنوش��ت 
آن تاثير بس��زايي خواهد گذاشت.« به اعتقاد او، اين 
طرح به صورت مستقيم بر زندگي عموم مردم تاثير 
مي گذارد و بسيار مهم است كه درصد قابل قبولي از 
افراد موضوع يك قانون لزوم وجود و س��ازوكارهاي 
تعريف شده در خلال آن را بپذيرند. در غير اين صورت 
به طور قطع آن قانون با شكس��ت مواجه خواهد شد. 
رهبرپور در ادامه توضيحات خود درباره اثرات حضور 
مردم در كارزارهاي اينترنتي، گفت: »اين موضوع در 
مجلس شوراي اسلامي در حال بررسي است و ماهيت 
وجودي قوه مقننه بايد بر خواست مردم استوار بوده 
و در جهت رضايت عموم حركت كند. بنابراين بسيار 
لازم و ضروري است كه از طرق مختلف، عموم جامعه 
نظرات خود را به طور واضح و روشن به نمايندگان خود 

در مجلس شوراي اسلامي برسانند.«

    راه درست پيشنهاد يك لايحه
 از طرف قوه مجريه بود

با توجه به فرمايش��ات اخير رهب��ري در مورد اينكه 
موضوع فضاي مجازي را آقاي رييسي و دوستانشان 
بايد حل و فصل كنند؛ به نظر مي رسد از نظر عالي ترين 
مقام سياسي كشور هم اين موضوع به دولت مرتبط 
اس��ت و نه مجلس. در چنين ش��رايطي اين س��وال 
مطرح اس��ت كه نهاد دولتي بايد در اين مساله ورود 
كند يا مجلس؟ رهبر پور در پاس��خ به اين پرسش به 
فرمايشات اخير رهبري پيرامون طرح صيانت اشاره 
كرد و گفت: »فرمايشات رهبري، مي تواند نشان از عدم 
رضايت ايشان از عملكرد مجلس شوراي اسلامي در 
خصوص طرح صيانت و حواشي پيرامون آن باشد.« 
به گفت��ه او در ماه هاي اخير تصميمات مجلس تاثير 
بس��يار زيادي بر آرامش روان جامعه گذاشته و دايما 
در موقعيتي كه عموم مردم ب��ا چالش هاي مختلف 
دس��ت به گريب��ان بوده اند موجب كاه��ش بيش  از 
پيش امنيت فكري آنها شده است. رهبرپور در ادامه 
توضيحات خود با تاكيد بر اينكه از سويي ديگر اساسا 
روند مناس��ب تر و صحيح تر در جريان تصويب يك 
قانون آن است كه از راه پيشنهاد يك لايحه از سوي 
قوه  مجريه مجلس ش��وراي اس��لامي وارد بررس��ي 
ش��ود، گفت: »در اين روند مجلس بر حسب نظرات 
خ��ود لايحه  اع��لام وصول ش��ده را ج��رح و تعديل 
خواهد ك��رد.« او در ادامه توضيحات خود به مقالات 
و تحقيقات كارشناسي بسياري كه انجام شده اشاره 

كرد و گفت: »همگان متف��ق القول معتقدند كه قوه  
مجري��ه با توجه به آنكه نيروي متخصص بيش��تري 
دارد و ب��ا محدوديت ها و الزامات اجراي يك س��ري 
دستورات آشنا تر است.« رييس كميسيون حقوقي 
تجارت الكترونيك ات��اق بازرگان��ي در ادامه گفت: 
»بنابراين ق��وه مجريه اين امكان را دارد كه به مراتب 
پيش نويس دقيق تر و اجرايي تري را پيشنهاد دهد تا 
نمايندگان مجلس.« رهبر پور با بيان اينكه متاسفانه 
آمار موجود نشان مي دهد كه طي اين سال ها قوانين 
مصوب مجلس شوراي اس��لامي بيشتر طرح محور 
بوده اند تا لايحه محور، گفت: »هر سال نسبت به سال 
قبل سهم طرح ها نسبت به لوايح بيشتر و بيشتر شده 
است كه اين موضوع به طور يقين تبعات مختلفي را 

به بار خواهد آورد.«

   اهميت صريح و روشن بودن قوانين
او با اش��اره به ارتباط تصويري رهب��ري با نمايندگان 
مجلس شوراي اس��لامي در خرداد ماه امسال، گفت: 
»رهبري بر افزايش سطح كيفي طرح ها و لوايح اشاره 
كردند و بر بالا بردن س��طح كيف��ي قوانين به عملي 
بودن، صريح و روشن و بدون ابهام بودن، و تاويل ناپذير 
بودن قوانين تاكيد كردند.« رهبرپور همچنين با نقل 
اظهارنظ��ر رهبري گفت: »نماين��دگان بايد در مورد 
طرح ها و لوايح با صاحب نظران مشورت كنند تا سطح 
كارشناسي ارتقا پيدا كند و در مسائل حساس و مهم 
ترجيح اين اس��ت كه به جاي طرح، لايحه ارايه شود 
زيرا موافقت دولت به عنوان مج��ري را به همراه دارد 
و همچنين از پش��توانه كار كارشناسي بدنه دولت نيز 
برخوردار است.« به گفته او متاسفانه به نظر مي رسد در 
جريان طرح صيانت و بسياري از طرح هاي اعلام وصول 
ش��ده  ديگر در چند ماه اخير اين موضوع مورد غفلت 
نمايندگان مجلس قرار گرفته و باعث ش��ده  است كه 
مقام معظم رهبري باري ديگر بر اين مساله تاكيد كنند. 

    از مغايرت با قانون اساسي
 تا پافشاري بر تصويب طرح صيانت

بر اس��اس اظهارنظر كارشناسان، موارد متعددي در 
طرح صيانت، از نظر حقوقي با قوانين كشور مغايرت 
دارن��د يا حتي از نظ��ر برخي با حقوق بش��ر تناقص 
دارند. اين البته در ش��رايطي است كه مدافعان طرح 
صيانت مادامي كه از آن دفاع مي كنند بر اين موضوع 
تاكيد دارند كه چنين تناقض��ي وجود ندارد. رييس 
كميسيون حقوقي تجارت الكترونيك اتاق بازرگاني، 
در پاسخ به اين پرسش كه اگر چنين تضادهايي وجود 
داش��ته باش��د، مهم ترين اين موارد را چه مي دانيد، 
گفت: » از جمله مهم ترين و پايه اي ترين مش��كلات 
قانوني، بي توجهي طراحان طرح بر مس��اله  تفكيك 
قوا و تفاوت هاي ميان سياست گذاري، قانون گذاري 
و تنظيم گري اس��ت.« او در ادام��ه گفت: »هر يك از 
آنها به موجب اصول مختلف قانون اساسي با شرايط 

متفاوتي در دايره  اختيارات يكي از قواي سه گانه قرار 
دارند و بحث هاي مفصلي پيرامون آنها وجود دارد.« 
رهبرپور در پايان با اشاره به اينكه طرح صيانت داعيه  
حمايت از كاربران را دارد، گفت: »اين در حالي است 
كه در بخش هاي مختلف آن مش��اهده مي كنيم كه 
يك س��ري از حقوق بنيادين كارب��ران مانند حق بر 
بي نامي، حق آزادي اتصال به اينترنت، حق استفاده 
از رمزگذاري و ... را به راحتي زير پا گذاشته و آنها را از 
يك سري از حقوق اوليه شان به بهانه  نظام مند كردن 

فضاي مجازي محروم كرده است.«

     رويكرد غيرقانوني يك طرح 
در آستانه قانون شدن

طرح صيانت هرچند با بيش��ترين سرعت ممكن از 
طرف نمايندگان موافق به سمت تبديل شدن به قانون 
پيش رانده مي شود اما مخالفان اين طرح مدام بر اين 
موض��وع تاكيد دارند كه اين طرح ن��ه تنها بر خلاف 
توسعه فناوري اطلاعات در كشور است، بلكه بر خلاف 
قوانين بالا دستي نيز تدوين شده است. اين طرح كه 
كماكان در مجلس جابه جا مي ش��ود و از كميسيون 
تخصصي طرح صيانت تا مرك��ز پژوهش ها و صحن 
مدام در حال پاسكاري است همچنان با مخالفت هاي 
گسترده همراه است و در اين شرايط بايد ديد رويكرد 
كارشناسانان مبني بر غيرقانوني بودن جزييات طرح 

صيانت به نتيجه خواهد رسيد يا نه.

     رييس كميسيون اقتصاد ديجيتال مجلس: 
كسي  نمي خواهد افتضاح طرح صيانت را 

گردن بگيرد
در عين ح��ال و در كنار مخالفت هاي ف��راوان با طرح 
صيانت، رييس كميسيون اقتصاد ديجيتال مجلس با 
اشاره به تصميمي كه اعضاي شوراي عالي فضاي مجازي 
درباره تصويب ش��دن طرح صيانت در مجلس و نه در 
دولت گرفتند اعلام كرده كه اين موضوع نشان مي دهد 
كسي نمي خواهد افتضاح طرح صيانت را گردن بگيرد. 
او همچنين از دولت خواسته كه اگر با اين طرح و مفاد 
مطرح شده در آن موافق است، اين نظر را رسما و صريح 
به مردم اعلام كند. مجتبي توانگر با اشاره به جلسه اين 
ش��ورا تاكيد كرده كه اين جلس��ه بدون حضور رييس 
مجل��س و برخي اعضاي ش��وراي عالي فضاي مجازي 
برگزار شده و بدون هيچ گونه راي گيري اعلام شده كه 
طرح صيانت بهتر است در مجلس تصويب شود. به گفته 
توانگر اين موضوع نشان مي دهد كه شوراي عالي فضاي 
مجازي خواسته تا در مساله طرح صيانت از خودش سلب 
مسووليت كند چرا كه »كسي نمي خواهد افتضاح طرح 
صيانت را گردن بگيرد.« او با اشاره به تيتري كه پايگاه 
خبري دولت نيز درباره اين جلس��ه زده اين پرسش را 
مطرح كرده كه آيا دولت و شوراي عالي فضاي مجازي 
با مفاد مطرح ش��ده در طرح صيانت موافق هس��تند يا 
خير؟ او از دولت خواس��ته تا نظر صريح و قاطع خود را 
درباره طرح صيانت بدهد: »اگر دولت اين طرح را قبول 
دارد، اين موضوع را رسما به مردم بگويد. دانستن حق 
مردم است.« روز سشنبه؛ اعضاي شوراي عالي فضاي 
مجازي با اش��اره به اينكه وظيفه قانون گذاري بر عهده 
مجلس است، تاكيد كردند طرح صيانت در مجلس به 
سرانجام برسد. اين در حالي است كه دبير شوراي عالي 
فضاي مجازي و رهبري چندي پيش، خواس��تار ورود 
دولت به ماجراي فضاي مجازي شده بودند. اين موضوع 
واكنش هاي زيادي در پي داش��ته و به نظر مي رسد كه 
با وجود توصيه بالاترين مقام سياس��ي كشور )توصيه 
رهبري در مجلس خبرگان كه گفته بودند مش��كلات 
فضاي مجازي را آقاي رييس��ي و دوستان بايد برطرف 
كنند( و بالاترين مقام ICT كش��ور )دبير شوراي عالي 
فضاي مجازي ك��ه چندي پيش تاكيد كرده بود دولت 
بايد به مساله طرح صيانت ورود كند(، در نهايت شوراي 
عالي فضاي مجازي به رياست رييس جمهور، نشان داده 
كه خود دولت تمايلي به ورود به ماجراي طرح صيانت و 

ساماندهي فضاي مجازي را ندارد.

اخبار

ادامه از صفحه اول
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افزايش حق السهم دولت از درآمد 
اپراتورها در بودجه باقي ماند

شوراي نگهبان، مصوبه مجلس درباره افزايش دو 
درصدي حق السهم دولت از درآمدهاي اپراتورهاي 
مخابراتي را مغاير قانون اساس��ي تشخيص نداد و 
در جريان اصلاح بودجه ۱۴۰۱ اين بند الحاقي در 
مصوبه مجلس باقي ماند. پيش از اين وزير ارتباطات 
و اپراتورهاي مختلف تصمي��م نمايندگان را مانع 
توسعه ارزيابي كرده بودند. به گزارش پيوست،  ۲۵ 
اسفند ۱۴۰۰، نمايندگان مجلس شوراي اسلامي 
در جريان بررسي و اصلاح ايرادات واردشده شوراي 
نگهبان، در جزء ۲ بند »ي« تبصره ۶ بخش مربوط 
به افزايش دو درصدي حق الس��هم دولت از درآمد 
اپراتورهاي همراه را در مصوبه بودجه نگه داشتند. 
پيش از اين وزير ارتباط��ات در مخالفت با اين بند 
گفته بود: »اين مصوبه منطب��ق بر چارچوب هاي 
حقوقي نيست. با بخش خصوصي قراردادي به شكل 
بلندمدت بسته ايم و اجازه نداريم خلاف چارچوبي 
كه تعيين شده  است اقدامي انجام دهيم.« زارع پور 
همچنين از تلاش هاي اين وزارتخانه براي مذاكره 
با شوراي نگهبان براي حذف اين بند از بودجه سال 
آينده خبر داده بود كه ظاهراً اين تلاش ها به نتيجه 
نرسيده است. علاوه بر زارع پور، مديرعامل مخابرات 
اين اقدام را »خطاي راهبردي و مانع توسعه حوزه 
ارتباط��ات« خوانده بود و مديرعامل ايرانس��ل در 
گفت وگو با پيوست اين تصميم را مانع توسعه شبكه 
دانسته بود؛ اما به نظر مي رس��د شوراي نگهبان و 

مجلس اين نظرات را نپذيرفته اند.

توازن قدرت با  ديپلماسي انرژي
 توقف اجراي مجوزهاي مربوط به خط لوله مشترك گازي 
با روسيه خبر مي دهد. از اين رو ضرورت دارد فرصت طلايي 
پيش آمده براي ايران نبايد به مانند تحريم قطر توسط 
اتحاديه عرب به صورت كند بهره برداري شود بلكه با كنار 
گذاشتن روس��يه از مذاكرات و انجام مذاكرات صادرات 
گاز با اروپا به صورت مس��تقيم نقش گاز ايران را در اروپا 
پررنگ تر ساخته و ابزاري قدرتمند جهت پيش برد اهداف 
استراتژيك كشور ايجاد نمود. در اين خصوص لازم است 
اروپايي ها بدانند كه ايران شريكي مطمئن و دايمي بوده 
اما تا زماني كه منافع كلان و راهبردي جمهوري اسلامي 
تامين گردد. به عبارت ديگر اروپا بايد بداند به ش��رطي 
مي تواند ايران را به عنوان يك تامين كننده مطمئن انرژي 
بداند كه در براب��ر ايران صادقانه عمل كرده و به تعبيري 
خنجر از پش��ت نزنند. امروزه ديپلماسي انرژي در ايجاد 
توازن قدرت در تمامي ابعاد آن بسيار مهم و حياتي است 
و لازم اس��ت از اين ش��رايط بياموزيم كه منافع ملي در 
اين زمان ها بر منافع بسياري ديگر از كشورها از اهميت 
بيشتري قائل است. البته اين نكته را نيز نبايد فراموش 
كرد بخش عمده اي از ضعف هاي ما در نوع ديپلماسي ما 
به خصوص به حوزه ديپلماسي اقتصادي ما برمي گردد 
كه باعث گرديده نه از برجام بهره برده و نه از تحريم تركيه 
توسط روس��يه و نه از تحريم قطر توسط شوراي حكام 
كشور هاي عربي و نه از ساير فعل و انفعالات بيروني بهره اي 
ببريم. حال بايد در اين بزنگاه تاريخي از مذاكره مستقيم 
با ديگر كشورها اجتناب نكرده چرا كه به گواه رويدادهاي 
متعدد تاريخي كشوري مانند روسيه رفيقي نيمه راه بوده 
كه منافع ملي خود را هيچ گاه حتي در راس��تاي منافع 
استراتژيك منطقه اي خود نيز رها  نمي كند. آنچه  كه در 
پايان مي توان به آن اشاره كرد اين است كه بايد در برجام يا 
برجام هاي بعدي بيشترين بهره مالي را در نظر داشته باشيم 
تا بتوانيم با گره زدن سرمايه هاي خارجي به ايران هزينه 
خروج آنها را از معاهدات بين المللي بالا ببريم؛ مي بايست 
نفت و گاز ايران جايگزين نفت و گاز روس��يه شود و اگر 
روس��يه مي خواهد درآمدي داشته باشد ايران به عنوان 
واسط آن در بازار جهاني باشد. اما تمامي اين امور وابسته 
به يك پيش شرط اساسي است و آن پيش شرط آن است 
كه مي بايست نخست گوش شنواي خوبي در داخل داشته 
باشيم؛كه در چنين شرايطي نياز به تكرار نباشد كه  اي 
كاش صداي علي لاريجاني را اروپايي ها و منتقدان داخلي 

برجام شنيده بودند.

»استخراج« صنعتي زودبازده  
مي تواند انقلابي را در عرصه تج��ارت داخلي و خارجي 
ايجاد كند. نخستين مش��كل در اين حوزه عدم آگاهي 
و اش��راف بدنه حاكميت نس��بت به فناوري هاي نوين و 
پديده هاي نوظهور اس��ت. در حال حاضر مي توان ادعا 
كرد بخش خصوصي به موجب ماهيت خود و تلاش براي 
ثروت آفريني، جلوتر از نهادهاي رسمي در حال حركت 
اس��ت و اين امر تا حدود زيادي جهان شمول محسوب 
مي شود. ش��ايد يكي از مهم ترين نكاتي كه در اين حوزه 
بايد به آن  توجه شود، بهره گيري مدون از مشاوره بخش 
خصوصي اس��ت كه عموما بازيگر اصل��ي اين حوزه ها 
محسوب مي شود. به كارگيري رمزارزها در واقع استفاده 
از ابزارهاي جديد بين المللي در عرصه تجارت است كه 
بسياري از مش��كلات تجار را در عرصه تجارت خارجي 
حل مي كند، صنعت اس��تخراج يك��ي از زودبازده ترين 
صنعت هاي در دسترس كشور به حساب مي آيد كه تنها 
به تجهيزات مخصوص و انرژي نياز دارد و البته مي تواند 
موجب رونق صنايع بسياري در حين پروسه راه اندازي، 
تجهيز و نگهداري ش��ود. همچنين مي تواند نيروهاي 

متخصص بسياري را مشغول به كار كند.

همكاري همراه اول و
وزارت ميراث فرهنگي با هدف 

توسعه گردشگري هوشمند
وزارت مي��راث فرهنگ��ي و هم��راه اول در راس��تاي 
هوشمندسازي صنعت گردش��گري تفاهم نامه امضا 
كردند و مجوز اپراتور هوشمند گردشگري براي نخستين 
و بزرگ ترين اپراتور تلفن همراه كشور صادر مي شود. به 
گزارش اداره كل ارتباطات شركت ارتباطات سيار ايران، 
تفاهم نامه »مشاركت در گردشگري هوشمند« صبح 
روز چهارشنبه ۲۵ اس��فند ۱۴۰۰ بين وزارت ميراث 
فرهنگي و گردش��گري و صنايع دستي و همراه اول، با 
حضور اصحاب رسانه در محل سالن فجر اين وزارتخانه 
برگزار شد.با توجه به اينكه امروزه صنعت گردشگري به 
عنوان يكي از متنوع ترين و بزرگ ترين صنايع در جهان، 
مهم ترين منبع درآمد و ايجاد فرصت هاي شغلي براي 
بسياري از كشورهاي دنيا به حساب مي آيد، اين صنعت 
كه به عنوان موتور توسعه نيز از آن ياد مي شود، مي تواند 
با ايجاد بالاترين ميزان ارزش افزوده به صورت مس�تقيم 
و غيرمس�تقيم ساير فعاليت هاي اقتصادي و فرهنگي 
را تحت تأثير قرار دهد. گردش��گري هوشمند حاصل 
تركيب دو حوزه گردشگري و ارتباطات فناوري اطلاعات 
)ICT( است كه با استفاده از فناوري هاي نوين و ايجاد 
يكپارچگي در س��اختار و بستر منجر به تحقق اهداف 
كلان صنعت گردشگري خواهد شد. بخشي از اهداف اين 
تفاهم نامه شامل مشاركت در شكل گيري زيرساخت ها 
و مولفه هاي گردشگري هوشمند در كشور، مشاركت 
در ايجاد و توس��عه زيرلايه ه��اي اطلاعاتي، همكاري 
جهت ايجاد و توس��عه خدمات ديجيتال گردشگري 
مبتني بر تحلي��ل داده و همكاري جهت ايجاد ارتباط 
بين حوزه هاي فيزيكي و ديجيتال در گردشگري است.بر 
مبناي اين تفاهم نامه و برآوردن اهداف آن، وزارت ميراث 
فرهنگي، گردشگري و صنايع دستي متعهد شد كه مجوز 
»اپراتوري هوشمند گردشگري« را براي همراه اول صادر 
كند. در همين راستا آيين نامه ها، قوانين و رويه هاي لازم 
براي همكاري و هماهنگي تمامي سازمان ها، نهادها، 
دستگاه هاي نظارتي اجرايي و شركت هاي زيرمجموعه 
دولتي و خصوصي فعال در حوزه گردشگري با اپراتور 
هوشمند گردشگري نيز تدوين مي شود. همراه اول نيز 
به عنوان دريافت كننده اين مجوز، تامين زيرس��اخت 
ارتباطي، ديتاسنتر، س��رور، تجهيزات ذخيره سازي و 
خدمات مبتني بر رايانش ابري را در راس��تاي بندهاي 
اين تفاه��م نامه و ب��ه جهت جم��ع آوري و نگهداري 
اس��تاندارد كلان داده ها، در دس��تور كار قرار مي دهد. 
علاوه بر اين، همراه اول از ظرفيت خود براي ايجاد بستر 
پرداخت الكترونيكي و كيف پول ديجيتال نيز خبر داده 
كه به جهات س��اماندهي پرداخت هاي خرد در حوزه 
گردشگري هوشمند، تخصيص هزينه سفر پرسنل و 
كارمندان دولت و ساير شركت ها و سازمان هاي متقاضي، 
هدفمندسازي يارانه هاي گردشگري و تبديل رمز ارز به 
وجه رايج براي گردش��گران خارجي قابل بهره برداري 
اس��ت.حميد بهروزي، قائم مقام مديرعامل همراه 
اول در اين مراسم در پاسخ به سوالات اصحاب رسانه 
درباره جزييات بيش��تر اين تفاهم نامه اظهار كرد: 
همراه اول در راستاي مس��ووليت اجتماعي خود و 
توسعه سرويس هاي ديجيتال و هوشمند در كشور، 
به اين مقوله ورود كرده اس��ت.وي افزود: اين تفاهم 
نامه به دنبال ايجاد زيرساخت ها و پلتفرم هاي لازم 
براي پاسخگويي به نياز گردشگران است و مي خواهد 
تعامل لازم ب��ا بخش هاي مختل��ف وزارت ميراث 

فرهنگي، گردشگري و صنايع دستي را ايجاد كند.

همكاري همراه اول و وزارت تعاون 
براي توسعه خدمات ديجيتال

هم��راه اول و وزارت تع��اون، كار و رفاه اجتماعي براي 
توس��عه خدمات ديجيتال تفاهم نامه همكاري امضا 
كردند. به گزارش اداره كل ارتباطات شركت ارتباطات 
س��يار ايران، تفاهم نامه همكاري با موضوع »توس��عه 
خدمات ديجيتال و راهكارهاي هوشمندسازي« صبح 
روز چهارشنبه ۲۵ اسفند ۱۴۰۰، با حضور مهدي اخوان 
بهابادي مديرعامل همراه اول، داريوش ابوحمزه معاون 
رفاه اجتماعي وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي و نجفعلي 
ش��هبازي رييس مركز فناوري اطلاعات، ارتباطات و 
تحول اداري وزارت تعاون بين اين وزارتخانه و شركت 
ارتباطات س��يار ايران منعقد ش��د.اين تفاهم نامه در 
راستاي اجراي سياس��ت هاي كلي نظام در ايجاد رفاه 
اجتماعي و رونق اقتصادي، زمينه سازي براي عدالت 
اقتصادي، از بين بردن فقر در كشور، تمركز دادن همه 
فعاليت هاي مربوط به رشد و توسعه اقتصادي به سمت 
و سوي عدالت اجتماعي، كاهش فاصله طبقاتي، رفع 
محروميت از قشرهاي كم درآمد، توجه ويژه به معيشت 
روستانش��ينان با فراهم آوردن زمينه هاي اش��تغال 
بيشتر با ايجاد انگيزه هاي مناسب و حمايت و تشويق 
سرمايه گذاري و كارآفريني بين وزارت تعاون و همراه اول 
منعقد شده است. بر اين اساس، همكاري هايي با اهداف 
ايجاد نظام اطلاعاتي يكپارچه در مديريت جريان هاي 
اطلاعاتي - منابع – سرمايه، توسعه زيرساخت هاي لازم 
و حياتي جهت تحقق توزيع عدالت محور منابع، توسعه 
پلتفرم هاي كسب و كاري در راستاي حمايت از اشتغال و 
كسب و كارهاي كوچك و روستايي، توسعه ساختارهاي 
يكپارچه بيمه اي - حمايتي - رفاهي در راستاي تحقق 
عدالت اقتصادي و توسعه خدمات دولت الكترونيك شكل 
خواهد گرفت.بر اساس اين تفاهم ظرفيت هاي همراه اول 
در راستاي توسعه زيرساخت هاي فني، پلتفرم ها، خدمات 
ديجيتال و راهكارهاي هوشمندسازي در مديريت منابع 
اقتصادي، مديريت سرمايه انساني، توزيع عدالت محور، 
توسعه اشتغال در بنگاه هاي كوچك و متوسط و توسعه 
اشتغال روس��تايي و تحقق بندهاي تفاهم نامه به كار 
گرفته خواهد شد.همراه اول به منظور تحقق اهداف اين 
تفاهم نامه، مش��اركت در ارايه خدمات پيشرو مبتني 
بر هوش مصنوعي، بلاكچين و اينترنت اش��ياء جهت 
توانمندسازي اجزاي زيس��ت بوم توسعه كسب و كار 

مبتني بر فناوري هاي نوين نيز خواهد داشت.

رييس كميسيون حقوقي تجارت الكترونيك اتاق بازرگاني: طرح صيانت بايد توسط نمايندگان مجلس متوقف شود

نماينده مجلس: 

كسي  نمي خواهد افتضاح طرح صيانت را  گردن بگيرد

طرح مسدودسازي پلتفرم هاي خريد و فروش رمزارز را پيگيري مي كنيم
عضو كميس��يون برنامه و بودجه مجلس با بيان اينكه 
مردم با خريد و فروش و اس��تفاده از رمزارز ها در حال 
كمك به دشمنان هستند، خبر از طرح مسدودسازي 
پلتفرم ه��اي خريد و ف��روش رمزارز داده اس��ت. اين 
اظه��ارات البته ب��ا واكنش منفي رييس كميس��يون 
اقتص��اد ديجيتال مجلس همراه ش��ده اس��ت. ناصر 
موسوي لارگاني با تاكيد بر اينكه خريد و فروش رمزارزها 
كمك به دشمنان است، گفت: »مردم با خريد و فروش و 
استفاده از رمزارز ها در حال كمك به دشمنان هستند و 
براي جلوگيري از رسيدن دشمنان به اهداف شوم خود 
قصد داريم در مجلس طرح مسدودسازي پلتفرم هاي 
خريد و فروش رمزارزها را شروع كرده و تا حصول نتيجه 

به پيش ببريم.« او همچنين در ادامه توضيحات خود به 
ايرانا گفت: »ارزهاي ديجيتال كه تحت عنوان رمزارزها 
شناخته مي ش��وند داراي اهداف مشخصي هستند و 
بانيان آنها تلاش مي كنند تا از طريق اين ارزها و ترغيب 
مردم به خريد ارزهاي بي پشتوانه، به اهداف خود جامه 
عمل بپوشانند.« به گفته او اين ارزها كاملا هدفمند براي 
فلج كردن اقتصاد كشور و حذف تسلط بانك مركزي 
ايران بر ساختار پولي و مالي كشور طراحي شده اند. اين 
نماينده مجلس در ادامه تاكيد خود بر ممنوعيت كار 
پلتفرم هاي خريد و فروش رمزارزها گفت: »با توجه به 
قرائن و نشانه هاي موجود، بايد گفت كه اين رمزارزها 
توطئه استكبار جهاني به س��ركردگي امريكا است. 

زيرا شرايطي براي فرار مردم از زير ذره بين حاكميت 
ايجاد مي كنند و تخلف��ات و فعاليت هاي غيرقانوني 

خود را در چنين فضايي انجام مي دهند.« 

    مسير فكري متفاوت نماينده مجلس 
در مواجهه با رمزارزها

موسوي لارگاني همچنين گفت: »بايد هرچه سريعتر 
جلوي اين اتفاق گرفته شود و هرگونه فعاليت و استفاده 
از اين ابزارهاي دشمن متوقف شود. اگر امروز به فكر 
س��اماندهي و جلوگيري از رمزارزها نباشيم در آينده 
نزديك ش��اهد اثرات هولناك آن بر اقتصاد كش��ور 
خواهيم بود چرا كه حجم زيادي از نقدينگي با خريد 
و فروش اين ارزها در حال خروج از كش��ور اس��ت.« 
اظهارنظر اين نماينده مجلس در شرايطي مطرح شده 
كه تا امروز قوه مجريه و قوه قضاييه اظهارنظري همسو 
با او طرح نكرده اند. همچنين نگاه بخش خصوصي به 
حوزه ارزهاي ديجيتال هم همواره مبتني بر توسعه بوده 
است. البته كه نمي توان بر اثرگذاري اين فصل جديد 
از انقلاب صنعتي چهارم بر جريان اقتصاد جهاني هم 
چشم پوشي كرد. رمزارزها يا به طور كلان تر حالا ديگر 
بخش جدا نشدني اقتصاد جهاني شده اند. از همين رو 
است كه حذف آن منجر به حذف قطعه مهمي از پازل 

توسعه و رشد اقتصادي خواهد ش��د. شايد از همين 
رو است كه دولت خود نيز كارگروهي را در اين حوزه 
مشخص كرده تا به تدوين و بررسي قوانين و مقررات 
دارايي هاي ديجيتال بپردازند. اين كارگروه كه مديريت 
آن را محسن رضايي بر عهده دارد البته چندي پيش 
قصد تصويب طرحي را داش��ت با عن��وان حضانت از 
دارايي هاي ديجيتال كه با ورود فعالان و كارشناسان 
مس��تقل به آن روند آن تغيير كرد و قرار اس��ت طرح 
جديدي براي اين مساله نوش��ته شود. در واكنش به 
صحبت هاي لارگاني، امروز )۲۴ اسفند ماه( مجتبي 
توانگر عضو ديگر كميسيون اقتصادي و رييس كميته 
اقتصاد ديجيتال مجلس در توييتي نوشت: »مجلس 
هيچ برنامه اي براي مسدودس��ازي رمزارزها ندارد. با 
فعاليت زيرزميني و غيرشفاف و همچنين بسته  شدن 
رمزارزها مخالفيم. دولت و مجل��س به دنبال قانوني  
كردن فعاليت حوزه رمزارزها هستند.« نگاه انقباضي 
و بازدارنده تا ام��روز در هيچ يك از حوزه هاي فناوري 
نتيجه مطلوبي نداشته اس��ت. اين در حالي است كه 
رگولاتوري هوشمندانه همواره منجر به توسعه مبتني 
بر نيازهاي بومي خواهد شد. حالا بايد ديد نتيجه نهايي 
مسير رمزارزها با توجه به رويكرد مجلس، دولت و قوه 

قضاييه به كجا خواهد رسيد.
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مفقودی



تعادل |
بازوي پژوهش هاي مجلس در گزارشي با ارزيابي از هشت 
هزار و ۶۰۲ فعال اقتصادي و با استفاده از آمارهاي رسمي 
منتشر شده و در دسترس وضعيت امنيت سرمايه گذاري 
در تابستان سال ۱۴۰۰ را با ۳۸ مولفه، ۷ نماگر به تفكيك 
۳۱ اس��تان و ۹ حوزه كس��ب وكار مورد واكاوي قرار داده 
است. جزييات شاخص امنيت س��رمايه گذاري در ايران 
نشان مي دهد، اين ش��اخص در تابستان امسال كميت 
۶,۲۱ از ۱۰ )۱۰ بدترين حالت اس��ت( بوده كه نسبت به 
عدد ۶.۲۶ در بهار امسال بهبود يافته و نشان مي دهد امنيت 
س��رمايه گذاري در تابستان امسال مناسب تر شده است. 
نتايج اين پژوهش حاكي از اين اس��ت كه نامناسب ترين 
مولفه امنيت سرمايه گذاري كه فعالان اقتصادي را بيش 
از همه آزار مي ده��د، در اين مطالعه برخلاف چند پايش 
قبلي مولفه »اعمال نفوذ و تباني در معاملات ادارات« بوده و 
مولفه »عمل مسوولان به وعده هاي داده شده« كه در اصل 
به معناي عمل نكردن مسوولان به وعده هايشان است در 
جايگاه دومين مولفه نامناسب قرار گرفته است. همچنين 
بر اساس يافته هاي داده هاي پيمايشي اين گزارش )بدون 
احتساب داده هاي آماري(، در تابس��تان ۱۴۰۰، فعالان 
اقتصادي مشاركت كننده در اين پيمايش از استان هاي 
كرمانشاه، تهران و كهگيلويه و بويراحمد نامناسب ترين 
ارزيابي و استان هاي خراسان جنوبي، گلستان و سمنان 
مناس��ب ترين ارزيابي را از وضعيت مولفه هاي پيمايشي 
شاخص امنيت س��رمايه گذاري ارايه كرده اند. اما پس از 
تلفيق داده هاي آماري و يافته هاي پيمايشي در اين پژوهش 
به ترتيب استان هاي كهگيلويه و بويراحمد، ايلام و تهران 
نامناسب ترين و اس��تان هاي خراسان جنوبي، سمنان و 
گلستان مناس��ب ترين وضعيت را از نظر شاخص امنيت 

سرمايه گذاري در تابستان ۱۴۰۰ كسب كرده اند. 

نماگرهايامنيتسرمايهگذاري
آن طورك��ه مركز پژوهش هاي مجلس گ��زارش داده، بر 
اساس ارزيابي فعالان اقتصادي مشاركت كننده در پيمايش 
فصلي تابستان سال ۱۴۰۰ و مقايسه آنها با بهار سال ۱۴۰۰، 
نامناسب ترين و مناسب ترين مولفه هاي ارزيابي شده از 

امنيت سرمايه گذاري مشخص و رتبه بندي شده اند. 
در اين پژوهش، هفت نماگر اصلي تشكيل دهنده شاخص 
امنيت سرمايه گذاري تعريف ش��ده اند كه شامل »ثبات 
اقتصاد كلان، عملكرد دولت، مصونيت جان و مال شهروندان 
از تعرض، شفافيت و سلامت اداري، فرهنگ وفاي به عهد 
و صداقت و درس��تي، ثبات و پيش بيني پذيري مقررات 
و رويه هاي اجرايي، تعري��ف و تضمين حقوق مالكيت« 
اس��ت. ارزيابي كلي هر نماگر با تلفيق مولفه هاي آماري 
و پيمايش��ي، به ص��ورت تأثير ۲۰ درص��دي مولفه هاي 
آم��اري و ۸۰ درص��دي مولفه هاي پيمايش��ي، ترتيب 
نماگرهاي هفتگانه از نامناس��بترين به مناسبترين ارايه 
 شده است. از مقايس��ه اين جدول با مطالعات گذشته در
مي يابيم كه نامناسبترين نماگر در تابستان ۱۴۰۰ همانند 
پنج پايش گذشته، نماگر »عملكرد دولت«بوده است؛ در 
اين ميان مناسبترين نماگر در چند پايش اخير همچنان 
نماگر »مصونيت جان و مال شهروندان از تعرض« است در 
تابستان ۱۴۰۰ همانند چند پايش قبلي نماگر »عملكرد 
دولت« با كمي��ت ۷/۶۷ مجدداً به عنوان نامناس��بترين 
نماگر ارزيابي شده اس��ت؛ هرچند مقدار كمي اين عدد 
نسبت به پايش بهار ۱۴۰۰ با كاهش ناچيزي همراه بوده، 
اما ادامه اين روند و بررسي آن در گزارش هاي آتي مي تواند 
پيام ها و تحليل هاي قاب��ل توجهي براي تصميم گيران و 
سياست گذاران داشته باشد. شايان ذكر است مولفه هاي 
تشكيل دهنده نماگر «عملكرد دولت« عبارتند از: »سهولت 
احقاق حقوق قانوني شهروندان در ادارات )مولفه پيمايشي(، 

اختلال در كس��ب وكار بر اثر تحريم هاي جديد خارجي، 
مولفه پيمايشي و حمايت و همراهي واقعي مقامات استاني 
از داوطلبان س��رمايه گذار )مولفه پيمايش��ي( . در عين 
حال در تابستان ۱۴۰۰ نيز همانند چند مطالعه گذشته، 
مجدداً نماگر » مصونيت جان و مال شهروندان از تعرض« 

مناسبترين نماگر در ميان ساير نماگرها بوده است.
نماگر »ثبات اقتصاد كلان« در تابستان ۱۴۰۰ با كميت 
۶/۷5 دومين نماگر نامناسب ارزيابي شده است؛ اين نماگر 
در بهار ۱۴۰۰ با كميت ۶/۷۹، در زمستان ۱۳۹۹ با كميت 
۶/۷۷، در پاييز ۱۳۹۹ با كميت ۷/۱۶ و در تابستان ۱۳۹۹ 
با عدد كمي ۷/۴۰ و در بهار ۱۳۹۹ نيز با كميت ۶/۶۹ دومين 
نماگر نامناسب از ميان هفت نماگر ديگر ارزيابي شده بود. 
ملاحظه مي شود كه نه تنها اين نماگر جايگاه دومين نماگر 
نامناسب را در چندين پايش اخير حفظ كرده، بلكه با توجه 
به شرايط كلان اقتصادي ايران و همچنين روند اتفاقات 
پنج فصل گذش��ته، از جهش هاي ارزي تا تعطيلي هاي 
اجباري بنگاه ها و نوسانات ناگهاني بازار دارايي هاي مالي 
و سرمايه اي و اثرات شديد شيوع بيماري كرونا، همچنان 
برايند ارزيابي ها، بر نامناسبتر بودن مولفه هاي نماگر ثبات 

اقتصاد كالن نسبت به ساير مولفه ها تأكيد دارد. 
در اين مطالعه، به ترتيب مولفه هاي »اعمال نفوذ و تباني در 
معاملات ادارات )۸/۳۶(، »عمل مسوولان ملي به وعده هاي 
داده شده« )۸/۳۲( و »عمل مسوولان استاني و محلي به 
وعده هاي اقتصادي داده ش��ده )۸/۱۸( »نامناسبترين و 
بدترين ارزيابي ها را به خود اختصاص داده اند و نش��ان از 
ضرورت عمل به وعده ها و قراردادها توسط نهادهاي دولتي 

و سازمان ها و نهادهاي ذيل قوه مجريه دارد.
 با وجود آنكه براي اولين ب��ار طي چند فصل اخير مولفه 
»اعم��ال نفوذ و تبان��ي در معام��لات ادارات« در جايگاه 
نامناسبترين مولفه مورد سنجش قرار گرفته است، ليكن 
تكرار تعداد دفعات نامناسب ارزيابي شدن مولفه «عمل 
مسوولان ملي به وعده هاي داده شده« )جزء دو رتبه اول 
بودن نامناس��بترين مولفه ها( نشان دهنده حساسيت و 
توجه بسيار بالاي فعالان كسب وكار مشاركت كننده در اين 
سلسله مطالعات نسبت به صحبت ها و قول و وعده هاي داده 
شده مسوولان كشور و اثرگذاري بسيار بالاي صحبت هاي 

آنها در فضاي كلي امنيت سرمايه گذاري است. قطعاً تداوم 
اين روند منجر به سرخوردگي و نااميدي كارآفرينان واقعي 
و سرمايه گذاران بالقوه براي مشاركت در اقتصاد و بهبود 
كارايي مي شود و هزينه هاي سنگيني بر كل اقتصاد كشور 
تحميل مي كند.  اطلاعات استخراج شده از گزارش شاخص 
ملي امنيت سرمايه گذاري و رتبه بندي استان ها براساس 
آن و مقايسه دو شاخص پيمايشي )۶/۷۴( و آماري )۴/۰۹( 
همچنان شكافي قابل توجه ميان آمارهاي رسمي ارزيابي 
فعالان اقتصادي مشاركت كننده در اين مطالعه را نشان 
مي ده��د. از اين اختلاف مي توان نتيجه گرفت كه اتكاي 
صرف به آمارهاي رسمي ممكن است تحليل ها و تفسيرهاي 
امنيت س��رمايه گذاري را دچار خطا كن��د. آنچه فعالان 
اقتصادي براي سرمايه گذاري خود مالك تصميم گيري 
قرار مي دهند احساس و ادراك آنها از شاخص هاي مورد 
بررس��ي است و نه آمارهاي رس��مي. با وجود آنكه در اين 
پايش داده هاي آماري به روزرساني شده بود و باعث قدري 
مناسبتر شدن وضعيت ش��اخص هاي آماري و درنهايت 
شاخص امنيت سرمايه گذاري گشته است، اما متأسفانه 
روند نماگرها و رتبه بندي آنها نسبت به پايش هاي گذشته 
چندان تغييري نكرده وهمچنان سه نماگر عملكرد دولت، 
نماگر ثبات اقتصاد كلان و نماگر سلامت و شفافيت اداري 
به ترتيب، مجدداً نامناسبترين وضعيت را در ميان نماگرهاي 

امنيت سرمايه گذاري به خود اختصاص داده اند.

ناامنتريناستانهابرايسرمايهگذاري
براس��اس فروض و تعاريف اين پژوهش، مناس��ب ترين 
استان ها از نظر امنيت س��رمايه گذاري در پايش مربوط 
به فصل تابستان ۱۴۰۰ همانند فصل بهار ۱۴۰۰ مجدداً 
به ترتيب استان هاي خراسان جنوبي، سمنان و گلستان 
بوده اند و براي فصل زمستان ۱۳۹۹ به ترتيب استان هاي 
خراسان جنوبي، سمنان و قزوين و براي فصل پاييز ۱۳۹۹ 
به ترتيب استان هاي خراسان جنوبي، آذربايجان غربي و 

گلستان بوده اند.
 در تابستان ۱۳۹۹ به ترتيب استان هاي ايلام، هرمزگان 
و سيستان و بلوچستان مناسبترين ارزيابي از نظر امنيت 
سرمايه گذاري را كسب كرده بودند. در مقابل، نامناسبترين 

استان ها از نظر امنيت سرمايه گذاري در پايش مربوط به 
فصل تابس��تان ۱۴۰۰ به ترتيب استان هاي كهگيلويه و 
بويراحمد، ايلام و تهران بوده اند؛ در حالي كه نامناسبترين 
اس��تان ها در فصل به��ار ۱۴۰۰ به ترتيب اس��تان هاي 
كهگيلوي��ه و بويراحمد، تهران و خوزس��تان، براي فصل 
زمستان ۱۳۹۹ به ترتيب استان هاي كهگيلويه و بويراحمد، 
تهران و اصفهان و براي پاييز ۱۳۹۹ به ترتيب استان هاي 
تهران، البرز و كهگيلويه و بويراحمد بوده اند؛ اين در حالي 
است كه در تابستان ۱۳۹۹ به ترتيب استان هاي تهران، 
مازندران و كردستان نامناسبترين وضعيت را دارا بوده اند. 
بر اس��اس نتايج اين مطالعه، در تابستان ۱۴۰۰، از بين ۹ 
حوزه فعاليت اقتصادي مورد سنجش در اين پايش، فعالان 
اقتصادي در حوزه معدن )به جز نفت و گاز( همانند پايش 
گذشته مناس��ب ترين ارزيابي را نسبت به ساير حوزه ها و 
فعالان اقتصادي در حوزه ارتباطات، توزيع و... )حمل ونقل، 
انبارداري، عمده فروشي و خرده فروشي( نيز مجدداً همانند 
پايش بهار ۱۴۰۰ نامناسب ترين ارزيابي را در ميان همه 

حوزه ها از وضعيت امنيت سرمايه گذاري ارايه كرده اند.

سايرنتايجاستخراجشده
در پايش تابستان ۱۴۰۰ مجدداً فعالان مشاركتكننده در 
حوزه فعاليت ارتباطات، توزيع و ...( حمل ونقل، انبارداري، 
عمده فروشي و خُرده فروشي( نامناسبترين ارزيابي را در 
ميان ساير حوزه هاي كاري اعلام كرده اند؛ در صورت تكرار 
ارزيابي هاي نامناسب توسط فعالان اين حوزه كاري لازم 
است بررسي هاي دقيق تري انجام شود كه چرا براي فعالان 
اين حوزه كاري در طول چندين پايش وضعيت نامناسب 
مولفه ها تكرار مي شود. در نهايت و در يك نگاه كلي مي توان 
 گفت كه ش��اخص آماري پايش امنيت سرمايه گذاري

 در تابس��تان ۱۴۰۰ب��ا عدد كمّي ۴/۰۹ در مقايس��ه با 
پايش بهار ۱۴۰۰ با عدد كمي ۴/۱۹ نشان دهنده روند 
رو به بهبود شاخص فوق در كش��ور است. البته شايان 
ذكر است كه تنها در صورتي مي توان قضاوت كرد كه 
امنيت سرمايه گذاري روند رو به بهبودي را تجربه كند 
كه طي چند پايش در چند فصل، اين روند رو به بهبود 

در شاخص امنيت سرمايه گذاري تداوم يابد.
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تلاشبراياحياي
معافيتمالياتيدرمناطقآزاد

 مش��اور رييس جمهور و دبير شوراي عالي مناطق 
آزاد تجاري، صنعتي و ويژه اقتصادي كشور، گفت: 
معافيت مالياتي، يكي از ويژگي هاي اصلي مناطق 
آزاد اس��ت. س��عيد محمد شامگاه س��ه شنبه ۲۴ 
اسفندماه در ديدار با شهروندان خرمشهري كه در 
مسجد جامع اين شهر برگزار شد، ضمن بيان اينكه 
به دنبال آن هستيم كه معافيت در مناطق آزاد احيا 
ش��ود، اظهار كرد: در صورت احياي اين امر، رونق 
توليد و صادرات در مناطق آزاد ايجاد خواهد ش��د. 
به گزارش ايسنا به نقل از سازمان منطقه آزاد اروند، 
وي تصريح كرد: متاسفانه رفع معافيت مالياتي در 
مناطق آزاد صورت نگرفت��ه و قوانين مناطق آزاد 
متاثر از ديگر قوانين است. دبير شوراي عالي مناطق 
آزاد همچنين از فعال كردن گروه هاي جهادي در 
مناطق آزاد كشور براي حمايت از طرح هاي عمراني 
خبر داد و افزود: رهبر معظم انقلاب نيز براي مناطق 
آزاد، رونق توليد، سرمايه گذاري، صادرات، اشتغال 
و رفع مشكلات اقتصادي سرزمين اصلي را ترسيم 

كرده اند.
محمد، س��رمايه گذاران و نيروهاي جوان مستعد 
منطقه آزاد اروند را س��رمايه هاي ارزش��مند براي 
كش��ور توصيف كرد و گفت: اين جوانان پرانرژي 
به رغم كاستي ها و سوءمديريت دستگاه هاي دولتي 

همچنان چرخ توليد را فعال نگه داشته اند.
دبير ش��وراي عالي مناطق آزاد گفت: چش��م انداز 
ما خدمت به مردم اس��ت اما نبود حكمراني واحد 
در منطقه آزاد اروند و عدم واريز مس��تقيم بودجه 
وزارت خانه ه��ا به منطقه آزاد مش��كلاتي را پديد 
آورده است. وي گفت: خرمشهر و آبادان از مناطق 
كم برخوردار كشور هستند و بايد مشكلات آنها را 

رفع كرد. 
محمد افزود: اينكه اين منطقه به عنوان منطقه آزاد 
اعلام شد به اين دليل بود كه يك جهشي در زندگي 
مردم اتفاق بيفتد اما مضرات منطقه آزاد براي آبادان 
و خرمش��هر ايجاد ش��د و مردم مزيتي را احساس 
نكردند. وي بيان كرد: با برنامه هاي تبيين شده در 
آينده تحولات خوبي را در منطقه شاهد خواهيم بود 

و اين اهداف را دنبال مي كنيم.

صادراتشمشفولاد
از۶ميليونتنفراترفت

طبق آمار ۱۱ ماهه امس��ال بالغ بر۱۳ ميليون تن 
صادرات فولاد اعم از شمش فولاد تا مقاطع طويل، 
محصولات فولادي و آهن اسفنجي صادر شده كه 
بيشترين آن متعلق به شمش فولادي است كه از 

شش ميليون تن فراتر رفت.
بر اساس آماري كه توسط انجمن توليدكنندگان 
فولاد ايران در اختيار ايس��نا، قرار گرفته است، از 
ابتداي سال جاري تا پايان بهمن ماه شش ميليون 
و ۶۴۲ هزار تن انواع شمش فولادي )شامل اسلب، 
بلوم و بيلت( صادر شده اس��ت كه به نسبت پنج 
ميليون و ۶۰۰ هزار تن صادر شده در مجموع ۱۱ 
ماهه ابتدايي س��ال ۱۳۹۹، افزايش ۱۹ درصدي 

داشته است. 
كل مقاطع طويل فولادي صادر ش��ده در ۱۱ ماه 
س��ال جاري به دو ميليون و ۴۸۷ هزار تن رسيده 
كه نسبت به دو ميليون و ۱۱ هزار تن صادر شده در 
مدت مشابه سال گذشته، ۲۴ درصد رشد داشته 
است؛ در مقابل اما ميزان صادرات كل مقاطع تخت 
فولادي در مدت مذكور سال جاري برابر 5۲۳ هزار 
تن است كه در مقايسه با ۶۲۹ هزار تن صادر شده 
در مجموع ۱۱ ماهه ابتدايي سال ۱۳۹۹، افت ۱۷ 

درصدي را ثبت كرده است. 
همچنين از ابتداي سال جاري تا پايان بهمن ماه، 
سه ميليون و ۱۰ هزار تن انواع محصولات فولادي 
)تيرآه��ن، ميلگرد، ناوداني، انواع ورق، نبش��ي و 
غيره( صادر شده اس��ت. اين آمار در مدت مشابه 
سال گذشته دو ميليون و ۶۴۰ هزار تن بوده است 
و بر اين اساس ميزان صادرات محصولات فولادي 
در اين مقايس��ه آماري افزاي��ش ۱۴ درصدي را 

نشان مي دهد.
در نهايت آهن اسفنجي نيز با رشد صادرات ۲۰ 
درص��دي طي ۱۱ ماهه ۱۴۰۰ نس��بت به مدت 
مش��ابه س��ال گذش��ته به ۹۸5 هزار تن رسيده 
است. از ابتداي فروردين تا پايان بهمن ماه ۱۳۹۹ 
قريب به ۸۱۹ هزار تن آهن اسفنجي صادر شده 
بود. افزايش ۲۰ درصدي صادرات اين محصول 
معدني در حالي است كه طي يكي دوسال اخير 
كش��ور از واردات آهن اس��فنجي بي نياز بوده و 

واردات آن صفر است.

قيمتمصوبشيريني
شبعيدتغييرينكرد

رييس اتحاديه قنادي تهران گفت: ش��يريني هاي 
پرمصرف داراي قيمت مصوب هستند و براي شب 
عيد تغييري نكرده اند. علي بهره مند در گفت وگو با 
خبرنگار مهر، اظهار كرد: شيريني هاي پر مصرف 
داراي نرخ مصوب هستند كه بر اين اساس قيمت 
شيريني تر براي واحدهاي درجه يك ۷۸ هزار تومان 
و براي واحدهاي درجه دو ۶۰ هزار تومان و قيمت 
شيريني زبان، پاپيون و دانماركي براي واحدهاي 
درجه يك ۶5 ه��زار تومان و براي واحدهاي درجه 

دو 5۰ هزار تومان است.
ريي��س اتحادي��ه صن��ف دارن��دگان قن��ادي، 
شيريني فروشي و كافه قنادي تهران با بيان اينكه 
مواد اوليه گران اس��ت، اضافه كرد: قيمت مصوب 
شيريني كيك يزدي براي واحدهاي درجه يك ۴۹ 
هزار تومان و براي واحدهاي درجه دو ۳۹ هزار تومان 
است. وي گفت: اين قيمت ها، قيمت هاي مصوب 

هستند و از مرداد ماه اعمال شده اند.

مديرعامل شركت بهره برداري
 نفت و گاز مسجدسليمان: 

پرسنلH.S.Eباازخودگذشتگي
درهمهماموريتهاوعملياتها
حضوريپررنگوبهموقعدارند

جلس��ه و نشس��ت هم انديش��ي روس��اي بهداشت، 
ايمني، محيط زيس��ت پدافند غيرعام��ل و مديريت 
بحران )H.S.E( شركت ملي مناطق نفتخيز جنوب و 
شركت هاي تابعه به ميزباني شركت بهره برداري نفت 
و گاز مسجدس��ليمان برگزار ش��د.  به گزارش روابط 
عمومي شركت بهره برداري نفت و گاز مسجدسليمان، 
اين جلسه با حضور عليرضا هيهاوند مديرعامل شركت 
بهره برداري نفت و گاز مسجدسليمان، محمدرضا نادري 
رييس و سرپرستان بخش هاي مختلف H.S.E به همراه 
روساي H.S.E مديريت هاي شركت ملي مناطق نفتخيز 
جنوب و روساي H.S.E شركت هاي بهره برداري كارون، 
مارون، گچساران، آغاجاري و مسجدسليمان برگزار شد.  
مديرعامل شركت بهره برداري نفت و گاز مسجدسليمان 
طي سخناني ضمن خوشامدگويي، فرا رسيدن اعياد 
شعبانيه و پيشاپيش فرا رسيدن عيد سعيد نوروز و آغاز 
س��ال نو را به ميهمانان تبريك گفت و بابت يك سال 
فعاليت مداوم و سخت در حوزه H.S.E توسط پرسنل 
زحمت كش اين بخش نيابتاً از روساي مربوطه قدرداني 
نمود.  مهندس عليرضا هيهاوند با اشاره به اينكه رعايت 
مقررات و دستورالعمل هاي H.S.E متضمن دوري از 
حوادث و مشكلات اس��ت گفت: تداوم، دست يابي به 
اهداف و برنامه ه��اي توليد با رعايت مجموعه مقررات 
H.S.E محق��ق مي ش��ود.  وي همچنين با اش��اره به 
گستردگي حوزه جغرافيايي شركت بهره برداري نفت و 
گاز مسجدسليمان اشاره كرد و گفت: حوزه آبريز ۶ سد 
بزرگ در حوزه جغرافيايي و عملياتي اين شركت قرار 
دارند و از طرفي تأسيسات فرآورشي داراي پراكندگي و 
قرار گيري در مناطق غالباً كوهستاني مي باشند كه اين 
موارد بر اهميت رعايت قوانين و مقررات ايمني به منظور 

صيانت از محيط زيست و منابع طبيعي مي افزايد.  

مديرعامل شركت بهره برداري
 نفت و گاز مسجدسليمان: 

ضرورتجابهجاييهاوتوان
جديدبرايپوياييورسيدن

بهاهدافسازمانياست
مديرعامل شركت بهره برداري نفت و گاز مسجدسليمان 
ضرورت جابه جايي افراد درسازمان، تزريق انگيزه و توان 
جديد براي پويايي و رسيدن به اهداف سازماني دانست و 
گفت: رمز حركت رو به جلوي سازمان، استفاده از تمامي 

ظرفيت هاي انساني و تزريق انگيزه ميان كاركنان است.
به گزارش روابط عمومي ش��ركت بهره برداري نفت و گاز 
مسجدسليمان، مهندس عليرضا هيهاوند كه در جلسه 
توديع و معارفه مديران س��ابق و جديد منابع انساني و در 
جمع مديران و روساي اين شركت سخن مي گفت افزود: 
پست ها و جايگاه هاي شغلي امانتي است در دست من و شما 
كه بتوانيم با استفاده از آن در جهت تعالي سازمان، كسب 
رضايت مندي كاركنان و عموم قدم برداريم . وي در خاتمه 
سخنانش ضمن تقدير از زحمات مهران نصيريان دوست 
در مدت زمان بيش از 5 سال تصدي مسووليت مديريت 
منابع انساني شركت بهره برداري نفت و گاز مسجدسليمان، 
رضا ورناصري را به عنوان مدير جديد منابع انساني معرفي 
نمود .  مدير سابق منابع انساني نيز طي سخناني به عملكرد 
خود اشاره كرد و گفت: در زماني كه مسووليت را قبول كردم 
تيم فوتبال نفت مسجدسليمان در قعر جدول رده بندي 
ليگ يك بود و با حمايت مديريت شركت و يك كار تيمي 
توانستيم ضمن بقاي آن در ليگ يك، در فصل بعد از آن با 
قاطعيت قهرمان ليگ يك شويم و به ليگ برتر صعود كرده 
و نتايج قابل قبولي كس��ب نماييم .  وي افزود: اگر چه در 
دوره مسووليت بنده با چالش هاي سازماني زيادي مواجه 
بوديم اما با همكاري خوب زير مجموعه توانستيم آرامش را 
در اين حوزه برقرار كنيم و نگراني را از همكاران دور نماييم 
از همين رو از كليه همكاران خوبم در مديريت منابع انساني 
ضمن تشكر درخواس��ت دارم با مدير جديد در راستاي 
اهداف سازماني همچون گذشته همكاري مطلوب داشته 
باشند تا ايشان نيز بتوانند اهداف سازمان را محقق سازند .

با ايجاد ۷۰ هزار طرح اشتغال زايي 
محقق مي شود 

خداحافظي۱۰۰۰روستاي
بركتبابيكاري

به همت بنياد بركت ستاد اجرايي فرمان امام نرخ بيكاري 
در ۱۰۰۰ روس��تاي كشور به صفر مي رسد. مديرعامل 
بنياد بركت از ايجاد ۱۰۰۰ روس��تاي بدون بيكار خبر 
داد و گفت: تا پايان س��ال ۱۴۰۲ نرخ بيكاري در ۱۰۰۰ 
روستاي محروم در سراسر كشور به صفر مي رسد و اين 
روستاها با بيكاري خداحافظي مي كنند. محمد تركمانه 
ادامه داد: ۱۰۰۰ روس��تا در سراس��ر كش��ور كه داراي 
حداقل ۱۰۰ خانوار بوده اند، شناسايي و انتخاب شده اند 
تا با توجه به ظرفيت هاي بنياد بركت و در قالب پويش 
»روس��تاي بابركت« و اجراي طرح هاي اشتغال زايي، 
ظرف سه سال به روستاهاي بدون متقاضي كار تبديل 
شوند. به گفته مديرعامل بنياد بركت، در هر يك از اين 
روس��تاها حداقل ۷۰ طرح اشتغال زايي اجتماع محور 
ايجاد مي شود و ۷ كارگاه توليدي راه اندازي خواهد شد.  
تركمانه خاطرنشان كرد: به اين ترتيب در طي سه سال 
۷۰ هزار طرح اشتغال زايي اجتماع محور در اين ۱۰۰۰ 
روستا اجرا مي ش��ود كه ايجاد فرصت هاي كسب و كار 
براي ۲۱۰ هزار نفر را به شكل مستقيم و غيرمستقيم به 
دنبال خواهد داشت. وي تاكيد كرد: ۴۰ تا 5۰ درصد اين 
طرح ها در روستاهاي مورد نظر اجرا شده و مابقي نيز طبق 
برنامه ريزي ها و پيش بيني هاي صورت گرفته راه اندازي 
خواهد شد. مديرعامل بنياد بركت يادآور شد: حجم كل 
سرمايه گذاري براي اجراي طرح هاي اشتغال در ۱۰۰۰ 

روستاي مورد نظر بالغ بر ۷۰ هزار ميليارد ريال است.

استان هاي ناامن در سرمايه گذاري معرفي شدند

حذف يك مافيا از صنعت خودرو با واگذاري بلوك دولت

بهبود حلزوني امنيت سرمايه گذاري 

وزيرصمت:قيمتتمامشدهخودرو۱۵درصدكمميشود
به نقل از تسنيم وزير صمت با بيان اينكه سال آينده قيمت 
تمام شده خودرو دست كم ۱5 درصد كاهش خواهد يافت 
گفت: در اين سال سهام دولت در خودروسازان به صورت 
بلوكي در بورس كالا عرضه خواهد شد كه در نتيجه آن يكي 
از مافياهاي اين صنعت از بين خواهد رفت.  به گزارش تسنيم، 
»سيدرضا فاطمي امين« وزير صمت در نشستي خبري با 
اعلام اينكه ارزيابي س��هام ايران خودرو و سايپا آغاز شده و 
سال آينده اين سهام به صورت بلوكي در بورس كالا عرضه 
خواهد ش��د، گفت: اين يك گام بلندي است كه در نتيجه 
آن وزارت صمت از اتهام دولتي بودن خودروسازان خلاص 
خواهد شد و هم اين اقدام يكي از مافياها در اين صنعت را از 
بين خواهد برد. وي با تأكيد بر اينكه ما به دنبال آن هستيم 
تا ۲5 درصد سهام ايران خودرو و ۴۰ درصد سهام سايپا را 
واگذار كنيم. البته همانطور كه رييس جمهوري اعلام كردند 
واگذاري مديريت ايران خودرو و سايپا انجام خواهد شد. وزير 
صنعت، معدن و تجارت افزود: هر كسي كه بتواند ۲ صندلي 
ايران خودرو را در اختيار بگيرد مديرعامل را تعيين خواهد 
كرد. امروز نيازي نيست كه ۱۷ درصد باقيمانده سهام سايپا 
يا ۶,۷ درصد باقيمانده سهام ايران خودرو را واگذار كنيم و 
با حل و فصل مساله سهامداري در اين شركت ها پول وارد 
اين شركت ها شده و ساختار سهامداري اصلاح خواهد شد.

باوارداتخودرومخالفنيستم
وزير صنعت با اش��اره به اينكه در س��ه سال گذشته كه 
واردات خودرو ممنوع شد، دليل اصلي آن مديريت تراز 
ارزي كش��ور بود، گفت: به عنوان وزير با واردات خودرو 
مخالف نيستم اما در ماه هاي گذشته به دليل نياز يك 
تا ۲ ميلي��ارد دلار ارز ب��راي واردات خودرو اعلام كردم 

كه در شرايط كنوني واردات 
به صلاح نيس��ت. وي تأكيد 
كرد: با كار بزرگ تجار ايراني 
و افزايش صادرات، ممنوعيت 
واردات در پايان ارديبهشت ماه 
تمدي��د نخواهد ش��د بلكه 
واردات خودرو طبق ضوابط 

قبلي انجام خواهد شد.

قيمتتمامشدهخودرو۱۵درصد
كمميشود

فاطمي امين با تأكيد بر اينكه واردات خودروهاي دست دوم 
ممنوع است و وارد اين مقوله نخواهيم شد، اظهار داشت: 
سال آينده قيمت تمام ش��ده خودرو دست كم ۱5 درصد 
كاهش خواهد يافت. البته بايد تلاش كنيم پلتفرم خودروي 
اقتص��ادي ايجاد كنيم و با تجاري كردن آن س��اليانه بين 
۲۰۰ تا 5۰۰ هزار دستگاه از اين خودرو توليد كنيم؛ امروز 
خودروي داخلي وجود دارد كه مطابق اين شرايط بوده و تا 
شهريور ۱۴۰۲ وارد بازار خواهد شد. فاطمي امين با بيان 
اينكه امروز قيمت هاي نس��بي خودرو در كش��ور درست 
نيس��ت، افزود: امروز خودرو گران شده اس��ت، اما نرخ ارز، 
قيمت مس��كن و غيره گراني بيش��تري را تجربه كرده و 
دستمزدها نيز متناس��ب با آنها افزايش نيافته است. وي 
اضافه كرد: صنعت خودرو نه آنقدر كوچك است و نه آنقدر 
مشكلات آن حاد است كه بخواهيم آن را كلًا كنار بگذاريم؛ 
اين صنعت از ظرفيت هاي بالايي برخوردار است و در عين 
حال با چالش هايي نيز مواجه است كه مربوط به امروز و ديروز 
نيست. وزير صنعت در ادامه اين نشست اضافه كرد: كيفيت 

خودرو ۶۳ درصد به قطعه، ۲۶ 
درصد به مونتاژ و ۱۱ درصد به 
پلتفرم و طراحي بر مي گردد؛ 
بنابراين بايد روي اين سه مقوله 
متمرك��ز ش��ويم. وي گفت: 
اتف��اق بدي كه در س��ال هاي 
گذش��ته افتاد اين ب��ود كه به 
اندازه كافي توس��عه محصول 
نداش��تيم، بنابراين امروز بايد به توسعه محصول متمركز 
شويم. وزير صنعت علت اصلي كيفيت پايين قطعات را نوع 
روابط بين خودروساز و قطعه ساز دانست و افزود: اين رابطه 
به درستي تعريف نشده است در حالي كه به ياد مي آوريم در 
گذشته به دليل روابط درست شكل گرفته بين خودروساز 
و قطعه س��ازان، خودرويي نظير ال- ۹۰ از كيفيت خوبي 
برخوردار بود. وي ادامه داد: امروز قطعه س��از ما پول خود 
را بين ۹۰ ت��ا ۱۲۰ روز با تأخير دريافت مي كند، در حالي 
كه اگر پرداخت ها زير ۲ ماه باش��د بي��ن ۱۰ تا ۱۳ درصد 
كاهش قيمت قطعه اتفاق خواهد افتاد. وي اضافه كرد: امروز 
خودروساز پول قطعه ساز را دير مي دهد، بنابراين نمي تواند 
روي كيفيت قطعه اعتراض داشته باشد. همچنين به جاي 
فاكتور دادن به قطعه ساز با وي قرارداد مي بندد كه اشكالات 
زيادي به دنبال دارد و بر اين اساس بايد روابط بين قطعه ساز 
و خودروساز را اصلاح كنيم. فاطمي امين بيان داشت: در يك 
ماه گذشته راهبردي در ايران خودرو و سايپا آغاز شده كه ساز 
و كار تأمين مالي زنجيره اي است و طي آن وام و تسهيلات 
به حلقه هاي قبلي به عنوان اعتبار خريدار منتقل مي شود 
و بر اين اساس قطعه ساز پس از تحويل قطعه دو هفته بعد 

اعتباري به حسابش خواهد آمد.

خودروسازانبهزوديقيمتتمامشده
خودرااعلامميكنند

وي خاطرنشان كرد: اين س��ازوكار قطعه ساز و خودروساز 
را به س��متي مي برد كه بايد فاكتور زده شود و لذا ابهام در 
قيمت و تحويل قطعه حل و فصل خواهد شد. بر اين اساس 
پرداخت ها به موقع انجام مي شود و فاكتور نيز صادر خواهد 
شد كه در سامانه جامع تجارت ثبت شده و عرضه و تقاضا 
شفاف مي شود. وي گفت: امروز ۴۰ درصد سهام سايپا براي 
خود اين شركت است و اگر پول آن آزاد شود و نقدينگي به 
شركت هاي زيرمجموعه برود بين ۶ تا هفت هزار ميليارد 
تومان كمتر به تسهيلات نياز خواهد داشت و قيمت تمام 
ش��ده توليد خودرو كاهش خواهد يافت. ب��ه اعتقاد وزير 
صنعت، به زودي از خودروسازان خواهيم خواست تا قيمت 
تمام شده خودرو را اعلام كنند. وي با اشاره به قيمت بازاري 
خودروها، خاطرنشان كرد: اين قيمت در اختيار هيچ كس 
نيست، زيرا شكاف بزرگي بين عرضه و تقاضا وجود دارد و به 
دليل محدوديت هاي ساير بازارهاي موازي، اقبال به سمت 
بازار خودرو زياد است اما سال آينده با افزايش توليد و واردات 
اين قيمت كنترل خواهد شد. فاطمي امين گفت: سال آينده 
از نظر سخت افزاري توليد يك ميليون و ۶۰۰ هزار دستگاه 
خودرو قابل تحقق اس��ت. البته امروز ريزتراشه ها به يك 
بحران تبديل شده و با كرونا نيز تشديد شده است، زيرا تقاضا 
براي موبايل، تبلت و غيره در جهان زياد شد، خودروسازان ما 
نيز كه با معضل تحريم ها و نقدينگي مواجه بودند سخت تر 

مي توانستند به تأمين آن بپردازند.
وي تصريح كرد: به منظور افزايش 5۰ درصدي توليد 
در سال آينده برنامه دو شركت بزرگ خودروسازي 

را اخذ كرده ايم.

ويژه
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خبرروز

حوادث چهارشنبه سوري ۱۹ فوتي برجاي گذاشت
آخرين چهارشنبه سال هم در حالي به پايان رسيد كه 19 خانواده در غم از دست دادن عزيزانشان به سوگ نشستند. سخنگوي 
اورژانس كشور از افزايش فوت شدگان در حوادث مرتبط با آخرين چهارشنبه سال خبر داد. مجتبي خالدي گفت: 9۰ درصد از ۲۸1۷ 
مصدوم حوادث چهارشنبه سوري، تحت مداوا قرار گرفته و از مراكز درماني ترخيص شده اند. او با اعلام اينكه ۲۷۵ نفر بستري و تحت 
درمان هستند، افزود: ۳۴ نفر از مصدومان در بخش هاي مراقبت هاي ويژه بستري هستند. خالدي با اعلام 19 فوتي حوادث چهارشنبه 
سوري گفت: بيشتر فوتي ها مربوط به ۲ استان آذربايجان شرقي و قم بوده است. سخنگوي اورژانس كشور همچنين از 1۷1 مورد 
قطع عضو خبر داد و افزود: ۸۸۰ نفر از ناحيه چشم مصدوم شده اند. خالدي گفت: ۸۵۰ نفر نيز دچار سوختگي هاي متوسط شده اند.

ادامهازصفحهاول

طفلي به نام شادي...

مخارج اضافه دولتي

اگر مي خواهيم روزهاي خوب اين سرزمين را با چشمان 
خود ببينيم، بايد شادي را به مردم بازگردانيم. شادي اما 
چگونه باز مي گردد.  با رفاه، با عدالت، با اتفاق هاي خوب 
كه حال دل آدم ها را خوب كند و لبخند به چهره هايشان 
بنش��اند. نمي توانيم بي توجه باش��يم، ما نگذاشتيم، 
جوانانمان ش��ادي كردن را ياد بگيرند، درست شادي 
كردن را به آنها ياد نداديم، نگذاش��تيم انرژي جواني 
شان براي اتفاق هاي خوب هزينه ش��ود. راه را اشتباه 
رفته ايم و به اين اشتباه همچنان پافشاري مي كنيم. 
هنوز هم فك��ر مي كنيم با محدود ك��ردن مي توانيم 
كنترل را بيشتر كنيم. هنوز نمايندگان مجلس به دنبال 
طرح صيانت هستند، برخي آن را تصويب مي كنند، 
برخي ديگر آن را رد مي كنند، اما در نهايت در جلسه 
راي گيري صحن علني تنها يك نماينده در مخالفت 
با اين طرح س��خن مي گويد. مگر مي ش��ود در عصر 
ارتباطات و اطلاعات دس��تري به اطلاعات را به بهانه 
صيانت محدود كرد. چه جايگزين شايسته اي براي آن 
 داريم كه مي توانيم جوانان را تشويق به استفاده از آن

 كنيم. پيام رس��ان س��روش؟ همان پيام رس��اني كه 
ميليارده��ا تومان ب��راي راه اندازي اش هزينه ش��د و 
راه نيفتاده شكس��ت خورد؟ اين روزها كه فشارهاي 
اقتصادي كمر مردم را خم كرده، بهتر نيست به جاي 
صرف وقت و هزينه براي تصويب طرح هايي كه دردي 
از مردم دوا نمي كند، به فكر راهكاري براي چرخ هاي 
زنگ زده اقتصاد باش��يم كه يك بار ديگر آن را به كار 
بيندازيم؟ كاش س��ال نو كه از راه مي رسد براي مردم 
نويد بخش ش��ادي، موفقيت و رفاه باشد.  كاش تمام 
كارگران بتوانن��د بدون دغدغه لقمه اي نان س��ال را 
تحويل كنند، كاش كس��ي نگران امنيت شغلي اش 
 نباشد. كاش هيچ پرستاري با دل غمگين پاي سفره 
هفت سين ننشيند و به اين فكر نكند كه بعد از دو سال 
تلاش براي بهبود بيم��اران كرونايي حالا بدون اينكه 
كس��ي قدر زحماتش را بداند، از كار بيكار شده است. 
كاش هيچ بازنشسته اي شرمنده فرزندان و نوه هايش 
در روزه هاي عيد نباش��د. مي شد كه اينگونه شود اگر 
دولتمردان، نمايندگان مجلس و ديگر مسوولان به جاي 
پرداختن به موضوعاتي غير از اقتصاد تمام تلاش خود را 
براي حل مشكلات معيشتي مردم به كار مي بستند. اين 
روزها كمتر چهره اي خندان است، اين روزها واقعا مردم 
شادي را گم كرده اند. كسي ديگر حتي براي شنيدن 

صداي پاي بهار گوش تيز نمي كند. 

 اقتصاد ايران براي جهش فعاليت در حوزه هاي مختلف 
خود را آماده مي كرد. از اين رو در سال آينده، صرف نظر 
از اينكه چه ميزان درآمد به حساب دولت واريز مي شود، 
بايد تلاش كرد كه گام هايي مهم در مسير كوچك سازي 
دولت برداشته شود و نهادهاي غيراقتصادي كه بنا به 
دلايل مختلف بودجه مي گيرند، از طريق ديگري تامين 
شوند تا به اين ترتيب شرايط براي چابك سازي اقتصاد 
ايران و فضا دادن به بخش خصوصي واقعي فراهم شود، 
موضوعي كه بايد ديد در عرصه عمل تا چه ميزان امكان 

دستيابي به آن وجود خواهد داشت.

رويداد

رييس سازمان اورژانس كش��ور از آماده باش ۵ هزار 
دس��تگاه آمبولانس در طرح نوروزي خبر داد. جعفر 
ميعادفر در نشست خبري خدمات نوروزي اورژانس و 
آيين به كارگيري ۸۰ موتورلانس جديد در اورژانس 
گفت: با توجه به اينكه در آس��تانه س��ال نو هستيم، 
تمهيداتي را انديش��يديم و هماهنگي ه��اي لازم را 
انجام داديم تا بعد از س��ه بهار كه مردم از مسافرت ها 
محروم بودند مس��افرت هاي خوبي داشته باشند او با 
اشاره به افزايش جدي مسافرت ها نسبت به گذشته 
ادامه داد: قطعا ما نيز بايد آمادگي هاي لازم را كس��ب 
مي كرديم. بخش��ي از فعاليت ما در اين خصوص در 
حوزه پيش بيمارستاني، بيمارستاني و مراقبت هاي 
بهداشتي اس��ت. رييس اورژانس كشور خاطرنشان 
كرد: پيش بيني كرده اي��م كه ٣٠٠٠ پايگاه زميني از 
جمله ١٧٠٠ پايگاه جاده اي و ١٣٠٠ پايگاه شهري، 
۵٠ پايگاه اورژانس هوايي را ني��ز آماده كرديم كه در 
اين ايام خدمات رس��اني كنند. بخش عمده حوادث، 
به خصوص حوادث ترافيكي در ٣٠ كيلومتري شهر ها 
است. به همين منظور براي اينكه فضايي ايجاد شود كه 
مردم و مسافران نسبت به كاهش سرعت و استراحت 
اقدام كنند قرار شده است كه فضايي فراهم شود كه 
مسافران استراحت و توقفي را داشته باشند و بعد وارد 
شهر شوند. بايد خدمات سرپايي نيز فراهم مي شد كه 
با پيش بيني ۴١٣ كمپ س��لامت در ورودي شهر ها 

خدمات سرپايي ارايه خواهيم كرد.

   640  بيمارستان در آماده باش
ميعادف��ر در خصوص بيمارس��تان ها گف��ت: ۶۴٠ 
بيمارس��تان دولت��ي و دانش��گاهي هماهنگ��ي با 
س��ازمان هاي برون بخش��ي مثل نيرو هاي مس��لح، 
تامين اجتماعي و... انجام ش��ده كه از اين ظرفيت ها 

نيز براي ايام نوروز استفاده شود. همچنين هماهنگي 
بين شهر هاي نزديك انجام شده كه از نظر نيرو هاي 
تخصصي همپوشاني داشته باشند و مشكلات بيماران 
زمين نماند. او گفت: در بحث بهداش��ت با هماهنگي 
كه با معاونت بهداشت وزارت خانه داشتيم گفت قرار 
شده واكسيناسيون روتين گروه آسيب پذير زير پنج 
سال انجام شود و در خصوص خصوص واكسن كرونا 
دز دو و س��ه انجام مي شود. ميعادفر با بيان اينكه اين 
درخواست ما بوده كه مراكز فروش بليت هاي حمل 
و نقل چك تزريق واكس��ن را انجام داده باشند گفت: 
حدود ٣۵٠ مركز خدمات بهداش��تي فعال است كه 
علاوه بر واكسيناس��يون خدمات بهداش��تي نيز در 
نقاط كم برخوردار ارايه شود. او ادامه داد: پيش از ايام 
نوروز اعتباراتي به دانشگاه ها داديم كه آمبولانس ها را 
بازسازي كنند تا ان شاالله در سال ١۴٠١ با بودجه اي 
كه ديده خواهد شد بخشي از كمبودات خود را جبران 
كنيم. حدود ۵ هزار دستگاه آمبولانس را در آماده باش 

نوروزي داريم. 

    افزايش تعداد موتورلانس ها
رييس س��ازمان اورژانس كش��ور گفت: در خصوص 
افزاي��ش موتورلانس ام��روز ٨٠ دس��تگاه موتور را 
تأمين كرديم كه قبل از سال نو به دانشگاه هاي علوم 
پزشكي توزيع خواهيم كرد. سال هاي متمادي است 
كه موتورلانس ها در تهران و در برخي ديگر ش��هر ها 
به طور محدود اس��تفاده مي ش��ود ام��ا از ١۴٠١ در 
كلان شهر هاي ديگري نيز استفاده خواهد شد. او گفت: 
امسال تجهيزات آموزشي را تهيه كرديم كه آنها نيز به 
دانشگاه هاي علوم پزشكي ارايه خواهد شد. بايد سال 
آينده در بحث آموزش تلاش بيشتري داشته باشيم تا 
كيفيت خود را ارتقا دهيم. بر همين اساس در تقويت 

برنامه آموزش��ي كه از خواسته هاي مقام عالي وزارت 
نيز هس��ت دريغ نخواهيم كرد. ميعادفر افزود: براي 
اينكه اقدامات خود را ارزيابي كنيم تيم هاي نظارتي 
را آماده كرديم كه ش��هر به شهر و پايگاه به پايگاه، به 
صورت زمين��ي حضور پيدا كنند و بررس��ي كنند و 
مشكلات را رفع كنند. اولين گروه از صبح امروز اعزام 
شده است. گروه هاي ديگر نيز در روز هاي آينده اعزام 
خواهند شد. رييس س��ازمان اورژانس كشور گفت: 
در ١١ ماهه س��ال، عليرغم اينكه در شش ماه اول به 
جز فروردين محدوديت سفر داش��تيم كه در حوزه 
فوريت هاي پزشكي ماموريت هاي حوادث ترافيكي 
اورژانس ١۶.۵ درصد افزايش پيدا كرده است. او اظهار 
كرد: پرس��نل اورژانس محجوب و مظلومي هستند. 
همكاران اورژان��س از ابتداي كرونا بيماران را منتقل 
كردند و حدود ١٩ ش��هيد داش��تيم كه در خصوص 
بحث ش��هادت اين عزيزان همچنان درگير هستيم. 
تقريبا از جمعيت ٢۴ هزار نفري اورژانس ١۵ هزار نفر 
در ماموريت ها كرونا گرفتند. دو نفر از همكاران ما نيز 
در يك ماموريت متاسفانه دچار حادثه شدند و جان 
خود را از دس��ت دادند. شب گذشته كه چهارشنبه 
سوري بود نيز يكي از همكاران دچار آسيب شد. او در 
خصوص حضور اورژانس در جاده هاي فرعي گفت: 
حدود ٢٠٠ هزار كيلومتر راه هاي فرعي و روستايي 
داريم ك��ه اصلا حضور همه دس��تگاه هاي امدادي 
امكانپذير نيست. يكي از دلايل توسعه اورژانس هوايي 
نيز با همين امكان بوده اس��ت. تقريبا از صد درصد 
ماموريت هاي اورژانس هوايي، ۶٨ درصد آن حوادث 
است. همچنين امسال جش��نواره رسانه و اورژانس 
را خواهيم داشت كه توليداتي كه از همين امروز تا 
پايان ارديبهشت ماه توليد شود را طي داوري هايي كه 

صورت گيرد جوايزي را ارايه خواهيم كرد.

آماده  باش ۵ هزار دستگاه آمبولانس در طرح نوروزي
رويخطخبر

به زودي از فاز اضطراري پاندمي كرونا خارج مي شويم
بايد عيد را با مراقبت بگذرانيم، زيرا هنوز 
تعداد موارد مثبت كوويد بالاست. دبير 
انجمن بيماري هاي عفوني و گرمسيري 
ايران در ارتباط با پيش بيني ها از آخرين 
وضعي��ت كوويد در هفته ه��اي آينده 
گفت: پيش بيني مي ش��ود به زودي از 
فاز اضطراري پاندمي خارج شويم، تا دو 
يا سه هفته آينده كه موارد فوتي بسيار 

كاهش پيدا مي كند، مي توانيم بگوييم به ش��رايط 
باثبات رسيده ايم، از آمار مرگ و مير بالا، تعطيلي ها 
و بس��تري هاي زياد خارج مي شويم و ديگر نيازي 
نيس��ت كه تا به اين اندازه محدوديت هاي شديد 
اعمال شود و بسياري از مراكز مي توانند حضوري 
باش��ند. آميتيس رمضاني افزود: البته هنوز به اين 
وضعيت نرسيده ايم و بايد عيد را با مراقبت بگذرانيم، 
زيرا هنوز تعداد موارد مثبت كوويد بالاست. درست 
است كه در شيب نزولي هس��تيم و روند كاهشي 
مش��اهده مي ش��ود اما هنوز هم با ش��رايط ثبات 
فاصله داريم و بايد پروتكل ها و اهتمام براي تكميل 
واكسيناسيون از سوي مردم درنظر گرفته شود. اگر 

تا دو يا سه هفته آينده همانطور كه گفته 
شد پيش بيني مي شود پيك تمام شود، 
پروتكل ها به خوبي رعايت شود مي توان 
گفت اگرچ��ه كرونا تمام نمي ش��ود و 
واريانت هاي بعدي را خواهيم داشت، 
اما ديگر وضعيت اضطراري دو س��ال 
گذشته تكرار نمي شود. او اظهار داشت: 
س��ناريوهاي مختلفي وجود دارد كه 
وضعيت در آينده چگونه خواهد بود و ممكن است 
واريانت بعدي از اين واريانت نيز مس��ري تر باشد، 
اما نمي تواند مش��كل زيادي ايجاد كند. اگر عيد را 
نيز به خوبي پش��ت س��ر بگذاريم وارد پيك بعدي 
نمي شويم. كشورهايي كه از پيك اوميكرون عبور 
كرده اند س��خت گيري ها را كم كرده اند و تاكيد بر 
تس��ت پي س��ي آر و غيرحضوري بودن مدارس و 
دانشگاه ها را كاهش داده اند. ما نيز در ماه آينده به 
وضعيتي خواهيم رسيد كه محدوديتها را كم كنيم. 
لازم است براي افراد مسن و داراي نقص ايمني دز 
چهارم تزريق شود، همانطور كه پروتكل آن نيز اخيرا 

ابلاغ شده است. 

استفاده از شبكه شاد براي تقويت برنامه هاي آموزشي
مديركل امور تربيتي، مشاوره و مراقبت 
در برابر آس��يب هاي اجتماعي وزارت 
آم��وزش و پ��رورش از بهره گي��ري از 
ظرفيت شبكه ش��اد به منظور تقويت 
برنامه هاي آموزشي، ارتقايي، ترويجي 
و تبليغي خبر داد. مسعود شكوهي در 
اين زمينه افزود: زمينه سازي لازم براي 
اجراي فعاليت راهنمايي، مش��اوره و 

مراقبت در برابر آسيب هاي اجتماعي با بهره گيري از 
مشاوران مدارس، براي همه دانش آموزان در مناطق 

شهري، روس��تايي و مناطق عشايري، 
تحت پوش��ش خدمات مش��اوره اي و 
پيشگيري از آسيب هاي اجتماعي به 
شكل غير حضوري و حضوري، صورت 
مي گيرد. او ادامه داد: معاونت پرورشي 
و فرهنگي درصدد آن است كه كيفيت 
اين فعاليت ها را به خصوص در مناطقي 
كه دسترسي بر خط )آنلاين(، موجود 
نيس��ت، تقويت كرده و براي ايجاد عدالت در ارايه 

خدمات، از طريق حضوري عمل كند.

اجراي طرح جايگزين تنفس جنگل ها 
ريي��س س��ازمان مناب��ع طبيع��ي و 
آبخيزداري كش��ور، با اش��اره به اينكه 
در ي��ك ميليون و 1۰۰ه��زار هكتار از 
جنگل هاي هيركاني بهره برداري چوبي 
متوقف شده است، گفت: از اول فروردين 
ماه سال 1۴۰1 طرح جايگزين تنفس 
جنگل ها اجرايي خواهد ش��د. مسعود 
منصور درب��اره آخرين وضعيت اجراي 

طرح تنفس جنگل ها گفت: از سال گذشته و ورود 
به حوزه رياست اين سازمان در حال پيگيري مساله 
طرح جايگزين تنفس جنگل ها بوده ايم اما در اين 
زمينه نياز ب��ود تا از مديريت ط��رح پايدار منطقه 
هيركاني بازديد كني��م و مطالعات نيمه تفصيلي 
به اتمام برسد كه خوشبختانه اين مورد با موفقيت 

سپري ش��د. مورد ديگر سرعت يافتن 
مطالعات تفصيلي اجراي��ي بود كه در 
اين مدت ب��ه پيش��رفت فيزيكي ۵۰ 
درصدي رسيده است. او ادامه داد: مورد 
سوم تدوين طرحي بود تا فعاليت هاي 
اجتناب ناپذي��ر در جنگل ها به عنوان 
طرح جايگزين تنفس جنگل ها انجام 
شود و در كنار اين مساله بهره برداري از 
جنگل ها نيز متوقف شود كه در اين راستا امسال پس 
از تدوين ش��رح خدمات و ارايه آن به دانشگاهيان و 
ادارات كل اجرايي، شرح خدمات نهايي به استان ها 
ابلاغ و قرار ش��د كه بهره ب��رداري در يك ميليون و 
1۰۰هزار هكتار جنگل هاي هيركاني كه قبلا تحت 

بهره برداري چوبي بود، متوقف شود.

گليماندگار|
 همين چند روز پيش بود كه وزير كشور در 
مازندران و نزديك به زيست بوم ميانكاله 
كلنگ احداث كارخانه پتروشيمي مازندران را به زمين 
زد و در مي��ان بهت و حيرت فعالان محيط زيس��ت و 
خبرنگاران از راه اندازي اي��ن كارخانه خبر داد. خبري 
كه خيلي زود به عرصه اي براي بحث و جدل هاي بيشتر 
بين مسوولان و فعالان محيط زيست و البته مردم بومي 
منطقه تبديل شد. اينكه وزير كشور كلنگ را به زمين 
كوبيد و همان روز هم رييس سازمان محيط زيست اعلام 
كرد كه اجازه اجراي طرح پتروشيمي را در شمال كشور 
نمي دهيم، مساله اي است كه قطعا مسوولان بايد بين 
خود حل و فصل كنند. اينكه بالاخره چه كسي مي تواند 
حرف خود را به كرس��ي بنش��اند، در آينده اي نزديك 
مشخص خواهد شد. اما اينكه چه دلايلي باعث شده 
 تا كلن��گ كارخانه پتروش��يمي در نزديكي يكي از 
زيست بوم هاي مهم كشور به زمين زده شود و هيچ 
مسوولي هم در اين رابطه كه راه اندازي اين كارخانه 
مي تواند چطور طبيعت ميانكاله را از بين ببرد، خم 
به ابرو نمي آورد خود سوالي است كه ذهن بسياري را 
مشغول كرده است. اين در حالي است كه طبق اصل 
۵۰ قانون اساس��ي حفاظت محيط زيست كه نسل 
 امروز و نس��ل هاي بعد بايد در آن حيات اجتماعي 
رو به رش��دي داشته  باش��ند، وظيفه عمومي تلقي 
مي شود. از اين رو فعاليت هاي اقتصادي وغير آن كه 
با آلودگي محيط زيست يا تخريب غيرقابل جبران 

آن  ملازمه پيدا كند، ممنوع است .

    پروژه اي سازگار با محيط زيست
در هم��ان روز حضور وزير كش��ور در ميانكاله و كلنگ 
زني كارخانه پتروشيمي، او در اظهاراتي عنوان كرد كه 
اين پروژه كاملا با محيط زيست سازگار است و تمامي 
مجوزهاي زيست محيطي را دريافت كرده است! اما او 
توضيح نداد كه چطور مي شود يك كارخانه پتروشيمي 
با محيط زيست سازگار باشد و چطور است كه سازمان 

محيط زيست مجوزهاي لازم را صادر كرده اما رييس اين 
سازمان مي گويد اجازه ساخت اين كارخانه را نمي دهد؟

    اجراي پروژه در سكوت خبري
پوريا مهرانفر، كارشناس محيط زيست در پاسخ به اين 
سوال به »تعادل« مي گويد: به نظر مي رسد اين هم يك 
سياست اس��ت تا در همزمان كه فعالان محيط زيست 
مشغول چانه زني هستند و سازمان هم در ظاهر به دل آنها 
راه مي رود، اين پروژه در سكوت كامل خبري به سرانجام 
برسد. هر چند كه نمي توان ساخت كارخانه پتروشيمي 
را مخفي كرد، اما مي توان با پاس كاري خبري كاري كرد 
ك��ه در نهايت آن اتفاقي كه نبايد رخ بدهد و ديگر كاري 
هم از دست كسي برنيايد.  او مي افزايد: اگر به اظهارنظر 
رييس سازمان محيط زيست دقت كنيد، اعلام كرده تا 
زماني كه اين كارخانه مجوزهاي لازم را از سازمان محيط 
زيست دريافت نكند، مانع از ساخت آن خواهند شد، پس 
يعني راهي براي دريافت مجوزها ممكن است كه وجود 
داشته باشد. به اين ترتيب باز هم اين دوستداران و فعالان 
محيط زيست هستند كه بايد با حسرت به اتفاق هايي كه 
هر روز بيشتر از روز قبل باعث از بين رفتن زيست بوم هاي 
مهم مي شود، نگاه كنند.  اين كارشناس محيط زيست 
اظهار مي دارد: تمام اين سال ها آتش سوزي هاي متعدد، 
شكارهاي بي رويه و... باعث شده بود كه حيات ميانكاله با 
خطر جدي مواجه باشد و حالا انگار قرار است تير خلاص 
را اين كارخانه به ميانكاله شليك كند و اين طبيعت زيبا 

را براي هميشه از پا در بياورد. 

    طرحي كه سال ها مسكوت ماند و حالا
طرح س��اخت كارخانه پتروشيمي بهشهر مازندران به 
گفته برخي كارشناسان به س��ال 1۳۸۰ بر مي گردد و 
برخي ديگر پيش��نهاد اجرايي ش��دن اين طرح را سال 
1۳۸۷ مي دانند. به هر حال مساله اينجاست كه هر چند 
فعالان حوزه محيط زيست توانسته اند سال هاي متمادي 
مانع از اجرايي شدن اين طرح شوند اما در نهايت رييس 
دولت كنوني چراغ سبز راه اندازي اين كارخانه را با ۸۰ 

هزار ميليارد تومان سرمايه به بخش خصوصي داده است. 
البته كه وقتي پاي پول و بخش خصوصي در ميان باشد، 

ديگر حفاظت از محيط زيست معنايي پيدا نمي كند. 

     اجراي اين طرح توجيه پذير نيست
در همين راستا حنيف گلزار، كارشناس حوزه آب و خاك 
مي گويد: مهم ترين مساله مجتمع پتروشيمي اميرآباد 
بهشهر مكان يابي آن است. اين مجتمع در ضلع غربي 
تالاب ميانكاله 9۰ هكت��ار از مراتع را به خود اختصاص 
داده است. در همه نقاط دنيا پتروشيمي صنعتي آلاينده 
محسوب مي شود در حالي كه الان تلاش مي شود تا اين 
صنعت سبز نشان داده ش��ود. وقتي 9۰ هكتار از مراتع 
درگير مي شوند، اجراي اين طرح توجيه پذير نيست. او 
ادامه مي دهد: صنعت پتروشيمي نيازمند مقادير زيادي 
آب ش��يرين اس��ت اين در حالي اس��ت كه دشت هاي 
شرقي مازندران مانند بهشهر و گلوگاه ممنوعه هستند 
و حتي براي تامين آب شرب و كشاورزي مشكل كمي و 
كيفي دارند. احداث اين مجتمع نيازمند حفر چاه هاي 
عميق در دش��تي اس��ت كه با كم آبي مواجه است. اين 
موضوع چالش ها و خطرات اين طرح را بيشتر مي كند. 
 همچنين پتروش��يمي صنعتي اس��ت ك��ه به صورت 
شبانه روزي فعاليت مي كند و با مساحت 9۰ هكتاري 
آن، پ��س از احداث حج��م روش��نايي و آلودگي نوري 
توليدش��ده، پرندگان مهاجر كه اين منطقه را به عنوان 
زيستگاه خود انتخاب كرده اند را با چالش روبه رو مي كند. 
از هر زاويه اي كه اين موضوع بررسي مي شود، نمي توان 
جز آسيب و خسران به محيط زيست چيزي ديد. گلزار 
با اش��اره به چالش هاي اين صنعت براي هواي منطقه 
مي گويد: پتروشيمي آلودگي زيادي توليد مي كند كه 
بخش عمده آن آلودگي هواست. در فاصله كمي از محل 
احداث پتروشيمي نيروگاه حرارتي نكا مستقر شده است 
كه زمستان امسال با مصرف مقدار زيادي مازوت آلودگي 
هواي قابل توجهي ايجاد كرد. اگر پتروشيمي نيز كنار اين 
نيروگاه تاسيس شود، آلودگي هوا مضاعف خواهد شد. 
اين كارشناس حوزه آب و خاك در ادامه اظهار مي كند: 

كاربري منطقه به طور كلي دستخوش تغيير شده است. 
در اين نوار چند كيلومتري ابتدا نيروگاه سپس مجتمع 
كشتي سازي، در ادامه سكوي حفاري نفت و در نهايت 
مجتمع بندري اميرآباد بهشهر قرار گرفته است كه سطح 
بسياري از اراضي مرتعي را درگير و نابود كرده اند. با اضافه 
كردن پتروشيمي به اين ليست، اوضاع بغرنج تر خواهد 
شد. حنيف گلزار در پايان تاكيد مي كند: بافت منطقه 
به كلي در حال زير و رو شدن است و اين اتفاقات عجيب 
در حاشيه تالاب بين المللي ميانكاله عجيب است. اين 
پروژه و پروژه هاي مش��ابه، با اظه��ارات هيات دولت 
مبني بر ضرورت احياي خليج گرگان و تالاب ميانكاله 
تناقض دارد. در جريان دو سفر استاني هيات دولت 
به گلستان و مازندران، رييس جمهوري با قاطعيت از 
اهميت زيستگاه ميانكاله و درنظرگرفتن اين منطقه به 
عنوان ثروت ارزشمند و مورد حفاظت صحبت كرد اما 

از طرف ديگر طرح پتروشيمي مشاهده شد.

    قضاوت آيندگان در مورد ما 
چه خواهد بود

مهتا اكبري، ديگر كارشناس محيط زيست و از مخالفان 
اجرايي ش��دن طرح كارخانه پتروش��يمي در نزديكي 

ميانكاله نيز به تعادل مي گويد: هيچ به اين فكر كرده ايم 
كه با نابود كردن محيط زيست اين جغرافيا آيندگان در 
مورد ما چه قضاوتي خواهند كرد؟ مساله فقط ساخت 
يك كارخانه نيست، اينكه برخي مسوولان فكر مي كنند با 
چسباندن پسوند سبز به هر كاري مي توانند آن را سازگار 
با محيط زيست جلوه دهند، كم سواد فرض كردن مردم 
است. چطور مي شود صنعت پتروشيمي با محيط زيست 
سازگار باشد. پتروشيمي يك از آلاينده ترين صنعت ها 
در تمامي دنيا به شمار مي رود، حالا وزير كشور با سازگار 
خواندن اي��ن كارخانه با محيط زيس��ت مي خواهد بر 
صدمه جبران ناپذيري كه قرار است بر زيست بوم ميانكاله 
وارد شود، س��رپوش بگذارد. او مي افزايد: شايد در ابتدا 
آسيب هاي زيست محيطي اين طرح خيلي نمود عيني 
نداشته باشد، اما بي شك در س��ال هاي آينده آلودگي 
ناشي از فعاليت اين پالايش��گاه جان مردم و گياهان و 
جانوران نه فقط استان مازندران بلكه كل كشور را تهديد 
خواه��د كرد و اين طرح هم در كنار ده ها طرح ناكارآمد 
مانند احياي درياچه اروميه، خش��كاندن هورالعظيم و 
زاينده رود و س��اير تالاب ها در تاريخ ثبت خواهد ش��د 
كه مقصر اول و آخر اين آس��يب ها مسوولاني هستند 
كه به ظاهر مدعي و مدافع محيط زيست، اما با تصويب 

طرح هايي مانند توسعه گردشگري آشوراده و پالايشگاه 
ميانكاله كمر به قتل محيط زيست بسته است.

   ميانكاله اولين و آخرين قرباني
 نخواهد بود

كافي اس��ت نگاهي به وضعيت تالاب ه��ا، درياچه ها، 
جنگل ها و... در اين جغرافيا بيندازيم تا مطمئن شويم 
كه ميانكاله اولين و آخرين قرباني تصميم هاي به يك باره 
و غيركارشناس��ي نخواهد بود. مس��اله اينجاست كه 
آشوراده نيز قرار است زير قدم هاي گردشگري از ميان 
برود. همانطور كه زاينده رود خشك شد، همانطور كه 
هورالعظيم از نفس افتاد، ديگر زيستگاه هاي كشور نيز 
يكي بعد از ديگري قرباني بي تدبيري خواهند شد و در 
اين بين تنها ما مي مانيم و شرمساري كه در برابر آيندگان 
خواهيم داشت. اينكه فعالان ميحط زيست، كارشناسان 
حوزه آب و خاك و هزاران انسان ديگر كه عاشقانه محيط 
زيست اين سرزمين را دوست دارند و براي نگهداري از آن 
جان مي دهند، همانطور كه براي نجات جنگل هاي بلوط 
جان دادند، دردي را دوا نمي كند، تا زماني كه مسوولان 
به اين باور نرسند كه جان دادن محيط زيست مي تواند به 
منزله از ميان رفتن زندگي بسياري در اين جغرافيا باشد. 

گزارش

كلنگ احداث كارخانه پتروشيمي در بهشهر مازندران زده شد

پيش به سوي نابودي زيست بوم ميانكاله
اجازه اجراي طرح پتروشيمي را در شمال كشور نمي دهيم
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